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La Fira de Santa Tecla s'allarga dos caps de setmana

I també en aquest número: 
> Marc Pinsach presenta a Cassà el seu libre 'Córrer i competir per...'
> La Principal de Cassà presenta el disc del seu 125è aniversari 
> Els pergamins de Can Frigola, unes peces úniques
> Alfons Martin nomenat fill predilecte de Cassà en la festa de l'Oncolliga
> El Càntut retrorna aquest novembre amb tota la seva força
> Entrevista amb El Trobador, que acaba de treure un nou disc
> La Guspira Teatre torna a triomfar en la representació de C'est la vie
> Sara Blanquera, Tap d'Honor a la Gala Cassà Destapa l'Esport
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Editorial Opinió

A poc a poc i amb bona lletra (males llengües diuen que a un ritme 
prou lent per tal que no s’hagi posat en marxa abans de les properes 
eleccions municipals) Cassà va caminant cap a un canvi en el siste-
ma de recollida de les escombraries per retornar al que s’havia fet 
fins a mitjan segle passat del que ara es coneix com porta a porta. 
De fet, es tracta d’eliminar els contenidors que es feien servir fins 
ara per aplegar les deixalles per una recollida de les bosses a les 
portes de les cases amb uns bujols (contenidors petis) específics. 

La diferència serà però important, ja que ara caldrà separar amb 
molta cura els diferents tipus de residus que es podran abocar en 
cada contenidor i saber en quins dies i hores es podran anar a deixar 
al carrer. I aquí poden començar els problemes, perquè la necessitat 
de fer correctament la selecció de deixalles i d’abocar-les correcta-
ment és el principal repte que ens hem de plantejar com a ciutadania 
a l’hora d’implantar el nou sistema.

Hi ha una premissa de la qual cal partir per començar a assumir 
que el canvi és inevitable; i és que l’actual sistema no s’ha mostrat 
eficaç a l’hora d’aconseguir que la ciutadania separi les deixalles cor-
rectament. Cal recordar que cada cassanenc genera més de quatre-
cents quilos de residus en un any i que actualment només se’n deriva 
cap al reciclatge la meitat i que per assumir uns nivells sostenibles 
(econòmicament i mediambiental) del tractament de residus caldria 
acostar-nos al 80% com ja s’ha obtingut en alguns pobles que han 
implantat el nou servei. Tot i les campanyes i actuacions fetes s’ha 
vist que el nivell de responsabilitat només és del 50% per la qual 
cosa cal canviar d’hàbits i la millor manera d’obtenir-ho pot ser can-
viar el sistema per fer un reciclatge mental que ajudi a incrementar 
de manera important aquests percentatges de recollida selectiva

Per tant, primer tenir clar que s’ha de canviar de sistema perquè 
cal millorar els nivells de recollida selectiva per respecte al nostre 
entorn i que la generació de residus no pot continuar al ritme actual 
sense posar en perill el nostre planeta

En segon lloc, cal tenir clar que econòmicament també és fona-
mental avançar en un percentatge més elevat de recollida selectiv, ja 
que el cost d’anar a abocar les deixalles no seleccionades cada cop 
és i serà més gran i seria inassumible per a la ciutadania per la qual 
cosa cal anar minimitzant aquests residus que no es poden reciclar 
per mirar que cada cop siguin menys i siguin una mínima part del 
que es llença a les escombraries.

Però tinguem clar que per assolir aquesta fita no n’hi ha prou amb 
un canvi d’hàbit que permetrà un major control de com i qui fa bé 
la recollida sinó que caldrà també una conscienciació general de la 
ciutadania perquè entenguin el benefici comú que representa aquest 
petit esforç diari de cada família. I aquí sí que serà imprescindible 
que hi hagi aquesta solidaritat per treballar plegats en l’objectiu fi-
nal. Fis ara el fracàs del sistema actual no ha comportat mesures 
coercitives vers els incomplidors perquè era (gairebé) impossible de 
poder-ho controlar; però ara es podrà vigilar i caldrà l’esforç de tots 
per anar assolint els objectius col·lectius. I es podrà sancionar els 
incomplidors que gràcies al nou sistema tindran noms i cognoms...

Per tant, mentre s’espera que ja es comenci a implementar el 
nou sistema de recollida cal començar a treballar des d’ara mateix 
i posar el compte enrere ben visible per anar explicant molt bé als 
cassanencs i cassanenques en què consistirà el nou sistema, anar 
resolent els dubtes i preguntes que sorgiran i anar facilitant el tras-
pàs d’un sistema a l’altre; com més ben preparats estiguem per al 
canvi més bé funcionarà el porta a porta.

Compte enrere
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

MIL NOU-CENTS TRENTA-SIS
Oh! Llengua de dolçor

tresor dels nostres avis,
perquè ja sense amor

et parlen tants de llavis!
Tants llavis catalans

cegats per nous espills
ja no volen ser germans

ni voldrien ser fills.
On són els nous patriotes
amb l’esperit ben català
que recorden les notes
que cantaran el demà?
S’han obert les presons, 

es va perden la por,
que fa que les cançons
es cantin sense amor.
Arreu es troben fosses
del nostre bell parlar
despullades de roses
cansades d’esperar.

Sols queda la sardana
i encara la tenora

veient tanta desgana
 no refila, que plora.
I el mar, amo i esclau
va perdent la bellesa,

i el cel ja no és tan blau,
sospira per la tristesa.
Oh! Llengua de dolçor

tresor dels nostres avis,
perquè ja sense amor 

et parlen tants de llavis! 

 Enric Albertí Mias

ELS 100 ANYS D'EN NARCÍS BATALLÉ I PUIG
El passat dia 5 d'octubre de 2022 el cassanenc Narcís Batallé Puig va fer 
100 anys (va néixer el 1922). Els seus fills Rosa, Lluïsa, Narcís (no és a la 
foto), Josep i Carme ho van celebrar en família.

Des de la revista cassanenca Llumiguia li desitgem salut i per molts anys 
més.

Xavier Carrera Bosch

Els del 52 en 
fem 70! 

(nascuts a Cassà o 
que visquin a Cassà)
I ho volem celebrar amb un 
dinar de germanor el dissabte 
19 de novembre, al restaurant 
CLUB ESPORTIU GAVARRES.

Concentració: dia 19, a 
les 13 hores a la plaça 1 d'oc-
tubre, davant el MERCADONA. 
Anada amb cotxes particulars.
Després anirem a fer l'àpat 
amb música inclosa.

Per confirmar la presència a la 
festa, cal abonar l'import de 46 
euros, al compte corrent següent: 
ES1600810248820001483054 
(Sabadell) abans del dia 10 de no-
vembre.
És important que feu constar el 
vostre nom i cognom, quan feu l'in-
grés.

Per a més informació:
Marta Carrera - 620564241
Maria Pla - 625612590
Pilar Parera - 640626568
Xevi Carrera - 683284040

US HI ESPEREM A TOTES I A TOTS!

Els nascuts 
el 1942 volem 
celebrar els 

80 anys
Els nascuts el 1942 celebra-
rem al nostre 80è aniversari, 
junt amb les parelles, amb 
un dinar a la Brasa Grillada 
el dia 13 de novembre de 
2022 a les 13:30.

Cal confirmar l'assistència 
trucant al telèfon 639235319 
o bé al 680806608.
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Diuen els lectors Opinió

Després de dos anys amb escassa 
activitat a causa de les restriccions 
sanitàries, la delegació de Cassà de 
la Fundació Oncolliga de Girona ha 
reprès enguany les activitats que fan 
possible sensibilitzar-nos i recaptar 
fons per ajudar als malalts de càncer 
i les seves famílies després d’aquests 
temps on tot el ressò i atenció era la 
Covid. 

 La diada ha tingut lloc el passat 18 
de setembre i s’han fet nombroses 
activitats esportives culturals, religio-
ses i gastronòmiques com les cami-
nades i bicicletada populars, actuació 
dels gegants de Cassà i Campllong. 
També cal destacar el concurs d’Ins-
tagram i el sorteig que s’ha fet havent 
dinat dels obsequis i regals que co-
merços i entitats locals han cedit com 
a col·laboradors. 

I com acte central de la jornada s’ha 
celebrat el dinar solidari i popular on 
la Jove Orquestra de Cassà ens ha fet 
un petit concert. 

Abans del dinar s’han fet diversos 
parlaments de representants de la 
Fundació i de l’Ajuntament de Cassà 
representats per Núria Salvans i els 
tres darrers alcaldes, en Robert Mun-
det, Martí Vallés i Enric Bagué i en el 
que ha estat nomenat Alfons Martin i 
Font com a fill predilecte del municipi 
de Cassà de la Selva. 

Volem agrair totes les col-
laboracions rebudes, l’assistència 
als diferents actes i sobretot la feina 
dels voluntaris, arrossaires, cuiners, 
que han fet possible una Diada com 
aquesta. 

 
Delegació de Cassà Fundació Oncolli-

ga Girona

Es nomena Alfons 
Martin, fill predilecte 
de Cassà durant la 
Diada de l'Oncolliga

Diverses imatges de la diada de l'Oncolliga i 
del nomenament de Fonso Martin com a fill 

predilecte de Cassà.
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Opinió Diuen els lectors

No soc pobret. No m’he fet gran de 
sobte. Tinc set anys i últimament ho 
he passat regular. Res més. És que 
els meus pares…En Nil va girar el cap 
i es va arrapar al coixí, amb la boca 
una mica oberta i els ulls closos. La 
Joana se’l va mirar amb els ulls una 
mica entelats, li va fer un petó a la 
galta esquerra, va tancar el recull de 
contes i va sortir de l’habitació. En 
una paret del rebedor hi penjava una 
fotografia emmarcada de la parella 
fent mitja rialla i d’en Nil saltant amb 
una pilota. Ella va deixar el llibre dintre 
el bolso i el va posar sobre una maleta 
al costat de la porta. En aquell mo-
ment va entrar en Jaume, li brillava 
la mirada. 

 - Amor, llegeix aquest missatge! - i 
li va plantar la pantalla de l’iPhone 14 
davant la cara. Se sentia tan excitat 
que ni va pensar a tancar la porta.

“Li comuniquem que acaba de ser 
nomenat subdirector del departa-
ment comercial”.

 - Ja t’ho deia, que això passaria, 
cada vegada més noies s’apunten a 
esports de competició. No havíem ve-
nut mai tantes camisetes com ara. 

- Jaume…escolta…- ella va arrosse-
gar la maleta de darrere la porta- : 
me’n vaig.

- Què dius?
- No puc més. Potser tu i el poble 

pensareu que soc una mala persona i 
una mala mare…; m’és igual, no puc 
més.

- Però…però… amor, en Nil et ne-
cessita, i jo també…- ell va ficar el mò-
bil a la butxaca dreta de l’americana.

- No, Jaume, tu necessites una 
dona que dugui el nostre fill a en-
trenament els dilluns, dimecres i di-
vendres, i que els caps de setmana 
estigui disposada a voltar pels cam-
pionats de mig país, mentre tu no 

surts mai de l’oficina.
- I on viuràs?
- Treballaré de programadora del 

teatre de Torroella. Ja saps que jo, 
sense cultura…- la Joana va apartar 
la mirada, nostàlgica.

 - Però aquest octubre tornen a or-
ganitzar La família se’n va al mercat…
es veu que fan un espectacle sobre 
cuina italiana - en Jaume no parava 
de gesticular amb les mans. I si vols 
una feina els matins, ho entenc, ho 
entenc, sí, i tant que ho entenc! Vaig 
llegir un titular al Cassà Digital que 
construiran quatre pistes de pàdel al 
costat de la INECSA. Potser els falta-
rà personal al despatx…

- La Joana, decidida, va obrir el bol-
so.

- Té, el carnet de la biblioteca, és 
clar que tu ets més de mòbils i tau-
letes - a ella se li va escapar un som-
riure amarg- , i tres tickets de la Unió 
de Botiguers, només te’n falta un per-
què et regalin una ampolla de suro. 
Ah!, i el carnet del futbol i la butlleta 
dels pressupostos participatius. No 
cal que discutim més de si votem el 
rocòdrom en forma de tap o la pista 
de vòlei platja a la piscina descoberta 
i va agafar amb força la nansa de la 
maleta i es va sentir un adeu imper-
ceptible entre el rec-rec de les rodes 
de l’equipatge quan es va dirigir cap a 
l’ascensor.

- Per en Jaume, les primeres set-
manes van ser molt dures: havia de 
combinar l’horari laboral a Girona i ha-
ver de portar i anar a buscar en Nil a 
l’escola i a entrenaments; passar-se 
els caps de setmana enganxat al mò-
bil per atendre els clients aprofitant 
els partits de competició; i per primer 
cop a la vida, encarregar-se de tota la 
feina de casa. A l’empresa la directo-
ra general no va trigar gaire en quei-

Relats de cinema

Kramer contra Kramer
xar-se-li que no arribava puntual. Al 
principi ell li responia que era a causa 
del semàfor de Llambilles. Quan co-
mençaran les obres de la variant!, hi 
afegia ell, cridant i fent que no amb el 
cap; fins que un dia va arribar a 2/4 
d’11 tocats després d’una reunió amb 
la tutora de l’escola i li va explicar, cap-
cot, la seva nova situació familiar. La 
directora, que el mirava fixament, li va 
recomanar que es deixés d’històries i 
que es busqués una cangur com més 
aviat millor.

- El dissabte de Santa Tecla, des-
prés del partit contra el Peralada, en 
Nil volia passejar per la fira a la Coma 
i comprar una llangonissa a uns se-
nyors provinents d’un poblet situat a 
dalt de tot de la muntanya, tal com li 
havia explicat la mare. Van voltar per 
la dotzena escassa de parades i no en 
van veure cap que vengués embotits. 

- No pateixis - en Jaume intentava 
calmar la criatura- , que anirem a una 
carnisseria i de passada ens regala-
ran una ampolla de suro. 

- La mama em comprava aquella 
llangonissa tan gruixuda! - en Nil es va 
parar en sec, enmig de la plaça- . Per 
què no ve amb nosaltres? Per què ja 
no m’explica més contes?

- Cada dia la Joana enviava el mateix 
whats a en Jaume: Què fa el nostre 
fill? Al principi ell contestava amb un 
emoji del polze aixecat, i prou. Més en-
davant hi va escriure alguns dels seus 
progressos esportius: que aquesta 
temporada juga amb l’equip “A” del 
Cassà, que el dissabte de l’aplec del 
Remei va marcar un gol al Bosc de 
Tosca, que abans d’ahir va venir un 
supervisor del Barça a observar com 
entrenaven els petits….

Els dimarts i els dijous portava en Nil 
al parc del carrer del Mig quan sortia 
d’escola. Coincidien amb la Margarita 
i el seu fill Àlex, també veïns del Firal. 
El marit d’ella l’havia deixat per una 
entrenadora de tenis d’Aiguaviva força 
més jove poc abans de la pandèmia. 
Asseguts en un banc, xerraven ben 
orgullosos de les bones notes d’Edu-
cació Física dels dos nens, que no pa-
raven de jugar amb la tauleta darrere 
d’un tobogan precintat per la Polícia 
Local. Quina sort que tenim - va sospi-
rar en Jaume. T'imagines - va dibuixar 
un somriure tímid- que caiguessin del 
tobogan i els haguéssim de portar a 
Urgències? Què els explicaríem, als 
nostres ex? La Margarita va assen-
tir amb un lleuger moviment de cap, i 
va respondre que quan vivia en pare-
lla l’Àlex sempre baixava del tobogan 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
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Diuen els lectors Opinió

Economia d’estar per casa (142)

"Dumping"
“El dumping es la práctica con-
tinuada de vender productos y 
servicios por debajo de su pre-
cio de coste.”

Res de nou si ens atenim a 
que, en economia, està gairebé 
tot inventat. Però com sempre 
hi ha eixerits que són capaços 
de fer gelats de cols de Brussel-
les, i el que te més mèrit, els 
venen. 

Últimament, s’està posant de 
moda en alguns indrets rebaixar 
impostos als més rics en base 
a bonificar alguns impostos 
cedits per l’Estat a les autono-
mies, d'acord amb la potestat 
d’aquestes per poder-los bonifi-
car, que no suprimir. 

Això és el que ha fet la comu-
nitat de Madrid, ja fa anys i ha 
aconseguit atreure grans fortu-
nes (s’estima en un 65 % ) amb l’esquer de la rebaixa 
d’impostos a les rendes més altes.

Ara, Andalusia, Mórcia, Galícia, Castella i suposo que 
altres, s’hi ha apuntat tirant la canya a veure que pesquen. 
Que quedi clar que és legal, una altra cosa és que sigui 
legítim i, moralment i social, acceptable.

No vol dir que en les altres comunitats no convisquin 
mecanismes variats per a esquivar la pressió fiscal, i que 
justament aquests mecanismes estiguin a l’abast dels més 
poderosos, eines com les SICAV, les fundacions, societats 
interposades i l’anomenada ingenieria fiscal, son elements 
omnipresents que permeten als mes poderosos pagar 
molt menys del que els hi tocaria, i en alguns casos menys 
que qualsevol de nosaltres. Això sí, és legal, i per això els 
experts gestors, molts d’ells sortits del mateix ministeri 
d’Hisenda, aprofiten totes les escletxes per afavorir als 
seus clients, sense descartar, és clar, la solució dels dipò-
sits en els anomenats paradisos fiscals.

 Però quant, sorpresos per les notícies, mirem els núme-
ros, en aquest cas la liquidació del fons interterritorial de 
compensació de l’exercici 2020 feta per Hisenda, veiem 
que aquests territoris defensors dels beneficis a les grans 

fortunes, figuren 
en el rànquing 
d’aportacions al 
fons de compen-
sació molt avall 
quant a aportaci-
ons i molt amunt 
quant a recepció 
de fons. Excepció 
feta de la comu-
nitat de Madrid, 
que, però, rep 
per la porta del 
darrere, unes 
compensacions 
enormes per 
l’efecte “capital 
del reino” .

Tots sabem 
que és una ca-
mama el fet de 
que Madrid dis-

posi d’instal·lacions i serveis dels que ”en gaudim tots els 
espanyols ( aeroports, trens, museus, exercit, etc )”, i per 
això s’han de pagar entre tots.

El cas és que, com es pot veure al quadre adjunt, la 
posició de Catalunya es “envejable”: segons en aportació 
per habitant, desès en recepció i catorzens en relació al 
cost de vida.

A triar, potser valdria la pena anar cap a Cantàbria, pri-
mera en recursos rebuts per habitant .

Cal veure la posició d’aquestes comunitats que ara 
s’apunten al “dumping”

Aportacions: Andalusia 13ª , Murcia 11ª , Galicia 10ª , 
Castella i Lleo 7ª.

D’un total de 15, perquè el País Basc i Navarra no ju-
guen en aquesta lliga. La seva aportació es zero. 

Amb tota aquesta història, aquestes comunitats deixa-
ran d’ingressar prop de 15.000 milions, que, vulguis o no, 
sortiran de l’esforç fiscal de les altres, i ja sabem qui paga 
els plats trencats. 

 
 

J. H.

alegre i confiat. En Jaume va agafar el mòbil: és l’hora de 
trucar que ens portin una pizza Popeye. En aquell moment 
va aparèixer un missatge de la Joana: “Al vespre tinc ganes 
de parlar amb el nostre fill, el trobo molt a faltar. Sàpigues 
que demanaré la custòdia compartida”. Nil, va balbucejar 
en Jaume en aixecar-se, posa’t la jaqueta.

- Van arribar al pis i es van asseure al sofà. En Jaume 
va treure d’un calaix la butlleta dels pressupostos partici-
patius. 

- Mira-t’ho bé - li va repetir dues vegades a en Nil que 
deixés per un moment de jugar al FIFA mentre ell deixava 
el mòbil sobre la taula- , i digue’m què et faria gràcia, si el 
rocòdrom o la pista de vòlei platja, aquest dilluns s’acaba 
el termini.

- Papa, què votaria la mama, si fos aquí?
- Em sembla que…no li agradarien gaire…aquestes pro-

postes. Ella demanaria l’ampliació de la secció infantil de la 
biblioteca municipal, o potser més concerts de música a 
Sala Centre Recreatiu…

- I per què no votem el minigolf familiar, papa?
- Va sonar el telèfon. En Jaume se’l mirava sense parpe-

llejar. Es va quedar immòbil. L’aparell vibrava contínuament 
sobre el vidre de la taula de centre. Per què no contestes, 
papa? Ell li va allargar el telèfon i va sentir les passes del 
repartidor de pizzes pel passadís. Va anar a obrir la porta.

- Mama? Mama, encara no m’has explicat el final del 
conte!

- La respiració de la Joana trencava uns segons indefinits 
de silenci.

 - ”...És que els meus pares s’han separat. Ara visc amb 
el pare de dilluns a divendres i els caps de setmana amb 
la mare”.

Josep Ferrer
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Opinió Diuen els lectors

TROBADA DE LA FAMÍLIA FUSTÉ
Una bona colla de representants de la família Fusté es va 
reunir a Banyoles el 18 de setembre. La feta va reunir 4 
generacions, que varen celebrar un dinar de germanor.

Un exhaustiu treball de recerca dels orígens familiars va 
permetre repartir entre els 93 assistents un arbre genea-
lògic que inclou fins a 9 generacions d'aquesta nissaga ben 
representada al nostre poble..

Diumenge, 13 de novembre de 2022, a la finca Can Violant, de Mont-roig

XXVII Festa de Sant Martí
Programa d'actes:
- De les 9 a 2/4 d'11, esmorzar popular (5€/persona)
- A les 11, Missa solemne, amb acompanyament 
de la cobla la Principal de Cassà
- Tot seguit, mitja audició de sardanes per la mateixa cobla
- A les 12 del migdia, actuació d'animació familiar amb "Rikus"·
- Trencada d'olles
- Concurs "quant diries que pesa el porc?"
- Taula de dibuix per a la mainada
- El galliner de Sant Martí
- I, com sempre, durant tots els actes s'oferiran 
castanyes torrades amb degustació de vi novell i moscatell.

Nota: En cas de mal temps, els actes es faran al polivalent de Cassà.

  
  

Mots encreuats 436Sopa de lletres 436 Sudoku 198

SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀGINA 91)
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No cal travessar fronteres;
buscant una llibertat.

No cal fingir altra semblances;
per obtenir amistat !!

No cal marxar a un altre 
indret;

per veure l’albada.
ni altra gent d’un altre lloc

que et pugui oferir una abra-
çada !

Tens un poble, un camí;
Una gent que, amb tu, canta...

La teva terra;
amb virtuts i defectes,

amb paisatges i problemes,
amb alegries i tristeses...

No cal marxar lluny,
per veure el sol brillar,
ni buscar altre racó,

per veure altre blau mar.

 M. Carme Ariza

Queda't!
El meu racó

Diuen els lectors Opinió

Els nascuts 
el 1972 fem 

50 anys!
Arribem al mig segle i ho celebrarem 
amb un sopar el mes de novembre.
Si ens voleu acompanyar, segur que 

ens ho passarem d'allò més bé.

Per a inscripcions i més informació, 
poseu-vos en contacte amb:

Quim Campeny - 605 85 89 64
Cristina Bou Godoy - 651 81 33 72
Ricard Erena - 645 29 20 23

ES LLOGA 
PÀ R Q U I N G 
D E  C O T X E 

 
Zona Església, bon accés.
Interessats, truqueu al: 

 670 900 926

No ho acabo d'entendre
El regidor del PSC a l'Ajuntament de Cassà esmentava en 
l'anterior número de Llumiguia -en l'entrevista que li feia el 
seu partit- el sou que cobrava per ser regidor de l'Ajunta-
ment de Cassà, que deia que era de 850 euros mensuals 
(10.200 € anuals). Segons el web de l'Ajuntament captura 
de la dreta) el senyor regidor percep més de 15.500 eu-
ros anuals que dividits per 12 pagues són 1.293 € al mes 
(1.190 € nets després amb retencions). No sé si és que 
té retencions més altes que el que és habitual, però com 
a mínim deixa el dubte... I més dubte encara quan diu que 
no està a l'Ajuntament pel que cobra sinó per servir a la 
ciutadania "24 hores al dia 365 dies a l'any"; si de veritat 
ho fa per voluntat de servei, com és que es va apujar el 
sou fins a un 75% de dedicació? Cal suposar que si ho fa 
per voluntat de servei ja en té prou amb el reconeixement 
i no calia incrementar la despesa al municipi, no?

En realitat, el que no acabo d'entendre és com és que la 

gent de Junts per Cassà va acceptar pactar amb un candi-
dat que és capaç de mentir sense cap mena de vergonya 
i que no veig quines coses positives ha aportat a la política 
municipal en els tres anys llargs que porta al consistori.

Un cassanenc estupefacte
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Opinió La Veu dels Partits / Fem Cassà

El passat mes d’abril vam escollir en 
Pau Presas i Bertran com alcaldable 
de la plataforma ciutadana Fem Cassà. 

Tant abans com després de la seva 
elecció com a cap de llista, segur que 
l’heu pogut veure, conjuntament amb 
diversos membres de Fem Cassà, con-
versant amb molta gent i visitant les di-
verses entitats, comerços i empreses 
cassanenques per conèixer de prime-
ra mà les seves necessitats, idees i co-
mentant quin poble volem fer plegats.

En Pau és una persona propera, 
que li agrada escoltar i dedicar temps 
a conèixer i parlar amb totes aquelles 
persones que tenen projectes, idees 
o qualsevol iniciativa relacionada amb 
Cassà de la Selva, sempre acompa-
nyat de la seva llibreta negra petita, 
per no perdre cap detall. És meticulós, 
organitzat, perseverant, també una 
mica tossut (ho reconeix) i destaca que 
li agrada treballar en equip, al costat 
de persones vàlides i compromeses 
treballant plegats per aconseguir els 
objectius proposats. 

Vols conèixer més coses del nostre 
alcaldable?

Va néixer a Cassà de la Selva l’any 
1989, fill de la Leonor i en Jordi, casat 
amb la Laura i amb un fill de 3 anys, 
en Roger. 

Vinculat a diverses entitats cassa-
nenques des de jove, ha estat regidor 
d’Hisenda i Organització Municipal de 
l’ajuntament de Cassà. Actualment és 
Vicepresident de la Diputació de Giro-
na on és responsable de les àrees d’Hi-
senda, Recursos Humans, Promoció 
Econòmica i Cooperació Local i Presi-
dent del Consorci de les Gavarres. 

1. És un amant de la cuina, els dos 
plats que li agrada més cuinar són la 
vedella amb bolets i el rostit. 

2. És economista i màster en Re-
cursos Humans, Relacions Laborals 

i Orientació Laboral per la Universitat 
de Girona. Universitat a la qual actu-
alment fa de professor associat als 
graus d’Economia i Administració i Di-
recció d’Empreses.

3. Li encanten les Gavarres, especi-
alment per anar-hi a caçar bolets.

4. Li agrada tenir-ho tot organitzat, 
té totes les coses que ha de fer or-
denades en taules d’excels i llistes. Si 
està apuntat no s’escapa res.

5. Va estudiar música durant molts 
anys, sap tocar el violí, el saxo, i la gui-
tarra. Ha tocat amb diversos grups 
com la Jove Orquestra de Cassà, 
Buskant Greska, Turrai o els Grallers 
i Timbalers dels Gegants de Cassà. 
També va treballar diverses tempo-
rades treballant de nits de muntador, 
tècnic de so i llums de l’Orquestra Ge-

runda, fent concerts i balls per les fes-
tes majors de tot el país.

6. Va fer atletisme a Cassà, compe-
tint en les disciplines de llançament de 
pes, martell, javelina i disc. També va 
ser jugador de bàsquet i tennis taula 
al Foment. 

7. És un apassionat de la història, 
especialment de la història medieval i 
de l’època grega i romana.

8. Li agrada escoltar i parlar amb la 
gent. Apunta les coses més rellevants 
amb unes llibretes negres petites que 
va renovant a mesura que n’omple to-
tes les pàgines.

9. Abans de començar a treballar 
a la Diputació de Girona, treballava a 
Barcelona com a tècnic del Departa-
ment de Relacions Laborals i Nego-
ciació Col·lectiva de PIMEC, la Patro-

10 coses que potser no sabies 
d’en Pau Presas
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La Veu dels Partits / Fem Cassà Opinió

nal de la Petita i Mitjana Empresa de 
Catalunya. En aquest entorn es va 
especialitzar en negociació de conve-
ni col·lectius, la mediació i conciliació 
col·lectiva per la resolució de conflictes 
laborals i l’assessorament a petites i 
mitjanes empreses.

10. Ara mateix està mirant “El Se-
nyor dels Anells: els Anells del Poder”, 
amb un molt bon doblatge al català. 
Espera a acabar-la abans de comen-
çar a veure la preqüela de “Joc de 
trons” “La Casa del Drac”. Si hagués 
de recomanar alguna sèrie suggeriria 
“The Wire” i “House of Cards”. El que 
miren plegats amb la Laura i procu-
ren de no perdre-s’ho gairebé mai, és 
“MasterChef”.

MOLTA PARTICIPACIÓ A 
LES TROBADES PER DECIDIR 
PLEGATS QUIN POBLE VOLEM
El mes de setembre vam tornar a ar-
rencar les trobades per parlar i deba-
tre sobre les necessitats, propostes 
de millora i idees sobre diversos àm-
bits del nostre poble.

Després de començar amb l’àmbit 
de la Cultura i les Entitats Culturals i 
l’Educació, vam iniciar el setembre 
amb una primera trobada en la que 
vam conversar sobre Esports i Enti-
tats Esportives amb els diversos clubs 
i persones interessades.

Va ser una trobada que va comptar 

amb representació de pràcticament 
tots els clubs cassanencs i en la qual 
vam poder posar sobre la taula les 
necessitats tant de les entitats com 
també de les iniciatives que es poden 
fer des de l’ajuntament de Cassà per 
promoure l’activitat esportiva de base.

Tenim la sort de tenir una gran 
quantitat de clubs i entitats esporti-
ves. Sens dubte, totes elles són una 
part molt important del nostre poble 
i hem de tenir en compte que amb la 
seva activitat també atrauen una gran 
quantitat de persones. Cal escoltar-les 
i cuidar-les perquè puguin desenvolu-
par la seva activitat en condicions.

Durant el mes de setembre també 
vam realitzar una trobada amb mol-
ta participació per parlar de Comerç, 
Indústria, Turisme i Promoció Econò-
mica on van sortir moltes propostes 
i idees per tal de generar activitat al 
voltant d’aquests àmbits.

El comerç local dona vida i cohesio-
na el nostre poble. Cal prendre iniciati-
ves per ajudar a obrir nous comerços 
i mantenir els que ja tenim. 

Així mateix, amb l’objectiu no esdeve-
nir un poble dormitori, hem mantenir 
la indústria i activitats econòmiques 
que ja tenim i donar les condicions 
necessàries per atraure’n de noves, 
aquesta ha de ser una de les prioritats 
del govern de Cassà.

Finalment, a principis d’octubre ens 
vam trobar per parlar de Neteja, Reci-

clatge i Gestió de Residus.
Volem que els cassanencs i cassa-

nenques quan obrin la porta de casa 
seva es trobin un poble on s'hi sentin a 
gust. La neteja i tenir un poble que cui-
di els detalls ha de ser una prioritat en 
totes les actuacions que cal fer com 
ajuntament. Cal prendre decisions, pri-
oritzar-les i actuar.

Les diverses propostes i necessitats 
que es van recollint són les que con-
formaran el futur programa electoral i 
el projecte de poble que presentarem 
després d’haver realitzat totes les tro-
bades.

Seguirem treballant intensament 
per millorar el nostre poble. Si tens 
ganes de col·laborar o contactar amb 
nosaltres pots fer-ho al nostre correu 
electrònic info@femcassa.cat, a tra-
vés del web www.femcassa.cat o a les 
xarxes socials @FemCassa.
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UNA DE LES ENTRADES PRINCI-
PALS A CASSÀ, AMB MÉS PE-
RILLS I MENYS ENCANT
El nou traçat del carril bici a l’entrada 
de Cassà venint de Girona fins a la ro-
tonda de la sardana s’ha desenvolupat 
amb alguns problemes que s’han re-
solt i alguns temes que diversos me-
sos després segueixen sense resol-
dre i considerem que generen riscos 
per a ciclistes, conductors i vianants. 

1- La carretera d’entrada s’ha que-

dat sense vorals pràcticament, redu-
int l’amplada global, i augmentant el 
risc de col·lisió o d’atropellament. 

2- El voral esquerra que hi havia s’ha 
“convertit” en carretera sense tenir la 
qualitat tècnica de calçada en un es-
pai on passen molts vehicles pesants, 
el que representa també un perill. 

3- A la dreta s’han col·locat pilones 
de formigó de manera intermitent, 
pràcticament sense voral, que amb 
la disminució de l’amplada dels carrils 
suposa un perill evident. 

4- Ha desaparegut l’espai d’entrada 
i sortida de cotxes al veïnat de Ma-
tamala, que permetia entrar i sortir 
amb seguretat de la carretera per ac-
cedir al veïnat. 

Globalment s’ha reduït l’espai de la 
principal carretera d’entrada a Cas-
sà des de Girona, un espai amb una 
gran afluència de tota mena de vehi-
cles en tots dos sentits, també bici-
cletes. Cal recordar que la velocitat 
en aquest tram es de fins a 50 km/
hora i no és un espai urbà. 

Tenim per tant un problema de peri-
llositat afegit, que no hi era, i s’hauria 
d’efectuar alguna mena d’acció cor-
rectora. Sense entrar tampoc amb 
l’aspecte estètic d’aquesta actuació, 
ja no era un espai especialment agra-
dable, però en tot cas aquesta actua-
ció no ho ha millorat.

LA DEGRADACIÓ DELS 
SÍMBOLS: UN PREU MÉS DEL 
PACTE DE GOVERN?
Hem vingut assistint, amb sorpresa i 
indignació, a la progressiva degrada-
ció dels diversos símbols de la nos-
tra identitat com a poble els darrers 
mesos: 

La senyera de la residència gerià-
trica Sant Josep fa mesos que està 
esfilagarsada i descolorida.

L’estelada de la rotonda d’entrada 

des de Llagostera ha seguit el mateix 
camí de la senyera del geriàtric i els 
darrers dies veiem que ha estat fins 
i tot retirada. No sabem si seguirà 
el mateix camí que l’estelada que va 
onejar al balcó de Can Trinxería du-
rant anys fins que va arribar, curio-
sament, el govern de JxCat i el PSC 
(l’alcalde Mundet va ser un dels que 
la va penjar en el seu moment) i va 
decidir retirar-la. 

L’estelada de la rotonda dels taps 
ha estat desfeta durant mesos i final-
ment, malgrat l’equip de govern ha 
disposat sempre d’una estelada de 
grans dimensions cedida per l’ANC 
de Cassà, ha preferit recanviar-la per 
una altra situada a mig pal.

Després d’escoltar les declaracions 
del regidor del PSC a la ràdio no ens 
sorprèn aquesta regressió perma-
nent dels símbols de país del nostre 
Ajuntament i lamentem veure al grup 
de JxCat atrapats en aquest pacte, 
que els impedeix mantenir tota la sim-

bologia com al 2019. 

IMPROVISACIÓ I ERRORS RE-
PETITS EN LA SENYALITZACIÓ I 
LES NOVES PLACES D’APARCA-
MENT
A l’estiu vam veure amb sorpresa 
com des de l’ajuntament es marcava 
a terra, a partir del carrer del Suro, 
una senyalització indicant als ciclistes 
ocupar la calçada en direcció cap a la 
piscina i al llarg de la resta del passeig 
Ferrocarril fins a la piscina. 

Òbviament era un error ja que en 

aquest espai hi ha un carril bici paral-
lel des de fa molts anys i a més era 
un perill per als ciclistes passar de la 
vorera a la calçada perquè els con-
tenidors tapen la visibilitat i s’afegeix 
trànsit ciclista a un espai on passen 
cotxes i autocaravanes en dues direc-
cions. 

L’alcalde va reconèixer l’error al ple 
de juliol però hem hagut d’esperar al 
ple de setembre perquè anunciï que 
s’esborrarà aquesta senyalització. 
Esperem que així sigui i que aviat es 
corregeixi aquesta situació.

A l’estiu vèiem alhora, en el mateix 
espai, com s’anunciaven des de l’ajun-
tament 14 places d’aparcament en 
bateria inversa al passeig Ferrocarril. 
L’endemà algú es va donar compte 

Opinió La Veu dels Partits / ERC

Encarem el final de l’any 2022 amb deures pendents
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que tal com es pretenien establir els 
aparcaments dificultaven el pas dels 
tràfic rodat pel passeig del Ferrocar-
ril, esborraven les marques i les con-
vertien en 6 places d’aparcament en 
línia (ja n’hi havia 5 en aquella zona). 

Al cap damunt del carrer Bisbal, 
acabant les obres de reforma, que 
han durat bastant més del previst, 
decideixen marcar unes quantes pla-
ces d’aparcament damunt de la nova 
vorera. 

Van haver de ser els mateixos veïns 
dels edificis de davant del carrer que 
tal com s’havia col·locat els aparca-
ment feien que no poguessin sortir 
dels seus aparcaments. 

Torna a esborrar les marques, atu-

ra el projecte d’aparcament i recon-
verteix l’espai amb jardineres, tal com 
demanen els veïns.

I parlant d’aparcament, cal recordar 
que el govern actual va decidir recent-
ment, en contra del que recomana 
l’estudi de mobilitat (que vàrem apro-
var fa uns mesos per unanimitat de 
tots els regidors), convertir les places 
d’aparcament del carrer Puigcogul, 
des del carrer Marina fins al carrer 
Catalunya, en zona blava. Una decisió 
sorprenent ja que al passeig Vilaret i 
voltants l’ocupació de la zona blava es 
inferior al 50% i la recomanació era 
reduir-la. 

Es va decidir tirar enrere les més 
de 50 places d’aparcament a l’antiga 
fàbrica de Can Rich-Xiberta, a la car-
retera provincial i molt a prop de les 
Barraquetes i la Coma, quan es dis-
posava dels diners per fer l’actuació, 
aprovada en ple per unanimitat (l’al-
calde actual hi ha votar a favor) i amb 
l’acord del propietari. 

Tanmateix ha passat desaperce-
but,, però també es va aprovar per 
ple, un espai per fer un nou aparca-
ment al carrer Cervantes, de lloguer, i 
als pocs mesos, sense saber-ne més 
explicacions, el propietari sembla que 
es va tirat enrere i per tant no es durà 

a terme.
I finalment, després de la compra 

i adequació de l’espai de Can Pare-
ra aviat arribarem a la xifra de quasi 
500.000€, mig milió per 14 places 
d’aparcament.

Creiem que la gestió de l’aparca-
ment d’aquest equip de govern ha es-
tat erràtica i plena de despropòsits. 

UN ANY ESPERANT 
LES MESURES PER COMBATRE 
L’INCIVISME I MILLORAR 
LA IMATGE DEL POBLE
L’octubre del 2021 l’equip de govern 
anunciava tota una sèrie d’actuacions 
que tenien com a objectiu reduir els 
abocaments il·legals d’escombraries 
que es produïen al municipi. 

L’objectiu principal d’aquestes actu-
acions sembla que no s’ha acomplert 
amb èxit a hores d’ara. La instal·lació 
de càmeres per detectar als infrac-
tors no s’ha produït, la promesa de 
la presència d’un educador ambiental 
per reforçar els punts crítics i el con-
trol de la policia local vestits de paisà 
als punt considerats més conflictius 
no semblen haver canviat substancial-
ment els abocaments d’escombraries 
ni mobles, especialment a les àrees 
de contenidors. 

Mentre no es faci el canvi a la reco-
llida d’escombraries porta a porta i de-
sapareguin les àrees de contenidors, 
presumiblement fins a després de 
les eleccions municipals del maig del 
2023 tal com ho està gestionant el go-
vern municipal, les mesures que s’han 
pres semblen clarament insuficients. 
MÉS DINERS A CAN PARERA: 

462.000 EUROS PER 14 PLA-
CES D’APARCAMENT
A hores d’ara en el projecte de Can 
Parera l’equip de govern porta gas-
tats 462.000 euros i, a falta de les 
càmeres de vigilància que tenen en 
previsió, sembla que arribarem als 
500.000 euros. Tenint en compte 
que l’objectiu fonamental era aconse-
guir 14 places d’aparcament sembla 
que sortirà a uns 35.000 euros cada 
plaça pública. 

Inevitablement apareix la comparan-
ça amb l’edifici de Can Frigola. Com-
prat per un valor de 378.000 euros, 
disposa de 10 places públiques d’apar-
cament al centre del poble, amb més 

de 700 metres quadrats de construc-
ció útil, més de 200 pergamins (entre 
ells el més antic de l’arxiu de Cassà) 
i disposem de l’únic bé d’interès cul-
tural nacional (BCIN) de Cassà de la 
Selva amb elements d’interès cultu-
ral tant al seu interior com exterior. I 
l’equip de govern ha deixat passar ja, 
com a mínim, dues subvencions molt 
importants dirigides a bens d’interès 
cultural per la rehabilitació de l’edifici, 
que podien arribar a ser del 100% i 
ha decidit deixar aquest edifici fora de 
l’interès del govern municipal. 

LA ROTONDA DE LA SALLE 
SEGUEIX IGUAL...
Hem perdut el compte dels mesos 
que portem tots plegats demanant 
que es canviï el format de la rotonda 
de la Salle per la perillositat que com-
porta pels ciclistes que circulen en 
contrasentit als cotxes quan venen de 
la piscina. Un mes rera l’altre insistint 
en el mateix tema sense canvis subs-
tancials en el recorregut. 

Al darrer ple el govern de JxCat i 
el PSC va anunciar que finalment em-
prendrien alguna acció en aquest sen-
tit, però fins a dia d’avui encara no 
hi ha hagut cap canvi. Tant de bo ho 
facin abans no hi hagi algun ensurt.

RECORDANT L’U D’OCTUBRE 
DEL 2017
El passat U d’Octubre celebràvem els 
5 anys d’aquesta fita que va marcar 
de manera definitiva el sentiment del 
nostre poble envers les aspiracions 
d’arribar a aconseguir la República 
Catalana. 

A Cassà vàrem viure moments 
històrics difícilment repetibles. 
La resposta de les cassaneques 
i cassanencs a la crida de la 
votació va ser espectacular. La 
protecció dels espais de votació 
al llarg de la nit, l’arribada de les 
urnes i les paperetes, els inicis de 
les votacions amb totes les difi-
cultats tècniques que ens varen 
posar des de l’estat, la massiva 
participació ciutadana, el respec-
te per la convivència i l’ordre, la 

plaça de la Coma plena de gent tot el 
dia amb ganes de participar d’aquella 
diada. I finalment el resultat definitiu 
de la voluntat de la gran majoria de 
ciutadans d’avançar cap a la Repúbli-
ca Catalana. 

Un record encara viu en la major 
part dels que vàrem participar d’aque-
lla diada i que seguim portant al cor 
i al cap com un moment de no-retorn 
que ens ha de seguir empenyent fins 
arribar a la fita desitjada per tots nos-
altres. Visca Catalunya!

ERC Cassà

La Veu dels Partits / ERC Opinió
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Per aquest últim any de legislatura no 
es tornen a apujar els impostos (IBI, ve-
hicles, Plusvàlua i IAE) i la majoria de ta-
xes municipals. La política de contenció 
que vam fer públic a principi de mandat 
l’hem anat complint any rere any. L’es-
forç econòmic és gran i actuem tenint 
en compte la realitat que ens toca viu-
re i prendre decisions de manera molt 
prudent.

La voluntat de l’equip de govern ha 
estat de no gravar més l’economia de 
les famílies i en els casos que hi hagut 
increments en alguna de les taxes, ha 
sigut obligat per causes externes (per 
exemple amb el cànon per tona de re-
sidus a Solius). La situació laboral que 
es va haver d’afrontar durant la pan-
dèmia va ser molt complicada i a dia 
d’avui s’ha vist agreujada per les con-
seqüències que han aparegut arrel del 
conflicte bèl·lic de la invasió d’Ucraïna. 
Un dels aspectes que més han desta-
cat, per què ha afectat a tothom, és 
la puja desenfrenada de l’energia des 
de fa mesos. A més, ens trobem amb 
una inflació (un 10,2%) que feia dese-
nes d’anys que no succeïa i els preus 
de quasi la totalitat dels productes ha 
patit un augment que provoca fer au-
tèntics malabarismes per arribar a final 
de mes.

Per tal d’alleugerir la pressió fiscal 
continuem amb la política d’ajudes, tan 
pels ciutadans que més ho necessiten 
com per facilitar l’activitat econòmica a 
través de diverses línies de subvencions: 
per a joves; per a jubilats, famílies nom-
broses i monoparentals; a usuaris de la 
residència geriàtrica; per ús d’energies 
renovables; per a empreses; pels propi-
etaris de pisos de protecció oficial; per 
a la rehabilitació d’habitatges; i, per a 
actuacions que es facin en el barri vell. 

Properament arribarà a cadascuna de 
les llars del poble un llibret que dona 
més informació al respecte.

En una mateixa direcció van els dife-
rents projectes que tenim preparats 
per tal de fer més efectiu i eficient la 
despesa energètica dels diferents equi-
paments municipals i de la via pública. 
Vam començar per fer canvis en l’en-
llumenat públic del carrer Provincial, 
Marina, carrers Empordà, Conill, Indús-
tria, La Bisbal i parc de l’Estació, i hem 
continuat durant aquest mes d’octubre, 
amb noves inversions a l’enllumenat a 
36 carrers del poble. La voluntat és 
anar canviant el sistema lumínic (bom-
betes de sodi per led) per ser més 
eficient i menys costós. Pel que fa als 
equipaments municipals ens hem acollit 
a diferents línies de subvenció per tal 
de posar plaques solars fotovoltaiques 
i estem a l’espera de que es resolguin 
positivament.

NOU AVENÇ EN EL CANVI 
DE MODEL DE RECOLLIDA 
D’ESCOMBRARIES
En el passat ple del mes de setembre 
es va aprovar la formalització d’un nou 
contracte amb el Consell Comarcal del 
Gironès per fer l’estudi d’implantació del 
sistema de porta a porta a Cassà de la 
Selva. D’aquesta manera es fa un pas 
més pel canvi de model de recollida de 
les fraccions dels residus municipals: 
envasos, paper i cartró, vidre, fracció 
resta i fracció orgànica. Estem treba-
llant i enllestint aquest nou sistema de 
recollida per què d’aquí a poc haurem 
de canviar els hàbits. Tot i que fa molts 
anys es van posar els contenidors de 
selectiva a la via pública ens hem que-
dat amb unes xifres de reciclatge es-
tancades. Això va en contra de la nor-
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mativa europea i de la llei catalana que 
ens obliga a superar el 50% de residus 
reciclats abans del 2030. Hi ha molta 
feina per fer. Aquest nou sistema és 
més eficaç ja que es veuen els bons re-
sultats en un breu temps de posar-se 
en marxa. 

Les dades preliminars que ha infor-
mat el Consell Comarcal del Gironès, 
des del mes de març fins setembre, 
refermen la recollida porta a porta com 
un model d’èxit per assolir uns resul-
tats excel·lents en recollida selectiva. 
De mitjana, s’assoleix un índex d’un 
86,90% en recollida selectiva en els 
municipis porta a porta (no s’inclouen 
dades de deixalleria, ni serveis de reco-
llida de fracció vegetal i voluminosos). 
Es redueixen un 90,47% els residus 
que es destinen a l’abocador. Gairebé 
es dobla la recollida selectiva de la frac-
ció orgànica (per exemple, de 63,9 to-
nes el març del 2021 a 123,82 tones 
el març del 2022). D’acord amb les da-
des de l’Agència de Residus, es recull 
una fracció orgànica de qualitat òptima 
amb només un 1,13% d’impureses i 
una presència de bosses compostables 
superior al 90%. La recollida selectiva 
dels envasos s’incrementa un 12% en 
el global de la comarca (un 9% en els 
municipis porta a porta), mentre que 
es mantenen estables les recollida de 
paper/cartró i vidre. Amb aquestes da-
des, el model porta a porta demostra 
poder assolir pràcticament de forma 
immediata els objectius d’Europa per a 
l’any 2035 d’un 65% de reciclatge i la 
reducció de fins al 10% els residus que 
es poden destinar a l’abocador, i tren-
car així amb les dades estancades al 
voltant del 40% en recollida selectiva a 
Catalunya des de fa 10 anys.

En aquest estudi es determinarà: el 
detall d’implantació del porta a porta; el 
tipus de model de recollida; la freqüèn-
cia; l’horari; quins vehicles es necessita-
ran; com seran els bujols pels habitat-
ges i quins pels comerços; la tecnologia 
associada al servei, amb un xip de con-
trol; com seran les àrees d'aportació, 
ja siguin en el poble o en els veïnats; 
el sistema d'emergències; com es re-
soldrà la neteja del mercat setmanal; 
com serà l’oficina d'atenció ciutadana; 
quins serveis complementaris s’hauran 
de tenir en compte per la recollida de 
bosses abandonades; les campanyes 
d’educació ambiental; quines bosses 
compostables s’hauran d’utilitzar; el 
cost del servei; i com no, el calendari 
d’implantació del nou servei.

A tot això també s’haurà de do-
nar resposta als abocaments, a la 
recollida comercial, la recollida de 
voluminosos, la recollida de la poda 
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vegetal i les àrees tancades.
El que és veritat és que la casuísti-

ca del poble de Cassà és molt diferent 
de la resta de municipis del Gironès on 
s’està aplicant. Som el tercer poble de 
la comarca i serem el primer en nom-
bre d’habitants que ho aplicarà, Girona 
sols ho ha fet en alguns barris i Salt no 
ho contempla per ara. Tenim la pobla-
ció concentrada en el nucli urbà, sense 
urbanitzacions escampades pel territo-
ri i això també pot ser més beneficiós. 
Però també tenim zones del poble amb 
molts veïns que s’haurà de veure com 
solucionen aquest tema per la falta 
d’espai.

La qüestió és que si volem un poble 
més net i més sostenible hem de fer 
un canvi de xip i mentalitzar-nos que 
aquest sistema és el que funciona més 
bé. El sistema de contenidors aeris a 
la via pública no acaba de funcionar tot 
i que fa anys que s’ha implantat. De-
manem molta sensibilització en aquest 
tema ja que és un repte global de poble.

ES RENOVA EL 10% DE PUNTS 
DE LLUM PER MILLORAR 
L'EFICIÈNCIA ENERGÈTICA
A partir del dilluns dia 10 d’octubre s’ini-
ciaran les obres de substitució de punts 
de llum a diferents carrers de Cassà. 
Aquesta obra té com a objecte la reno-
vació de l’enllumenat públic mitjançant la 
substitució de 229 punts de llum a 36 

carrers del municipi per tal de reduir el 
consum energètic a l’enllumenat públic, 
i garantir el nivell d’il·luminació requerit 
segons el reglament d’eficiència ener-
gètica a les instal·lacions d’enllumenat 
exterior. Els carrers on es farà l’actua-
ció són: Pep Ventura, Ronda de la Sar-
dana, Eduard Toldrà, Pau Casals, músic 
Morera, Vicenç Bou, músic Mercader, 
músic Camps, Eduard Toldrà, avinguda 
de la Costa Brava, d'Enric Coris, Ra-
mon Llull, Josep Pla, avinguda Antoni 
Gaudí, Marià Fortuny, carretera Pro-
vincial, de la Via, de la Garrotxa, Ctra. 
GI-663, Montseny, Sant Anton, Remei, 
Doctor Fleming, Pelegrí, Susvalls, Sant 
Andreu Salou, plaça de Xesco Boix, In-
fància, Sud, Santiago Rusiñol, passeig 
del Ferrocarril, Xavier Carbó, Marina 
(rotonda), Bassegoda, Gavarres i Anto-
ni Gaudí.

Aquest projecte representa la reno-
vació del 10% aproximat del total de 
punts de llum del poble i forma part del 
pla de millora que ja es va iniciar l'any 
passat. Per altra banda ja s’està tre-
ballant en aconseguir finançament per 
portar a terme una altra fase per tal 
que d’aquí poc temps tota la il·luminació 
de la via pública al poble sigui amb led, 
molta més qualitat de llum i molt més 
econòmica.

CONFIRMADES DUES INVERSI-
ONS FINANÇADES PELS FONS 

NEXT GENERATION EUROPEUS
A finals de setembre se’ns va comu-
nicar dues notícies molt positives pel 
poble, la rehabilitació de l’escola Puig 
d’Arques (229.899,07 €) i l’ampliació 
del Centre d’Atenció Primària de Cassà 
(.834.000,00 €). 

Pel que fa a la rehabilitació de l’esco-
la, afecta bàsicament a la millora de la 
teulada de la part de l’edifici que dona 
al c Hospital. Aquesta fase s’hauria 
d’haver executat aquest estiu però s’ha 
posposat per l’any que ve. Pel que fa a 
l’ampliació del CAP, ja vam anunciar la 
voluntat d’executar el projecte per part 
del Departament de Salut que es va fer 
públic i l’Ajuntament ja ha fet els trà-
mits per cedir els terrenys. Aquestes 
obres s’hauran de portar a terme de 
de finals d’aquest mateix any i s’hauran 
d’entregar abans d’acabar el desembre 
de 2023.

L’exconseller d’Economia i Hisenda, 
Jaume Giró, va anunciar que la Genera-
litat invertirà a les comarques gironines 
21,8 milions d’euros de l’instrument 
REACT-UE, procedent dels fons euro-
peus Next Generation EU, per “fer actu-
acions de millora i reforma de diversos 
centres educatius i a ampliar centres 
d’atenció primària de la vegueria”. Les 
obres hauran d’estar finalitzades el de-
sembre del 2023.

Junts per Cassà
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Cassà al dia Ple Municipal

El ple del mes de setembre de l’Ajun-
tament de Cassà va tornar a fer un 
pas més en el camí cap a la implan-
tació del sistema de recollida porta a 
porta que ja no té marxa enrere al 

nostre poble. Després que fa uns me-
sos des de l’equip de govern s’hagu-
és recordat que el cost del canvi era 
un factor que calia estudiar i tenir en 
compte, ara ja s s’avança clarament 

cap a la implantació del nou sistema. 
Des de l’oposició encara es considera 
que el procés ha anat molt lent i con-
sideren que si ells -Esquerra- ja havien 
començat a treballar el tema durant 

Faran un estudi per definir 
com es farà el porta a porta 

L'alcalde, Robert Mundet, va mostrar com podran ser els bujols de recollida d'escombraries a Cassà quan s'implanti el porta a porta; el ple va aprovar per 
unanimitat encarregar un estudi per definir com s'implementerà el sistema a la nostra vila.

Esquerra considera que el procés avança massa lentament
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Ple Municipal Cassà al dia

el seu mandat (2015-2019), no s’en-
tén com des del 2019 des de l’equip 
de govern actual no s’hagués avançat 
més en el procés. El portaveu d’ERC, 
Martí Vallès va dir que amb aquest 
ritme la recollida porta a porta no es-
taria instaurada a Cassà abans de les 
properes eleccions municipals, el 28 
de maig de 2023.

L’alcalde, Robert Mundet va insistir 
en què tot el procés s’havia anat fent 
seguint els passos necessaris per ga-
rantir que es faria d’acord amb la llei 
i va recordar que existia un contracte 
amb l’empresa adjudicatària del ser-
vei que calia liquidar i que no es podia 
fer d’avui per demà.

En tot cas, malgrat aquestes discre-
pàncies de calendari, el ple va apro-
var per unanimitat l’annex del Conveni 
Marc de Delegació entre l'Ajuntament 
de Cassà de la Selva i el Consell Co-
marcal del Gironès, per a la prestació 
del servei de recollida selectiva i valo-
rització dels residus muni-
cipals mitjançant recollida 
porta a porta per tal de 
concretar com s’haurà 
d’implementar el nou sis-
tema a Cassà.

Segons va explicar l’al-
calde de Cassà, Robert 
Mundet, en el ple, a l'en-
càrrec es defineixen quins 
són els requisits que re-
giran el servei, especial-
ment en disset àmbits 
que cal concretar i espe-
cificar per Cassà, com 
la freqüència, les fracci-
ons, els tipus d'usuaris, 
els horaris de recollida (a 
partir de les deu del ves-
pre), mitjans de recollida, 
elements d'aportació als 
habitatges i comerços, 
suport tecnològic, atenció 
ciutadana, les recollides 
del mercat setmanal, la 
retirada de bosses aban-

donades, el cost del servei, el calendari 
d’implantació... Al treball es preveuen 
aspectes com campanyes d'informació 
i educació ambiental, sistemes d'emer-
gència i el cost previst del servei. Mun-
det també va explicar que hi ha alguns 
punts que caldrà concretar i que no 
estan previstos com ara com es fa la 
recollida de voluminosos, la dels co-
merços amb necessitats especials, o 
de fracció vegetal o pensar si convé 
fer també recollida porta a porta del 
vidre o es pot fer amb contenidors i va 
explicar que hi hauria recollida específi-
ca per laguns elements com bolquers. 
També s’estudiarà el millor sistema 
per aquelles àrees d’aportació (dels 
veïnats de pagès) per aconseguir que 
siguin útils per als veïns i no siguin un 
reclam per a incívics, ja que hi ha dues 
opcions amb un espai tancat amb ac-
cés només per als usuaris identificats; 
o bé amb armaris com es fa en algun 
municipi...

PRIMER ACORD AMB 
ELS SINDICATS
Segons va manifestar l’alcalde, Robert 
Mundet, el canvi de sistema de recolli-
da havia provocat reticències amb els 
sindicats que representen els treba-
lladors que actualment duen a terme 
les tasques del servei per la qual cosa 
es plantejava la possibilita d’una vaga; 
l’Ajuntament es va reunir amb els re-
presentants sindicals per explicar les 
condicions de canvi de sistema i es va 
arribar a un principi d’acord pel qual 
es va desconvocar la vaga prevista a 
l’espera d’una nova reunió a inics del 
mes de novembre.

Des d’Esquerra es va donar ple su-
port a la proposta de l’equip de go-
vern i van manifestar que tot i que 
inicialment pugui semblar un sistema 
de recollida d’escombraries més car, 
opinaven que un cop posat en marxa 
econòmicament no ha de ser gaire di-
ferent del sistema actual.

Intervencions de Marià Montsuñer (PSC) i Martí Vallès (ERC), al ple de setembre.
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Cassà al dia Ple Municipal

Altrament en el ple també es va 
posar sobre la taula el problema que 
comporta la nova llei que prohibeix als 
pagesos i resta de ciutadania cremar 
restes vegetals a l’exterior durant tot 
l’any, cosa que comporta una dificul-
tat afegida a l’hora d’eliminar restes 
de marges jardins o horts que habitu-
alment es cremaven a l’aire lliure en 
temps d’hivern sense problemes. Si 
no es fan excepcions a la llei, a banda 
de la dificultat per a fer-la complir, es 
generaran molts més residus vege-
tals que podrien col·lapsar els siste-
mes de recollida previstos o motivar 
abocaments incontrolats a bosc que 
poden ser molt més perillosos quan 
arribés l’estiu. Posteriorment al ple 
a través de les xarxes des de l’alcal-
dia es va informar que s’havia resolt 
aquest problema i que la llei no tindria 
l’aplicació que es preveia inicialment.

RECORDANT L’U D’OCTUBRE
Aprofitat el torn destinat a la inter-
venció de regidors i regidores la de 
comunicació de Junts per Catalunya, 
Carla Matilla, va llegir un manifest de 
l’Associació de Municipis per la Inde-
pendència reivindicant l’esperit de l’U 
d’octubre recordant que feia cinc anys 
del referèndum per la independència 
de Catalunya i de la mobilització a Cas-
sà i arreu del país. Matilla va acabar 
recordant que “quan ens mobilitzem 
com a poble som imparables” per 
instar a recuperar la força que aquell 
dia va sortir al carrer per reclamar la 
llibertat.

Darrere de Matilla va intervenir el 
regidor del PSC, Marià Montsuñer, 
que va concretar que “jo vull tornar 
a la realitat” i va parlar dels afers de 
la seva àrea de govern. En el ple regi-
dor de governació va descriure que en 
onze controls de velocitat des del mes 
d’agost s’havien proposat un total de 
cent deu sancions per excés de veloci-

tat; Montsuñer va esmentar els punts 
on es posava el control (als carrers 
del sud, Remei, de la Via, Provincial) 
per deixar clar que no existia un afany 
recaptatori sinó una acció preventiva 
amb la voluntat de garantir la segure-
tat de les persones evitant excessos 
en la conducció.

 Des de l'àrea de governació es va 
comentar que també s’havien fet con-
trols a les zones de contenidors, es-
pecialment al carrer de la Via i Mas 
Cubell, on s’havien posat 81 sancions 
en el que es porta d’any 2022 per 
abocaments indeguts o incontrolats. 
Es va dir que es continuaria treballant 
per evitar aquestes actuacions incívi-
ques a les zones d'escombraries.

Per altra banda, en el ple es forma-
litzaren els convenis amb diferents 
centrals de compra que ens perme-
ten accedir a millors condicions. Con-
cretament, es va acordar l’adhesió a 
les centrals de l'Associació Catalana 
de Municipis i Comarques i del Con-
sorci Català pel Desenvolupament Lo-
cal, al Sistema Central d'Adquisicions 
de Béns i Serveis de la Generalitat de 
Catalunya i a la central de contracta-
ció de l'estat, a través de la Direcció 
General de Racionalització i Centralit-
zació de la Contractació del Ministeri 
d'Hisenda i Funció Pública.

També en la sessió es van declarar 
les dues festes locals del municipi de 
Cassà de la Selva seran el dilluns 5 
de juny i el dimarts 6 de juny, de l'any 
2023, coincidint amb la Festa Major

462.00 GASTATS A
CAN PARERA
Des d’Esquerra es va exposar que 
amb els últims amidaments que s’ha-
vien fet i les liquidacions correspo-
nents calia destinar 11.000 euros 
més a Can Parera per la qual cosa 
el cost total de l’adquisició de la finca 
i el seu arranjament com a aparca-
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Els temes tractats al ple celebrat el 29 de setembre de 
2022, amb l’assistència de catorze regidors, van ser els 
següents:

 1.- Aprovar l'acta del Ple municipal de 28/07/2022. 
Aprovada per unanimitat

2.- Aprovar l'acta del Ple municipal extraordinari i urgent 
d'1/09/2022.

 3.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 
2022/1698 a 2022/2083.

 4.- Aprovació de les festes locals de Cassà de la Selva 
per a l'any 2023. Aprovat per unanimitat

5.- Modificació no substancial del Contracte de Conces-
sió de serveis per a la Gestió i Explotació de les Zones d'Es-
tacionament Regulat a la Via Pública al Municipi de Cassà 
de la Selva. Aprovada per unanimitat

6.- Annex del Conveni Marc de Delegació entre l'Ajun-
tament de Cassà de la Selva i el Consell Comarcal del Gi-
ronès, per a la prestació del servei de recollida selectiva 
i valorització dels residus municipals mitjançant recollida 
porta a porta. . Aprovat per unanimitat

7.- Modificació dels estatuts de Gestió de Serveis Muni-
cipals, S.L. per tal d'establir, com a òrgan d'administració, 
un administrador únic. Aprovada per unanimitat

8.- Declaració concurrència bonificacions ICIO agost. . 
Aprovada per unanimitat

9.- Modificació d'Ordenances Fiscals 2023. Aprovada 

amb nou vots a favor (8 de JxC i 1 del PSC) i cinc en con-
tra (ERC)

10.- Aprovació del Compte General del Pressupost 
2021. Aprovada per unanimitat

11.- Ratificació de l'adhesió al sistema d'adquisició cen-
tralitzada de l'Associació Catalana de Municipis i Comar-
ques i del Consorci Català pel Desenvolupament Local. . 
Aprovada per unanimitat

12.- Conveni entre l'Ajuntament de Cassà de la Selva i la 
Comissió Central de Subministraments per a establir les 
condicions de participació en el Sistema Central d'Adqui-
sicions de Béns i Serveis de la Generalitat de Catalunya. 
Aprovada per unanimitat

13.- Adhesió a la central de contractació de l'estat, a 
través de la Direcció General de Racionalització i Centra-
lització de la Contractació del Ministeri d'Hisenda i Funció 
Pública. Aprovada per unanimitat

14.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovat amb 
nou vots a favor (8 de JxC i 1 del PSC) i cinc en contra 
(ERC)

15.- Suplement de crèdit per amidaments de Can Pare-
ra 3SC 7/2022. Aprovat amb nou vots a favor (8 de JxC 
i 1 del PSC) i cinc en contra (ERC)

16.- Informes d'alcaldia i regidors.
17.- Precs i preguntes.

Ple Municipal Cassà al dia

ment costaria 462.000 euros una 
xifra que consideraven molt gran per 
aconseguir catorze aparcaments de 
zona blava.

També des d’Esquerra es va instar 
l’equip de govern a reposar els sím-
bols que hi ha en diferents punts del 
poble i estan en mal estat com la se-
nyera de la Residència Geriàtrica o les 
estelades de les rotondes de l’entrada 
del poble. El regidor de governació va 
contestar-li que tenien l’obligació de 
mantenir els símbols constitucionalis-
tes i reconeguts per l’estatut.

Finalment, la darrera intervenció del 
ple va ser per l’exregidor de cultura i 
actualment a l’oposició, Josep Ferrer, 
que va lamentar les manifestacions 
fetes per l’alcalde a Llumiguia en re-
lació amb la possible ampliació de la 
biblioteca de Cassà. Ferrer va lamen-
tar que l’alcalde considerés que no 
era necessària una ampliació quan en 
tenir més deu mil habitants calia un 
recinte d’unes dimensions més grans 
que l’actual i va destacar la gran tasca 
de difusió de la cultura que es feia des 
de la biblioteca de Cassà tot i la man-
ca d’espai, compensat per la bona 
feina de les treballadores del centre. 

Mundet – després de recordar que 
si la biblioteca era petita ja ho era en 
la legislatura passada- va respondre 
que reconeixia la feina del personal 
del centre; però l’ampliació de la bi-
blioteca era qüestió d’espais i de fi-
nançament i en aquests moments no 
eren els més adequats perquè calia 
estudiar molt bé com es feia. Ferrer 

Els temes del ple del mes de setembre

va insistir que per llei, en un municipi 
de més de deu mil habitants, l’ampli-
ació de la biblioteca ja hauria d’estar 
sobre la taula sobretot si es vol fer ho-
nor al nom de municipi lector. Ferrer 
també va demanar que es pensés en 
“batejar” la biblioteca amb el nom d’al-
guna persona que tingués relació amb 
les lletres o la lectura al nostre poble.

Per cert que a l'inici de la sessió es 
va reconèixer que en el ple extraodi-
nari del mes d'agost s'hauria d'haver 
aprovat la urgència de la sessió -com 
s'havia reclamat des d'Esquerra-; es 
va anunciar que ja es recolliria com 
preveu la llei.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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Cassà al dia Notícies

El dissabte 24 de setembre, dins de la programació de santa 
Tecla, es va fer la presentació del catàleg online de la col-
lecció de Pergamins de can Frigola que es pot consultar a 
la pàgina web cassa.arxiu.cat i que està dipositada a l’Arxiu 
Municipal de Cassà. Per mitjà d’aquesta eina qualsevol perso-

na d’arreu del món podrà consultar l’inventari de documents, 
veure’n el document digitalitzat i la transcripció del mateix.

Aquest ha estat un procés llarg que va començar l’any 
2018 quan l’Ajuntament va adquirir la casa de can Frigola, 
l’únic Bé d’Interès Nacional que es troba al nucli urbà de 
Cassà. Durant la negociació de l’adquisició de la l’Ajunta-
ment ja tenia coneixement que en el seu interior es conser-
vava un important conjunt de pergamins i juntament amb 
l’adquisició de la casa i gràcies al desig de la família varen 
ingressar a l’Arxiu Municipal de Cassà més de dos-cents 
pergamins que procedien de la casa pairal d’Esclet i gaire-
bé trenta metres lineals de documentació, molts d’ells que 
també que procedien del can Frigola d’Esclet. Dins aquesta 
col·lecció de pergamins hi ha el document més antic que es 
conserva a l’Arxiu Municipal de Cassà de la Selva i que data 
concretament de l’any 1145.

Després de l’ingrés d’aquesta documentació es varen co-
mençar les tasques per poder-ho posar a disposició pública. 
L’any 2019 es va contractar una empresa especialitzada 

Els pergamins de Can 
Frigola, una col·lecció única

L'acte de presentació 
dels pergamins i dues 
captures del web d'ac-
cés als documents.
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Notícies Cassà al dia
per tal que aplanés, netegés, desin-
fectés i fixés les tintes del numero-
sos rotlles de pergamins que havien 
estan conservats durant dècades 
en un dels armaris de la casa Fri-
gola, a l’antic palau Salvà, del car-
rer d’Avall i es va rebre una subven-
ció de la Diputació de Girona per 
aquests treballs. Posteriorment es 
va encarregar una capsa de conser-
vació permanent adequada per a la 
seva conservació de llarga durada. 

L’any 2021 es va contractar una 
empresa especialitzada que va digitalit-
zar els pergamins en diferents formats 
i es va rebre una subvenció per aquest 
treball. D’aquesta manera es poden 
consultar els pergamins sense mani-
pular els originals.

Un cop digitalitzats ja podíem co-
mençar a transcriure’ls i l’investigador 
cassanenc Joaquim Mundet, que és 
un expert en la lectura dels documents 
medievals, i un gran col·laborador de 
l’arxiu va començar la tasca impressi-
onant de transcriure els pergamins, un 
a un. 

Un cop fetes aquestes accions ja no-
més mancava donar-li forma per poder 
fer-ho consultable. L’arxiu juntament 
amb l’àrea d’informàtica i de comunica-
ció varen dissenyar una base de dades 
i la visibilitat que havia de tenir a través 
de la pàgina de l’arxiu i finalment la tèc-
nica d’arxiu Núria Casellas en va fer la 
catalogació.

Finalment la base de dades es va po-
sar a la consulta pública a través de 
la pàgina web cassaarxiu.cat el 24 de 
setembre de 2022. Quatre anys des-
prés que haguessin ingressat els per-
gamins a l’arxiu. En resum han estat 
quatre anys per dur-ho a terme que ha 
implicat l’encàrrec a dos empreses es-
pecialitzades, de restauració i digitalit-
zació, una altra a una empresa de ma-
terials de conservació, a una tècnica 
d’arxiu , a la implicació de tres àrees 
de l’Ajuntament, i al treball de trans-
cripció desinteressat i no prou lloat de 
Quim Mundet.

Però per què és important la digitalit-
zació, la transcripció, la catalogació i la 
posada a disposició al públic d’aquests 
documents tan antics?. Podríeu pensar 
que només és una documentació que 
afecta el patrimoni de la família i que 
el formen només compres, vendes, 
rebuts, capítols matrimonials, testa-
ments... I això seria només una afirma-
ció parcial. Si, evidentment els docu-
ments ens parlen del patrimoni familiar, 
però ens parlen de molt més. Ens par-
len de tradicions com en el testament 
de Benet Frigola, del mas Frigola d’Es-
clet, el 17 de gener de 1541 quan ma-
nifesta el seu desig de ser enterrat al 
cementiri de l’església de Sant Martí en 
la tomba on hi ha els seus avantpassats 
i es donin dues almoines generals en 
les quals sigui donat un pa a la porta de 

l’església als pobres del terme parroqui-
al. O com en el testament d’Esperança 
Frigola, senyora del mas Frigola d’Es-
clet, quan un segle més tard, el 20 de 
setembre de 1645, també indica que 
el dia del seu enterrament, davant la 
porta de l’església es doni pa als assis-
tents i que sigui enterrada en el cemen-
tiri de l’església de Cassà en el vas on 
reposen els seus avantpassats. També 
ens parlen del que hi havia a l’interior de 
les cases: vànoves, flassades, vestits, 
joies, caixes de núvia, arca amb pany i 
clau... També entreveiem el paisatge i 
els conreus quan entre els documents 
parlen de vinyes, boscos; i coneixem el 
modelatge que fa l´home del seu entorn 
quan ens parlen d’accions per recollir 
les aigües. També trobem informació 
sobre batlles i sobre el paper de les do-
nes. Obtenim informació del mas Vila-
bella, un complex rural importantíssim 
en la història de Cassà, i dels preus 
dels béns en època medieval, i de les 
formes en les transaccions, de les re-
lacions econòmiques, de les relacions 
entre els senyors i dels oficis: pagès, 
blanquer, prevere, notari, escrivent, 
procurador, ferrer. En resum podem in-

terrogar els documents i podem ar-
ribar a múltiples respostes per cons-
truir la història local, de país i del 
món. No en va, diferents estudiosos 
ja s’havien posat en contacte amb 
l’arxiu per tal de poder consultar els 
pergamins abans que es poguessin 
consultar per mitjà d’Internet.

Parlem de la col·lecció de perga-
mins però també hauríem de parlar 
de la documentació en paper que va 
ingressar que té una gran importàn-

cia amb tipologies de documentació 
ven diferents com receptaris de cuina 
i de remeis, llibres de comptes, revis-
tes, impresos religiosos,... i una col-
lecció molt reduïda de plaques de vidre 
però que tenen un gran interès, que 
denota que un membre de la família va 
ser un notable fotògraf amateur però 
del que malauradament ens queden 
poques peces.

Espero que aquestes línies serveixen 
per conscienciar una mica més sobre 
la importància de la documentació tant 
textual, com fotogràfica. La documen-
tació amb els anys perd el seu valor 
legal, però el seu valor històric perdu-
ra i serveix per construir la nostra me-
mòria col·lectiva des de vessants molt 
diferents, tants com preguntes tinguin 
per respondre els estudiosos. Si les 
persones privades així ho desitgen 
els arxius municipals som dipositaris 
d’aquesta memòria amb l’objectiu no 
només de conservar-la si no de pre-
parar-la per tal que sigui accessible i 
fàcilment consultable.

Dolors Grau i Ferrando / Arxivera 
municipal

Els del 56 en fem 66!
I ho volem celebrar amb un dinar de germanor el dissabte 5 de 

novembre al migdia al restaurant Club Esportiu Gavarres.

Concentració el dia 5, a la una del migdia a l'Ajuntament 
de Cassà, can Nadal. Després anirem a Camplong per fer l'àpat
Hi haurà dinar, algunes sorpreses i música final!

Cassanencs i cassanenques que vau nèixer 
el 1956 us hi esperem a tots!

Més informació a: Glòria (605 68 16 36), Teresa (607 43 54 
01), Asssumpció (64795 78 78) i Josep M. (637 83 88 02).

Per confirmar la presència a la festa cal abonar l'import de 50€ al 
compte corrent següent: ES76 0182 1764 8202 0180 5792 (BBVA) 

abans de l'u de novembre. 
A l'hora de fer l'ingrés indiqueu el nom de la persona

que assistirà a l'àpat i el beneficiari, "comissió 66". Gràcies.
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Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració.

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L.

Anna Ferrer - que va actuar amb Paula Grande el 2021- i Pep Gimeno, Botifarra - que va ser al Càntut del 2017 amb Miquel Gil - presentaran nous especta-
cles en l'edició d'enguany del Càntut a Cassà aquest mes de novembre.

El novembre del 2020 es feia oficial la 
suspensió de la cinquena edició del fes-
tival Càntut amb una nota oficial que, 
entre altres coses, deia: ”El Festival 
Càntut va néixer l’any 2016 per fer viu-
re les cançons de tradició oral i apos-
tar per una forma d’entendre la mú-
sica més propera, allunyada de grans 
escenaris i amb l’objectiu de trencar 
barreres entre artistes i oients. La 
proximitat entre músics i públic, els 
espais i moments per cantar en comu-
nitat i el contacte entregeneracions, 
són alguns dels trets  característics 
del festival, consolidat com un punt de 
referència pel que fa a la música de 
tradició oral a casa nostra”.

Aquest esperit, estroncat el 2020 
i que es va començar a recuperar 
l’any passat, tornarà amb tota la for-

ça aquest 2022 en el que el festival 
Càntut farà vibrar Cassà el cap de set-
mana del 18 al 20 de novembre amb 
una programació amb algunes nove-
tats, amb vint-i-una activitats relaciona-
des amb les cançons de tradició oral  
i amb la finalitat d’ampliar els espais 
i moments per cantar plegats públic i 
artistes. Per això hi haurà dos dinars 
de cantadors i dos sopars de música 
en viu a més de recuperar la carpa de 
Can Trinxeria estrenada l’any passat i 
mantenir els espectacles de primer ni-
vell a la Sala Centre Recreatiu.

El 31 d’octubre es va fer la presenta-
ció oficial del festival Càntut que també 
com a novetat d’enguany presenta un 
nou llibret que més enllà de les expli-
cacions concretes de les activitats del 
festival vol aportar un plus de qualitat 

al projecte recordant els tres vessants 
importants del Càntut tant pel que fa a 
iniciativa de recollir i difondre “cançons 
dels avis” com els projectes musicals o 
el festival de Cassà.

CANÇONS DE BRESSOL
Enguany el Càntut ha treballat un projec-
te a les escoles per recuperar cançons 
de bressol: cacem i cantem cançons. 
La iniciativa amb la comunitat educati-
va de Cassà de la Selva va funcionar 
molt bé durant el curs 2021-2022, i 
es van recopilar 124 enregistraments 
relacionats amb la temàtica de les can-
çons de bressol, que serà la temàti-
ca d’aquesta sisena edició del Festival 
Càntut. D’aquest material recollit n’han 
sorgit diverses propostes que es faran 
durant el festival com la sessió de Bibli-
onadons d’aquest any amb Carmina Ra-
bassedas, que també es presentarà a 
la Llar d’Infants Taps durant la setmana 
prèvia al festival; un concert amb l’Esco-
la de Música; una producció discogràfi-
ca amb la  trompetista i cantant Alba 
Careta -que inaugurarà el Càntut diven-
dres a la carpa de Can Trinxeria-, i una 
exposició que englobarà part d’aques-
tes cançons. Igualment, s’ha escollit la 
cançó del festival d’enguany que serà 
“el pomeró”.

CONTROL D'AFORAMENT
Enguany al Càntut hi haurà cinc activi-
tats de menjar i cantar que seran els 
dos àpats de cantadors (a can Quirze) 

El Càntut d'enguany recupera 
i amplia les espais per cantar

El festival de cançó popular torna entre el 18 i el 20 de novembre
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Jaume Arnella, a la foto amb Ferran Martinez al Càntut del 2016, tornarà ser present al festival cassa-
nenc en el fi de festa amb Biel Majoral.

i els dos sopars al Centre Recreatiu a 
més del vermut a la plaça de la Coma.  
En el cas dels dinars els animadors 
seran Adrià Dilmé (Germà negre) el 
primer dia i en Titot (Brams ) i la Mec, 
el diumenge. Aquest retorn a la nor-
malitat es veurà en la recuperació d’un 
dels moments  emblemàtics del Càn-
tut que són els cants al bar del Cen-
tre Recreatiu. L’any passat es va fer la 
cantada amb una restricció de públic 
que enguany es tornarà a implemen-
tar, amb una major capacitat, però in-
tentant mantenir un cert equilibri que 
garanteixi la seguretat dels assistents, 
ja que els primers anys la capacitat 
d’aforament s’havia desbordat àmplia-
ment. Els grups encarregats d’animar 
les dues vetllades al Centre seran el 
Pony Pisador i la Ludwig Band que 
adaptaran el seu repertori per incor-
porar cançons del Càntut i propiciar la 
participació de tots els assistents.

Pel que fa a les actuacions a la Sala 
Centre Recreatiu cal destacar el re-
torn d’Anna Ferrer i Pep Gimeno; en 
el primer cas Anna Ferrer vindrà en 
solitari (l’any passat ho feu amb Pau-
la Grande) i oferirà el seu nou projec-
te amb cançons de transmissió oral. 
Per la seva banda Pep Gimeno, que fa 
cinc anys ja havia vingut a Cassà, tam-
bé presentarà un espectacle diferent 
amb un conjunt de cinc músics amb 
els quals presentarà un repertori de 

cançons recollides al País Valencià.
I pel que fa a la carpa de Can Trin-

xeria també acollirà diferents concerts 
dels quals es pot destacar el que tan-
carà el Càntut d’enguany que serà el 
que ajuntarà  a l’escenari Jaume Arne-
lla i Biel Majoral.  El festival anirà acom-
panyat de  tallers i exposicions, com 
ara la que recordarà el centenari dels 

treball del Cançoner popular de Catalu-
nya; també es compta amb la presèn-
cia d’Artur Blasco que a més d’actuar 
amb Arnau Obiols interpretant part del 
repertori musical recollit al Pirineu per 
Joan Tomàs (un dels participants en 
l’obra del cançoner popular de Catalu-
nya i col·laborador de Joan Amades) 
oferirà el seu fons musical.
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La tornada del Drac Casiano a fer la 
tradicional cercavila nocturna va ser el 
símbol més clar del retorn a la norma-

litat de la Fira de Santa Tecla un cop 
superats els mesos de pandèmia i les 
fires amb restriccions i mascaretes; 

centenars d'infants i grans van acom-
panyar el dissabte 24 a la nit el Drac 
Cassiano i la colla de geganters i tam-

La Fira de Santa Tecla s'allarga 
dos caps de setmana

Les previsions meteoròlogiques ajornen els actes al carrer

Tres imatges de la cercavila del Drac Casiano en la inauguració de la Fira de Santa Tecla d'enguany. A la pàgina següent, la cercavila i els trabucaires.
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borers de Cassà en la cercavila noc-
turna de la Fira de Santa Tecla; la pluja 
va obligar a traslladar una colla d’actes 
d'un cap de setmana al següent, però 
la cercavila del drac es va mantenir 
sense que les quatre gotes que van 
caure n'afectés el seu desenvolupa-
ment per la zona del barri vell de la vila.

Prèviament a la cercavila, els trabu-
caires de Cassà van fer una gran es-

clatada a la plaça de Sant Pere. Tot 
seguit, els cavallets de Cassà van pro-
tagonitzar la persecució del drac Cassi-
ano que va acabar sucumbint després 
de la lluita a la plaça de Sant Pere. 

Entre els actes destacats a la Fira 
de Santa Tecla d’enguany, de la qual 
us n’oferim un resum gràfic en aques-
tes pàgines, cal destacar els actes de 
commemoració dels 125 anys de la 

cobla La principal de Cassà que segons 
un document trobat recentment ja va 
fer una actuació a la Bisbal el 1897.

El concert, que es va oferir a la Sala 
Centre Recreatiu, va servir de presen-
tació del CD enregistrat per la cobla 
amb motiu d’aquest aniversari. A més 
del director titular de la cobla, Ivan 
Juanals, el compositor Josep Cassú 
també va dirigir la cobla cassanenca 
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en la sardana composta pel que fou 
director dels Montgrins i la Principal 
de la Bisbal.

La diputada palamosina Maria Puig, 
el regidor de cultura de Cassà, Joan 
Casabó, el president de la confedera-
ció sardanística de Catalunya, Xavier 
Treserras, el president d'Amics de la 
Sardana, Pere Bosch, i l’alcalde de 
Cassà, Robert Mundet van intervenir 
durant l’acte celebrant els 125 anys 
de la cobla cassanenca i remarcant la 

rellevància que té haver perdurat tant 
de temps com a ambaixadors de la 
sardana i de la vila de Cassà, tot fent 
vots perquè continuïn amb la seva bri-
llant trajectòria musical. Al final de l'ac-
te es van aplegar exmúsics de la cobla 
-alguns dels quals feia més de seixanta 

i setanta anys que havien tocat amb 
la Principal-, i els autors de les peces 
del disc amb els músics actuals de la 
formació.

Fotos: J.C.C. i Ajuntament de Cassà
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Nit del Cremat i sopar de tapes sota cobert, a la nau polivalent. A la pàgina 
anterior, trobada de gegants a la plaça de la Coma.
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Concert dels 125 anys de la Principal de Cassà i parades i actes per a la mai-
nada a la plaça de la Coma.
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Alguns dels espectadors que 
acudiren a la presentació del 
llibre van destacar que el que 
es reflectia en les pàgines de 
“Córrer i competir per pensar i 
viure” era el compromís que ha-
via agafat l’autor, Marc Pinsach, 
amb una activitat concreta, en 
aquest cas l’esquí i les curses 
de muntanya. I certament en la 
presentació que es va fer a Cas-
sà de la Selva del llibre d’aquest 
esportista cassanenc, en Marc 
va anar explicant alguns dels ca-
pítols de l’obra i va anar deixant 
clar que s’havia compromès 
personalment en la pràctica 
d’aquest esport i havia après 
també a conviure amb els bons 
i els mals moments d’una carre-
ra que als seus trenta-tres anys 
ara es troba en una situació de 
canvi en veure que segurament 
el seu millor moment de forma ja ha 
passat, però encara li queda molt per 
fer en el món de l’esport..

Dins tres dels actes de la fira de 
Santa Tecla es va incloure la presen-
tació del llibre que va ser un dels pocs 
actes que no es van suspendre en la 
jornada des diumenge 25 de setem-
bres (va coincidir amb la trobada de 
gegants) i va congregar un nombrós 
públic que va omplir l’auditori de la 
Sala Galà. 

Sota la presentació de Joan Carles 
Codolà, Marc Pinsach va recordar 
des dels seus orígens, quan havia fet 
atletisme amb el Cassà, fins quan fa el 
salt cap a l’alta competició situant-se 
durant uns quants anys en el top-ten 
del món a la seva especialitat. La seva 
relació d’amistat amb Kilian Jornet 
(un dels que el va ajudar a l’horta de 
tirar endavant el llibre que es presen-
tava) els moments difícils de les com-
peticions i els moments de satisfacció 
que et dona, la droga que és saber 
que sempre pots estar a dalt de tot, 
les dificultats de saber compaginar un 
entrenament d’alt nivell amb les capa-
citats del propi organisme... van ser 
alguns dels temes que va anar des-
granat en Marc al llarg de l’acte que 
va servir per tenir una nova visió del 
seu treball. Un llibre que tot que està 
fet per un esportista, parla del món 
de l’esport des d’un vessant molt més 
personal i reflexiu i al mateix temps 
espectacularment sincer.

Fotos: Joan Marc C.

Pinsach presenta a Cassà 'Córrer 
i competir per pensar i viure'

Dues imatges de la presentació del llibre, efectuada a l'auditori de la Sala Galà.
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Tot i que l’obra ja s’havia pogut veure durant la Festa Ma-
jor, per la Fira de Santa Tecla va ser que si fos una estrena 
de nou, amb la Sala Centre Recreatiu ben plena i un públic 
desitjós de gaudir de la presentació de C’est la vie oferta 
pel grup de teatre la Guspira, de la nostra vila.

I no va decebre. Els elencs teatrals locals estan a un 
gran nivell i si fa unes setmanes el grup de Teatre Cassa-
nenc entusiasmava amb l’adaptació d’una obra de Daria 
Fo – Morta accidental d’un anarquista coneguda arreu 
atesos el nombre de contractacions que els estan sor-
tint per tot el país- en aquesta ocasió la Guspira la va 
tornar a encertar amb una obra amb espurnes d’humor 
negre, molt ben travada, amb un guió original i carregat 
de sorpreses que va tenir captivat el públic des del primer 
moment.

Cal destacar la gran actuació de tots els actors del grup 
que van saber transmetre de manera impecable els dife-
rents sentiments que calia expressar al llarg de l’obra: la 

A la foto superior, els artistes saludant en finalitzar la representació; d'esquerra a dreta: Xevi Tarrés, Martí Vallès, Emili Mató, Marta Tarrés, Carmina 
Rabassedas, Nani Castellsagué (també director de l'obra) i Sara Blanquera. A les altres dues imatges, dos moments de "C'est la vie", representada a la Sala 
Centre Recreatiu el 25 de setembre passat.

La Guspira la torna a encertar
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bogeria innocent, la fal·lera pels me-
dicaments miraculosos, la beneiteria 
del que va fent, l’artificiositat d’un cert 
esnobisme carrincló, la prepotència 
del que es creu superior... I, al final, 
amb una sèrie de peces d’engranatge 
que van acabar encaixant en una obra 

que pot semblar modesta, però al ma-
teix temps té un cert punt de dolça 
amargor i altres moments d’inaguan-
table comicitat.

Sota la direcció de Nani Castellsa-
gué, que també fa d’intèrpret d’un 
paper de l’obra, la Guspira teatre ha 

aconseguit un gran èxit que esperem 
que també es vagi representant per 
diferents punts del país i serveixi per 
confirmar la qualitat del teatre aficio-
nat que es fa a Cassà. 

Text i fotos: Joan Carles Codolà

El Grup de Teatre 
Cassanec, al FITAG

El dissabte 27 d'agost el Grup de Teatre Cassanenc va 
actuar al FITAG (Festival Internacional de Teatre Amateur 
de Girona) amb un gran èxit. El Pati de les Magnolies, lloc 
de la representació de Mort accidental d'un anarquista de 
Dario Fo, estava completament ple tot i que amenaçava 
pluja durant tota la tarda. Finalment es va decidir no canvi-
ar el lloc i ho varen encertar, ja que el marc del Pati de les 
Magnolies és magnífic.

Al final de la representació, el públic va "obligar" als ac-
tors i actrius a saludar unes quantes vegades.

El Grup de Teatre Cassanenc portarà aquesta obra al 
barri de Gràcia de Barcelona dintre del Festival Itinera de 
la Federació Catalana de Teatre Amateur i posteriorment 
participarà al Concurs de Teatre de Sant Feliu Guíxols pel 
qual ha estat seleccionat.

Altrament tant el GTC com la Guspira han estat selecci-
onats a la campanya de teatre de la Diputació de Girona 
amb les dues màximes puntuacions en el primer grup, la 
qual cosa els permetrà efectuar diverses actuacions sub-
vencionades a les comarques gironines.

Quatre escenes de l'obra de La Guspira Teatre
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Per qui no et conegui, qui ets?
Soc un músic cassanenc que acaba 
de publicar el seu segon disc, primer 
en solitari. Em podeu escoltar al you-
tube o bé a spotify pel nom de “Tro-
bador”
Quins van ser els teus inicis en el 
món de la música?
La música m’ha encisat des de petit. 
Un cop arribada l’adolescència, vaig 
experimentar la màgia de fer música 
amb els meus amics.

Per què vas decidir començar?
Amb la nostra gent, la nostra Troup, 
ens ajuntàvem en una plaça, asse-
guts en un banc sota un fanal, quan 
el 9Toc tancava allà ens trobàvem per 
seguir la rauxa. En aquelles sessions 
s’hi feia un caliu i una energia tan es-
pecial, que vam decidir que ho havíem 
d’exportar.
Com és la teva música?
Sempre he fusionat molts estils... tot 
i això, ha anat evolucionat perquè vas 

aprenent coses noves. La música és 
un canvi constant, la d’ara és, potser, 
més elaborada. Sempre intento fer 
ballar la gent, fer-ho passar bé, fer 
aflorar sentiments... però millora la 
tècnica, els grups que escoltes cada 
vegada són més (i, per tant, les influ-
ències també)...
Com veus el panorama musical ca-
talà? I el cassanenc?
Molt bé. Hi ha molt bons músics i és 
molt variat, hi ha molt a triar. Això sí, 

Trobador: "Voldria poder-me 
dedicar només a la música"

Cristian Molina acaba d'editar el seu primer disc en solitari
Diverses imatges promocionals de Cristian Molina, Trobador, fetes durant l'enregistrament del seu disc
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viure de la música és molt complicat.

Pel que fa al panorama cassanenc... 
Cassà és terra de músics! Hi ha mol-
ta gent que toca i que canta, ara bé, 
abans hi havia grups com Burman 
Flash, Tous, La Troup, Net Flanders, 
Buskant Greska, Equinocci, La Salse-
ta, Turrai… ara potser no hi ha tants 
grups. Era fàcil trobar grups de gent 
que s’ajuntava per fer música junts.
Quin consell donaries a algú que vol 
començar?
Pica molta pedra, estudia i gaudeix. 
Que és un camí infinit, que si li vas 
donant combustible, et va donant re-
compenses.
Quins plans de futur tens?
De moment, estic amb el nou disc, i 
espero arribar a molta gent i fer molts 
concerts, tirar el projecte endavant.
Quina és la teva relació amb Cas-
sà?
Soc cassanenc de sempre, he cres-
cut als seus carrers, i en els seus 
carrers i locals ha crescut la meva 
música. No em puc queixar, he tingut 
la sort de tocar per barraques diver-
ses vegades, al Polivalent, a bars com 
el 9 Toc, el Centro, el Bon Rotllo, i a 
algunes de les seves places.
Quina és la teva formació musical?
És bastant autodidacte, més tard vaig 
anar nou o deu anys a classes de gui-
tarra flamenca a Girona.
Com fas les cançons?
Busco alguna cosa que em mogui per 

dins, invento melodies i desenvolupo 
la idea de les lletres; començo per 
l’essència.

Hi ha vegades que portes un any en-
callat en una cançó i, de cop, en un 
dia ho acabes.
Com és el teu dia a dia?
Soc constant i intento treure una es-
tona per dedicar al projecte i tocar la 
guitarra, cantar, estudiar... i, mínim, 
ho faig quatre dies a la setmana.
Quin ha estat el procés de creació 
de l’àlbum?
Primer de tot, el que cal és estalviar 
diners. Després, vaig gravar una can-
çó a l’estudi i em van presentar a l’Ele-
na Montaner, una pianista, que em va 
ajudar a fer la producció. Com que les 
cançons funcionaven, vam decidir fer 
un videoclip!
Quin “feedback” has rebut?
Pel que fa als mitjans, aquest projecte 
és una cosa molt petita, no arribo a 
masses. Tot i això, a la gent li agrada 
i sembla que es va escoltant; però el 
continuarem movent perquè creiem 
que és molt digne per arribar a un 
gran nombre de públic.
Quina creus que serà la teva músi-
ca en un futur?
Al final, soc jo qui la fa, i un canvia, 
però espero que sigui el mateix.

D’aquí a deu anys m’agradaria que 
tingués uns quants treballs més. Es-
pero que estigui encara gaudint, po-
dent fer moltes cançons i moure sen-

timents. Amb això en faig prou. Això 
sí, si em pogués dedicar només a la 
música, seria perfecte!
Qui t’ha ajudat a aconseguir arri-
bar fins aquí?

Molta gent ha posat el seu gra de 
sorra, que sense ells no hagués pogut 
arribar a tenir un àlbum i un videoclip.

Primer de tot, m’agradaria agrair el 
que ha fet Jordi Clemente, de KLMNS 
Sounds, per l’estudi. L’Elena Monta-
ner em va ajudar a produir el disc i 
en Ferran Gasau em va fer el regal de 
gravar i editar el videoclip.

Els músics que m’han acompanyat 
han sigut en Joan Vigo al baix, en Ma-
nolo Benítez a la percussió, en Juan 
Cabrera a les veus i l’Elena Muntaner 
al piano, Eduard Prats i Artur Cateura 
als vents.

També volia mencionar a en Robert 
Camós, en Ferran Gasau, l’Eloi Tar-
rés, en Pol Pruneda, la Laura Mató, 
en Ricard Hospital, Antoni Vives i Pau 
Antúnez, Júlia Cubarsí.

Sense oblidar la Clara Mitjavila per 
il·lustrar el treball i a la Patri Clapés 
per donar-me un cop de mà.

Si voleu ajudar a tirar endavant el 
projecte, seguiu-nos a les nostres xar-
xes, escolteu la nostra música, afe-
giu-nos a les vostres playlists, poseu 
que us agrada, i compartiu-la. Gràci-
es!

Xènia Carreras
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Alcaldia

L’exconseller d’Economia i Hisenda, 
Jaume Giró, va anunciar, el passat 
28 de setembre, que la Generalitat 
de Catalunya invertirà a les comar-
ques gironines 21,8 milions d’euros 
de l’instrument REACT-UE, procedent 
dels fons europeus Next Generation 
EU, per “fer actuacions de millora i re-
forma de diversos centres educatius 
i a ampliar centres d’atenció primà-
ria de la vegueria”. Les obres hauran 
d’estar finalitzades el desembre del 
2023, ha subratllat el conseller.

Entre els projectes més destacats, 
es troben els 1,8 milions que costa-
ran les reformes del centre d’atenció 
primària de Cassà de la Selva o els 
2,4 milions que es destinaran a re-
habilitar el CAP de Torroella de Mont-
grí i els 5,3 milions d’euros que es 
destinaran a finançar la construcció 
de l’Escola Gegant del Rec, de Salt. 
També es faran obres de millora dels 
espais a 23 escoles i 22 instituts de 
la vegueria, en aquest cas es desti-
naran 229.899 € en diverses actua-
cions de rehabilitació de l'Escola Puig 
d'Arques a Cassà. En tots els centres 
estan previstes actuacions adreçades 
a reduir el consum energètic, com 
ara la millora dels tancaments o dels 
sistemes de calefacció i d’il·luminació.

El juliol del 2021, la Comissió Eu-
ropea va autoritzar la reprogramació 
del Programa operatiu del FEDER de 
Catalunya per al període 2014-2020, 
amb l’objectiu de destinar els recur-
sos REACT-UE a fer front a les con-
seqüències socials i econòmiques de 
la COVID-19 i reactivar l’economia 
després de l’impacte de la pandèmia, 
per un import de 1.023 milions d’eu-
ros. Així, d’acord amb el nou Progra-
ma operatiu del FEDER, la Generalitat 
va assignar els recursos REACT-UE al 
voltant de quatre línies fixades per la 
Comissió Europea amb un únic objec-
tiu: reactivar l’economia després de la 
pandèmia.

ALTRES INVERSIONS EN FIBRA 
ÒPTICA I MOBILITAT URBANA, 
NO TERRITORIALITZABLES
A banda d’aquestes actuacions, que 
formen part de l’objectiu 5 (Suport 
a les inversions en infraestructures 
que presten serveis bàsics a la ciuta-
dania), l’instrument REACT-UE també 
preveu inversions en uns altres tres 
àmbits que no es poden territorialit-
zar. Així, el primer objectiu, dedicat 

2 milions d'euros a Cassà provinents 
dels fons Next Generation EU

als productes i serveis per a la salut, 
preveu atendre la despesa sanitària 
derivada de la pandèmia per oferir 
una correcta prestació assistencial 
als pacients afectats per la COVID-19. 
Inclou el finançament d’equipament 
sanitari, material de proves, equips 
de protecció personal, instal·lacions 
de reforç o l’estada hospitalària de 
43.706 persones en diversos centres 
sanitaris de Catalunya, entre d’altres.

Les actuacions emmarcades en el 
segon objectiu, enfocat a la transició 
cap a una economia digital, es des-
tinaran a finalitzar el desplegament 
de la fibra òptica per tota la geogra-
fia catalana, de la qual es beneficia-
ran 490.531 persones; implantar el 
Sistema d’Integració Tarifària al con-
junt del territori per tal que el viatger 
pugui fer intercanvis modals abonant 
un únic pagament integrat, indepen-
dentment de la zona del territori on es 
desplaci i del mitjà de transport que 
utilitzi, cosa que repercuteix en una 
millora per a 9.438.334 usuaris de 
la T-mobilitat.
També s’hi inclou un projecte per 
evolucionar el Canal empresa, depe-
nent del Departament d’Empresa i 
Treball, que permet recollir i impulsar 
continguts proactius que anticipin les 
necessitats d’empresaris, interme-
diaris i gestors, i amb l’establiment 
d’un canal de comunicació molt més 
àgil i intuïtiu, del qual es beneficiaran 
200.000 usuaris. Finalment, el ter-
cer bloc, destinat a la transició cap 
a una economia verda, inclou la cons-
trucció de 13 quilòmetres de noves 
pistes per a senders i bicicletes.

EL PLE APROVA FER UN ESTU-
DI PER ESTABLIR ELS CRITERIS 
DEL SERVEI DE RECOLLIDA POR-
TA A PORTA A CASSÀ

Al Ple Ordinari del mes de setembre 
entre altres punts, es va aprovar l'en-
càrrec al Consell Comarcal d'un estu-
di on establir les bases i els detalls del 
que serà el nou sistema de recollida 
d'escombraries del municipi.

Aquest és el pas previ per fer el 
canvi de sistema i on s'han de pre-
veure els diferents aspectes del nou 
model, com són com la freqüència, 
les fraccions, els tipus d'usuaris, ho-
raris, mitjans de recollida, elements 
d'aportació als habitatges i comer-
ços, suport tecnològic, atenció ciuta-
dana... Aquest encàrrec inclou també 
les diferents campanyes d'informació i 
comunicació del nou model.

Durant el ple es van enumerar les 
diferents situacions que s'han de con-
siderar com l'existència dels veïnats 
i habitatges disseminats que queden 
fora del nucli i que requereixen un sis-
tema diferent que pot probablement 
ser la instal·lació d'àrees de conteni-
dors tancats. També es va posar de 
manifest les necessitats especials de 
recollida de residus del mercat setma-
nal, dels voluminosos i també de les 
restes de poda. En aquest sentit, i a 
causa de la gran extensió de finques 
que hi ha al terme municipal, la nova 
normativa que prohibeix la crema de 
restes de poda representa un repte 
per a qualsevol sistema de recollida 
que s'implementi.
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S'instal·len els aïlla-
ments a les noves sa-
les de Can Trinxeria

El passat mes de gener, l'empresa 
Kingspan Insulation S.A.U. a Cassà, 
va signar un acord de col·laboració 
per fer una donació de materials d'aï-
llament, que milloraran les caracte-
rístiques tècniques que hi havia en la 
reforma de l’edifici de Can Trinxeria.

Aquesta donació s'engloba dins el 
projecte Planet Passionate Commu-
nities on l'empresa fa col·laboracions 
per a reformar espais de serveis. En 
el cas de Can Trinxeria, s'ha fet una 
donació d'un material aïllant de la 
gama Kooltherm que s'està instal-
lant a les parets i el sostre de la se-
gona planta, on s'estan reformant les 
sales on hi havia les "golfes de Can 
Trinxeria" i altres sales que no esta-
ven obertes al públic i que després de 
la reforma seran sales de formació, 
d'exposicions i d'usos varis.

Aquesta donació, que té un valor de 
15.168 €, que inclou el material d'aï-
llament. Kingspan Insulation és una 
empresa multinacional que té seu a 
Cassà de la Selva on ofereix una gam-
ma de productes d'aïllament per a la 
construcció.

Comença la renovació 
de punts de llum per 
millorar l'eficiència 

energètica
El passat 10 d’octubre es van iniciar 
les obres descrites al Projecte simpli-
ficat de substitució de punts de llum a 
diferents carrers de Cassà.

 Aquesta obra té com a objecte la 

Urbanisme i Via pública

renovació de l’enllumenat públic mit-
jançant la substitució de 229 punts 
de llum a 36 carrers del municipi per 
tal de reduir el consum energètic a 
l’enllumenat públic, i garantir el nivell 
d’il·luminació requerit segons el re-
glament d’eficiència energètica a les 
instal·lacions d’enllumenat exterior. 
Aquest projecte representa la reno-
vació del 10% aproximat del total de 
punts de llum i és una fase del pla de 
millora que ja es va iniciar l'any pas-
sat.

Amb aquesta actuació es preveu un 
estalvi energètic de 80.388 kWh anu-
als, que a un preu de l’energia de 0,2 
€/kW representaria un estalvi anual 
de 16.077 €.

Per a portar a terme les obres s’ha 
rebut una subvenció de la Generalitat 
de Catalunya dins la convocatòria re-
gulada per a actuacions d’ordenació 
ambiental de la il·luminació exterior.

ACABEN LES OBRES D’ASFAL-
TATGE DEL CAMÍ A CAN PALAHÍ
A principis d’octubre es va compac-
tar el terreny i es va posar la subbase 
d’àrid reciclat. Després es va fer un 
doble tractament superficial asfàltic 
amb preengravillat acabat en negre. 
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Un veí de Cassà 
salva la vida gràcies 
a l'actuació de dos 
agents de la policia 
i un altre veí que el 

van assistir
El passat dimecres dia 21 de se-

tembre en V.F., veí de Cassà de la Sel-
va de 74 anys que es trobava al bar 
del Centre Recreatiu i va patir un atac 
de cor.

En Jordi Gallardo, que es trobava al 
seu costat fent el cafè va anar ràpi-
dament a ajudar-lo i va veure que no 
respirava, va intentar fer una primera 
reanimació i van arribar els agents de 
la policia local que el van assistir amb 
maniobres de ressuscitació pulmonar, 
també li van col·locar el desfibril·lador 
DEA. Gràcies a aquesta actuació es 
va poder reanimar i traslladar al paci-
ent al Trueta amb pronòstic greu però 
ja estable i conscient.

Finalment, en V.F., ja recuperat 
ha volgut donar les gràcies als dos 
agents de la policia i a en Jordi Ga-
llardo, també veí de Cassà que el van 
assistir i li van salvar la vida. Avui ha 
anat a explicar la seva experiència a 
Ràdio Cassà, a més també ha volgut 
anar a les dependències policials a re-

Protecció Civil

trobar-se amb els agents i agrair la 
seva ràpida actuació.

El consistori va agrair la feina feta 
als dos agents en el ple de la setma-
na passada i el SEM per la seva ban-
da, també va felicitar els agents per 
la bona actuació en les maniobres de 
ressuscitació cardiopulmonar que van 
permetre salvar la vida d'aquest veí 
del municipi.

Casualment, uns dies més tard la 
Policia Local i la Brigada Municipal van 

realitzar un curset de primers auxilis 
que ja tenia programat. En el cas de 
la Policia va ser una activitat forma-
tiva com a recordatori i en el cas de 
la Brigada, era la primera vegada que 
es feia. La Policia Local es troba so-
vint amb situacions en les quals fa pri-
mers auxilis, de fet el mateix 21 de 
setembre també van atendre un altre 
veí de Cassà que tenia una ferida per 
una radial.

Medi Ambient

Arranjament de dos camins 
als veïnats de Verneda 

i les Serres
A mitjans de setembre es van acabar els treballs d’ar-

ranjament de dos camins per mantenir-los en bon estat 
per la prevenció d’incendis forestals.

Les actuacions consisteixen en l'eixamplament d'un pas 
de tubs d'un encreuament d'un torrent en el camí que va 
des del camí de dues rieres fins al camí de la font del 
Ganso, al veïnat de Verneda, i l'altra és una escullera per 
protegir de possibles esllavissades la pujada al dipòsit d'ai-
gua per extinció d'incendis que hi ha a prop de cal Porrer, 
al veïnat de les Serres.

Aquestes feines de manteniment de vies forestals es-
tratègiques incloses al Pla de Prevenció d'Incendis, es fan 
gràcies a una subvenció del Departament de Canvi Climà-
tic, Alimentació i Agenda Rural, dins del seu Programa 
de Desenvolupament Rural de Catalunya per un import de 
10.817,40 €, per ajuts a la gestió forestal sostenible.
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Educació

Aquest mes d’octubre iniciem la se-
gona edició del Passaport Edunauta 
al municipi, un projecte de creació 
d’oportunitats educatives i d’acredita-
ció i reconeixement social d’aprenen-
tatges fora de l’escola per a infants de 
3r i 4t de primària del municipi, que 
catalitza i connecta tota la potència 
educativa del territori.

La seva metodologia es basa en els 
anomenats passaports d’aprenen-
tatge (learning passaports), on des 
d’un determinat territori o municipi 
s’anima a la participació en activitats 
extracurriculars obertes, dins i fora 
escola, a tots els seus infants, inde-
pendentment del seu origen social, 
per tal d’ampliar la igualtat d’oportu-
nitats educatives. És un passaport 
divertit i personalitzat on l’infant regis-
tra tot el que aprèn explorant i gaudint 
de les activitats educatives que ofereix 
el seu entorn. Es tracta de connectar, 
reconèixer i fer visibles els aprenen-
tatges que els infants fan més enllà 
de l’escola.

Des de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva impulsem aquest curs escolar 
el Passaport Edunauta amb la col-
laboració de tota la comunitat educa-
tiva del municipi. En concret, hi ha una 
especial implicació per part de les es-
coles de Cassà (Puig d’Arques, Aldric 
i La Salle) i també d’entitats diverses 
del municipi.

Per tal que totes les famílies pugueu 

2a edició del Passaport Edunauta

conèixer quines activitats edunautes 
es poden desenvolupar a Cassà de la 
Selva i a d’altres municipis, ho podeu 
consultar al web del Passaport Edu-
nauta (https://www.passaportedu-
nauta.cat/). De la mateixa manera, 
també us podreu descarregar una 
proposta d’activitats a realitzar a casa 
al web de l’Ajuntament (https://cas-
sa.cat/el-poble/educacio/passaport-
edunauta).

Es tracta que cada edunata registri 
al seu passaport totes les activitats 

que realitzi. Per aquest motiu, quan 
es faci una activitat al municipi els in-
fants han de portar al passaport per-
què els el segellin. Al final de curs es 
convidarà a tots els edunautes a un 
acte de graduació per reconèixer els 
aprenentatges realitzats al llarg de 
curs.

Per qualsevol dubte, podeu contac-
tar amb l’àrea d’educació de l’Ajunta-
ment (972 46 00 05 - educacio@
cassa.cat).

BALANÇ DE L'INICI DEL NOU 
CURS
Les regidores de les àrees d'Edu-
cació i de Joventut es van mostrar 
molt satisfetes amb l'inici del nou 
curs pel que fa a les inscripcions, 
que han recuperat el nombre de 
persones inscrites que hi havia 
abans de la pandèmia, de les ac-
tivitats i cursos que s'ofereixen a 
la Sala Galà, a l'Escola de Música i 
l'Escola d'Art a més de l'Espai Jove 
l'Escorxador.

Aquest mes d'octubre comença-
rà el nou cicle "Educació en família" 
es tracta d'una xerrada, un taller i 
una conferència on es treballaran 
aspectes diversos relacionats amb 
l'educació des de la primera infàn-
cia fins a l'adolescència que tracta-
ran temes com el sexe, l'addició a 
les pantalles o la llengua.
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Ciutadania / Serveis Socials / Salut

A finals de setembre es va dur a ter-
me la substitució de 44 llits de la resi-
dència geriàtrica Sant Josep. Aquests 
nous llits estan equipats amb un sis-
tema que permet elevar i baixar tot el 
llit, a més de tenir rodes i permetre 
la mobilitat del capçal i peus per ajus-
tar-lo a les necessitats dels usuaris.

Anteriorment, els llits només perme-
tien elevar capçal i peus i no tenien op-
ció d'ajustar l'alçada, cosa que dificulta-
va tant la feina del personal com l'accés 
de les usuàries. Amb aquests nous llits 
els usuaris tenen més facilitat d'accés 
al llit pel seu propi peu, per tant, millora 
la comoditat i la seva autonomia.

Amb aquesta actuació es completa 
el pla de millores que es va començar 
aquest any. Durant els primers mesos 
de l'any va tenir lloc la reforma de la 
cuina, amb la substitució del mobiliari 
i pintat de la zona freda i la col·locació 
de tot el mobiliari nou a més de fogons 
i forn a la cuina. D'altra banda, es va 
fer una millora de la gestió energètica 
amb el projecte de col·locació de pla-
ques fotovoltaiques per l'autoconsum 
de la residència. La potència fotovol-
taica total instal·lada és de 38,88 kW 
i s'estima una producció anual fotovol-

taica de les instal·lacions de 52.779 
kWh/any.

Noves convocatòries 
de subvencions

El proper 3 de novembre s'obrirà la 
convocatòria per sol·licitar les subven-
cions dedicades a famílies monopa-
rentals, persones jubilades i usuaris 
i usuàries de la residència geriàtrica 
Sant Josep.

Subvenció adreçada a persones 
jubilades, que siguin propietàries 
d’un immoble i que sigui el domicili 
habitual: La subvenció va adreçada 
a persones jubilades que poden gau-
dir de fins un 25% de l’import pagat 
de l’IBI, amb un límit de 200€. En 
aquest cas els beneficiaris han de te-
nir uns ingressos anuals que no su-
perin e1,3 vegades l'IPREM ( equival 
a 10.281,18 euros/any), en el cas 
d'una persona sola o 2,6 vegades en 
el cas de dues persones empadrona-
des a l'immoble.

Subvenció adreçada als usuaris 
de la Residència Geriàtrica Sant 
Josep: L'objecte d'aquesta convoca-

tòria és regular l'atorgament de sub-
vencions, per un import que pot ser 
l'equivalent al 25% de l'import anual 
del preu públic, sense serveis com-
plementaris, per residència assistida 
o servei de centre de dia a la Resi-
dència Geriàtrica Sant Josep i amb un 
límit de 2.000€, a persones jubilades 
amb baixa capacitat econòmica. Per a 
sol·licitar-la els beneficiaris no podran 
tenir ingressos superiors al doble de 
la pensió mínima anual i han d’haver 
estat empadronats a Cassà com a mí-
nim els cinc anys anteriors a l’entrada 
a la residència o els 10 anys anteriors 
no consecutius.

Subvencions per a famílies mono-
parentals, que siguin propietàries 
d’un immoble i que sigui el domici-
li habitual: Es podran beneficiar les 
famílies monoparentals que tinguin 
ingressos anuals no superiors a 2,75 
vegades l’IPREM (14 pagues que equi-
val a 21.748,65 euros/any). Aquesta 
subvenció potser l’equivalent al 30% 
de la quota de l’IBI, amb un màxim de 
200 €, per l’habitatge habitual.

Les sol·licituds es poden presentar 
a partir del 3 de novembre i fins al 20 
de novembre (ambdós inclosos).

Millores a la Residència Geriàtrica
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Cultura

Aquests dies heu rebut la dar-
rera edició del diari de cultura, 
una publicació que recull la pro-
posta cultural a Cassà, 55 ci-
tes amb la cultura que van des 
de la música al cinema, pas-
sant pel teatre, les xerrades o 
les lletres.

El darrer trimestre de l'any 
ens retrobem amb el jazz i el 
cicle Jazzà, aquest va ser una 
novetat que l'any passat es va 
consolidar penjant el cartell de 
complet a cada sessió. Aquests 
mesos el trobarem a l'auditori 
de la Sala Galà, mentre durin 
les obres a les golfes de Can Trinxeria.

També torna el Càntut, un exponent de la cultura i el fol-
klore català, un festival amb seu a Cassà, creat per Alter 
Sinergies que a més aquest any ha rebut el Premi Nacional 
de Cultura en la categoria Projecte Cultural i el Premi Alicia 
al Projecte Social atorgat per l’Acadèmia Catalana de la 
Música .

El cinema el gaudirem a través del cicle Gaudí, els docu-
mentals i la programació infantil a través de les propostes 
del Cineclub Vuitmig, i tindrem ocasió de tenir la projecció 
de l’exitosa Alcarràs.

Les arts escèniques ens acosten el món del teatre mu-
sical amb Els Colors de Duke Ellington, un viatge per la 
història del jazz. Les Nits de la Coma retornen a l'Espai del 
Casal de Jubilats aquest trimestre, com sempre amb les 
propostes de la Xarxa Gironina de Cafè Teatre amb humor, 
improvisació i teatre en petit format.

Al mercat hi trobareu els espectacles infantils de la cam-
panya La família se'n va al Mercat organitzada per l'Àrea 
de Promoció Econòmica i adreçada a un públic familiar.

Enguany també tenim la segona edició de les Jornades 
d’Educació i Família, on es treballaran aspectes diversos 

relacionats amb l’educació des 
de la primera infància fins a 
l’adolescència com el sexe o l’ad-
dicció a les pantalles.

La Biblioteca i l'Àrea de Cul-
tura organitzen la Llimonada 
de lletres, a més de presenta-
cions de llibres, i tertúlies, una 
programació trimestral per a 
compartir l'estima per la lec-
tura des de la infantesa fins a 
qualsevol edat. La activitats vin-
culades al món de l’art, venen 
dels tallers que ens proposen 
la Escola Municipal d’Art Josep 
Lloveras i dels muntatges de 

l’espai can Vilallonga que formen part del Festival Art & 
Gavarres. Al diari també trobareu els textos guanyadors 
de la passada edició del Correlletres 2022, el concurs 
d'escriptura ràpida, us animem a participar a la prope-
ra edició d’aquests Premis Literaris que tenen 56 anys 
d’història a Cassà.

Aquest trimestre també es presenta el nou cicle del Di-
ver (SOS), aquest any dedicat a la diversitat lingüística que 
presentarà entre altres, un taller per a famílies de la mà 
de Màrius Serra o la presentació i xerrada del voluntariat 
per la llengua "No em canviïs la llengua" on hi intervindran 
la Carme Sansa, l'Aleix Renyé i en Mathew Tree.

I per a un coneixement ampli del nostre territori hi ha les 
xerrades/sortides de l’arxiu municipal on es descobreix les 
històries i singularitats del nostre municipi.

Com a cloenda de la programació tenim les activitats 
familiars nadalenques amb el Fum, Fum, Fum, la festa fa-
miliar de Nadal a Cassà, un cap de setmana on el barri vell 
s’omplirà d’espectacles.

Us convidem a gaudir de la cultura amb 55 propostes, 
55 cites amb la música, les lletres, l'art i la inspiració 
aquesta tardor a Cassà.

55 cites amb la cultura

PRESENTACIÓ DEL CATÀLEG EN LÍNIA DE LA 
COL·LECCIÓ DE PERGAMINS DE CAN FRIGOLA
L'any 2018 varen ingressar a l'Arxiu Municipal de Cassà 
de la Selva (AMCS) més de dos-cents pergamins que es 
conservaven al palau Salvà (conegut com a can Frigola) del 
carrer d'Avall, el més antic dels quals data de l'any 1145 i 
que s'ha convertit en el document més antic que conserva 
l'Arxiu Municipal. Gràcies a la voluntat de la família aquests 
pergamins es custodien en el dipòsit de l'arxiu i s'han digi-
talitzat, transcrit i sistematitzat en una base de dades que 
a partir del dia 24 de setembre és pública i consultable en 
línia i des d'on es poden visualitzar tant les transcripcions 
com les digitalitzacions.

D'aquesta manera l'arxiu municipal fa un pas més per 
complir dos dels seus objectius: preservar la documenta-
ció del municipi i fer-la assequible als ciutadans. Per asso-
lir aquest objectiu ha comptat amb la col·laboració inesti-
mable de l'investigador cassanenc Joaquim Mundet que 
n'ha fet la transcripció. L'acte el va presentar el doctor en 
història Elvis Mallorquí i juntament amb la participació de 
l'arxivera Núria Casellas que n'ha fet la catalogació i amb 
el mateix Joaquim Mundet. Aquest projecte ha obtingut 
subvencions de la Diputació de Girona i la Generalitat de 
Catalunya.
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A finals de setembre va començar la 
instal·lació de la senyalització de diver-
ses rutes que es podran fer a peu o en 
bicicleta al municipi. Aquestes noves 
rutes, que discorren tant per la plana 
com per les Gavarres, permetran des-
cobrir el territori cassanenc a la pobla-
ció resident i als seus visitants.

El projecte “Rutes de Cassà, vila 
surera” comptarà amb diverses ru-
tes amb distàncies d’entre 2 i 21 km 
i diferents graus de dificultat, per tal 
d’arribar a tots els públics.

Els senyals que s’instal·laran s’han 
dissenyat tenint en compte els criteris 
de sostenibilitat per tal de generar el 
menor impacte possible al territori i 
alhora permetre una correcta orien-
tació. Els indicadors es col·loquen a 
suports existents sempre que sigui 
possible i a estaques de fusta allà on 
no hi ha cap suport.

Aquest projecte es complementarà 
amb la instal·lació de plafons explica-
tius a l’estació i a l’àrea d’autocarava-
nes, la creació d’una nova pàgina web 
que difondrà els valors i els recursos 
territorials i patrimonials de Cassà, i 
un mapa del municipi amb les rutes i 
informació d’interès per a les perso-
nes visitants.

Amb aquest seguit d’accions, l’Ajun-
tament vol posar en valor els recur-
sos del municipi capaços d’atraure 
visitants que valorin el paisatge, la 
història, el patrimoni i la cultura i que 
alhora dinamitzin el poble.

CASSÀ DE LA SELVA PARTICIPA 
EN EL PLA DE DIGITALITZACIÓ 
DEL GIRONÈS 
El Pla de Digitalització del Gironès, 
impulsat pel Consell Comarcal del 
Gironès, té l’objectiu de capacitar la 
ciutadania en l’ús de les noves tecno-
logies i contribuir d’aquesta manera a 
la reducció de la bretxa digital. 

S’oferiran tallers i accions formati-
ves gratuïtes vinculades a les tecno-
logies de la informació i la comunica-
ció. En el marc del Pla de digitalització 
s’oferiran formacions en línia i també 
formacions presencials a diferents 
municipis de la comarca. 

A Cassà de la Selva, el proper mes 
de novembre es faran dues formaci-
ons a Can Trinxeria: Recerca de feina 
per internet el dia 3 de novembre i 
Identificadors i certificats digitals el 
dia 8 de novembre. També s’oferirà 
un taller sobre Petjada digital i perills 

de l’ús de les TIC a alumnes de l’INS 
Cassà de la Selva. 

Inscripcions: Can Trinxeria - Àrea de 
promoció econòmica.De dilluns a di-
vendres de 9h a 14h o per telèfon al 
972 46 28 21

LA FIRA DE SANTA TECLA 
ACABA DESPRÉS DE DOS CAPS 
DE SETMANA D'ACTIVITATS
El dissabte 1 d’octubre es van cele-
brar una desena d'activitats de Santa 
Tecla, després dels canvis que es van 
produir al programa el cap de setma-
na anterior per causa de la pluja.

El Sopar de Tapes va inaugurar la 
festa, el passat divendres 23 de se-
tembre, tot i el canvi d'ubicació per la 
previsió de pluja, el pavelló polivalent 
es va omplir d'assistents que van po-
der gaudir de la varietat de tapes pro-
posada pels 14 restaurants i establi-
ments de Cassà que hi van participar. 
La vetllada va tenir molt bona acollida 
entre el públic que va fer un bon tast 
de la gastronomia cassanenca.

Tot seguit els Amics de la Sardana 
van organitzar el cremat que no pot 
faltar el divendres de Santa Tecla acom-
panyats per la cobla Principal de Cassà.

El mateix divendres també es va fer 
entrega dels premis Cassà Destapa 
l'Esport als millors esportistes de Cas-
sà en una gala que va tenir lloc a la 
Sala Centre Recreatiu, on els equips i 

figures destacades de l'esport cassa-
nenc van poder celebrar el bon estat 
de salut de l'esport al municipi.

Aquest any, la Principal de Cassà 
va celebrar el seu 125è aniversari en 
un acte a la Sala Centre Recreatiu, 
amb un concert on es va fer un home-
natge a la seva trajectòria, seguit de 
sardanes i un berenar al pati de Can 
Trinxeria.

El dissabte 24 també es va fer la 
presentació del catàleg en línia de la 
col·lecció de Pergamins de can Fri-
gola. Es tracta de més de dos-cents 
pergamins que es conservaven al pa-
lau Salvà (conegut com a can Frigola) 
i que l'any 2018 varen ingressar a 
l'Arxiu Municipal de Cassà de la Selva 
(AMCS).

La climatologia va respectar els ac-
tes del dissabte a la tarda on els guies 
"Uficials" van fer el recorregut pel nu-
cli antic de Cassà que recrea el Cassà 
medieval. Al vespre els Trabucaires 
van precedir la cercavila nocturna del 
drac Cassiano, que va ser una passe-
jada multitudinària molt esperada pels 
cassanencs i cassanenques que no 
van eludir la cita.

L'u d'octubre, la plaça de la Coma 
va retrobar-se amb les parades de la 
Botiga al Carrer, aquesta cita tan tra-
dicional de les festes de Santa Tecla 
a Cassà feia dos anys que no s'havia 
pogut fer. Dissabte, també es va recu-
perar el Petit Botiguer, en aquest cas, 
un centenar de parades van ocupar la 
plaça Mossèn Jacint Verdaguer amb 
jocs i joguines, aquesta va ser sense 
dubte una de les activitats familiars 
més multitudinàries.

A la tarda, després de les actuaci-
ons i tallers de titelles, el GREC va pre-
sentar el nou Descobrim, dedicat a la 
diversitat de fauna a Cassà, coordinat 
per la Xon Vilahur amb diferents col-
laboradors i col·laboradores.

Les celebracions van concloure 
amb el Suro Street Fashion, una pro-
posta de la Unió de Botiguers que va 
transformar la plaça de la Coma en 
una passarel·la amb un passi especial 
dedicat al suro.

Aquest any el programa de Santa 
Tecla s'ha hagut d'adaptar als capricis 
de la meteorologia de l'inici de la tar-
dor, però ha pogut reviure l'ambient 
festiu i el comerç al carrer que, tot 
i que s'ha fer esperar, ha tingut una 
molt bona resposta entre els cassa-
nencs i cassanenques.

Nova senyalització de les rutes 
a peu i en bicicleta a Cassà
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Esports

En la tercera edició dels premis Cas-
sà Destapa l'Esport s'han recuperat 
els reconeixements que, anys enrere, 
s'havien donat als nostres esportistes 
a Ràdio Cassà. S'han volgut recuperar 
amb la finalitat de guardonar, diversos 
àmbits de l'esport, potenciar el reco-
neixement social de la pràctica espor-
tiva i posar de manifest l'esforç i la de-
dicació dels esportistes, les entitats i 
persones vinculades a l'esport local.

S'ha donat veu a tots els veïns del 
municipi per presentar candidats, al-
hora que s'han creat dues modalitats.

D'una banda, els Reconeixements 
a tots els equips i esportistes del 
municipi que hagin assolit resultats 
rellevants, com ara ascensos, campi-
onats, o bé a qui s'hagi de reconèi-
xer altres mèrits com l'actitud vers 
els seus companys, implicació, etc. 
Enguany s'ha reconegut la feina de 
l'equip juvenil masculí "A" de la U.D. 
Cassà que ha lluitat pel títol i l'ascens 
a primera divisió gironina. També s'ha 
donat reconeixement als tres tècnics 
de la secció d'hòquei del Foment, Xevi 
Martí, Marc Roigé i Xavier Casabó 
per la seva tasca esportiva i formativa 
com a entrenadors.

Tot seguit s'ha donat el reconeixe-
ment a quatre taekwondistes, en Da-
mià Rivas, la Nàdia Navarro, En Nico-
las Riccitelli i la Nicole Vilà pels seus 
resultats la darrera temporada. S'ha 
reconegut la tasca de l'equip cadet 
masculí A de la U. D. Cassà, lluitant 
per la lliga fins al final de temporada. 
En la secció de patinatge s'ha donat 
el reconeixement a tres patinadores, 
l'Elsa Muñoz, la Karla Fontanillas i la 

Noa Pérez pels seus resultats a dife-
rents competicions com la Copa Ca-
talunya.

El veterà Josep Carreras, que va ini-
ciar-se en el tennis l'any 1983 també 
ha rebut el reconeixement per la seva 
tasca col·laborant amb el Club Tennis 
Cassà.

A continuació s'ha fet entrega dels 
Premis Cassà Destapa l'Esport, que 
inclouen els guardons següents:

- Tap al Millor Esportista Masculí, on 
els finalistes han sigut: l'Andreas Le-
pape, Campió de Catalunya i subcam-
pió d'Espanya de taekwondo, en David 
Canyet, 1r de Girona, 2n de Catalunya 
i 3r a Espanya de la modalitat "Solo 
dance de patinatge. En Ladimir Mayo-
rov, campió d'Espanya prebenjamí de 
tennis taula entre altres, ha guanyat 
el Tap al Millor Esportista Masculí.

- El Tap a la Millor Esportista Fe-
menina, l'ha guanyat la Mireia Luz 
Konovalova, pels seus resultats als 
campionats de Catalunya d'hípica, en-
tre d'altres, en la modalitat de doma 
clàssica. Les finalistes han estat les 
patinadores Laura Navarrete i Nicole 
Orti, per les seves posicions destaca-
des al rànking i els seus resultats a 
diferents competicions.

- Tap al Millor Equip Masculí, on 
els finalistes han estat, l'equip ben-
jamí d'hoquei del Foment Deportiu 
Cassanenc,i l'equip de Rallies de l'es-
cuderia ACmotorsport. El guanyador 
ha estat l'equip sub-23 del Tennis Tau-
la.

-El Tap al Millor Equip Femení ha es-
tat per l'equip de bàsquet sènior del 
Foment Deportiu Cassanenc, com 

a finalista, ha estat l'equip de futbol 
cadet-juvenil de la U. D. Cassà.

- El Tap d'Honor que es concedeix 
a títol individual, a la persona, per la 
seva vinculació i treball, al llarg d'anys, 
amb l'esport del municipi ha estat 
entregat a la Sara Blanquera, per la 
seva vinculació amb diferents esports 
i entitats esportives de Cassà i que 
actualment està al capdavant del Club 
Tennis Cassà. La Maria Massegur, 
jugadora de bàsquet del Foment De-
portiu i en Jordi Badosa, vinculat al 
tennis taula i col·laborador del torneig 
24 Hores de Tennis Taula de Cassà.

Finalment, s'ha entregat el Tap 
"Cassà Poble Educador", únic guardó 
que concedeix, directament, l'Ajunta-
ment, a aquella entitat en les que les 
seves accions, comportaments o les 
actituds de l'entitat i dels seus espor-
tistes, fomentin els valors de l'esport 
com el joc net; la integració, etc. El 
guanyador ha estat el centre Eqües-
tre Can Comas, per la seva història 
i estreta col·laboració amb esdeveni-
ments al municipi.

En total s'han entregat tretze re-
coneixements, onze a títol individual i 
tres a títol col·lectiu, a més dels cinc 
premis, a 113 esportistes. La cerimò-
nia ha estat presentada per en Joan 
Carles Codolà, amb la participació de 
l'alcalde de Cassà, Robert Mundet, la 
regidora d'esports, Lourdes Martín, 
acompanyats de l'hereu i la pubilla, 
l'Iker Cuéllar i l'Anna Besalú.

Trobareu les fotos de l'entrega dels 
premis a la pàgina de Facebook de 
l'ajuntament: ajcassa

Els premis Cassà Destapa l'Esport 
reconeixen a 113 esportistes

octubre 2022 · núm. 836 · Llumiguia    41



Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Biblioteca Municipal

El setembre han 
tornat les activitats 

a la biblioteca
El dia 12 de setembre vam anar a la 

Fira del Llibre en Català de Barcelona 
i gràcies a una subvenció de la Gene-
ralitat, vam poder adquirir les últimes 
novetats. Vam passar un matí genial 
(foto superior esquerra) envoltades 
de llibreters, editorials, escriptors i 
bibliotecaris. 

El dia 23 de setembre vam fer la 
primera sessió d’hora del conte de la 
temporada. En aquesta ocasió, grà-
cies al Departament de Cultura i al 
Col·legi Oficial d’Odontòlegs i Estoma-
tòlegs de Catalunya, va ser una hora 

del conte una mica diferent. Es van 
seleccionar una vintena de bibliote-
ques públiques de tot el territori per 
realitzar una lectura teatralitzada del 
llibre La veritable història de la fada de 
les dents, d’Albert Juvany i il·lustrat 
per Elena Frauca. La companyia Mai 
Tant Teatre va fer passar una estona 
d’allò més distreta a tots els assis-
tents (foto inferior esquerra). I des-
prés del conte, una odontòloga ens 
va donar consells per tenir una bona 
higiène bucal. Va ser una tarda genial!

Aquest mes, com ja acostuma a 
ser habitual per Santa Tecla, hem fet 
la fira d’intercanvi de llibres. El mal 
temps va provocar algun canvi però fi-
nalment la fira (foto superior dreta) va 
ser un èxit absolut. Vam intercanviar 
350 llibres en dos matins! 

Finalment, el dia 3 d’octubre, a la 
sessió de club de lectura, vam rebre 
la visita de l’autor de La casa de foc, 
en Francesc Serés. Va ser una tro-
bada fantàstica, amena, propera i 
molt engrescadora. Va ser possible 
gràcies al Departament de Cultura i a 
la Institució de les Lletres Catalanes, 
que ofereixen cada any la possibilitat 
de convidar un autor a les sessions 
de club de lectura de les biblioteques. 

ATENCIÓ: a partir d’ara hem fet un 
petit canvi d’horari que implica una 
lleugera ampliació d’obertura al pú-
blic. Els matins que la biblioteca obre 
les portes (dimecres, dijous i dissab-
te) ho farà a 2/4 de 10 del matí i no 
a les 10. I els dissabtes la biblioteca 
tancarà a les 13.00 h. 
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Àrea de Joventut
ESPAI JOVE L’ESCORXADOR
L’Espai Jove l’Escorxador va començar 
el curs a finals del setembre passat, 
amb una gran afluència de joves que 
gaudeixen de l’espai participant en les 
activitats programades, fent els deu-
res o treballs en grup, jugant amb els 
jocs de taula, o passant una bona es-
tona xerrant o jugant al futbolí. 

L’Escorxador està obert de dimarts 
a divendres, de 16 a 19 h, per a per-
sones joves a partir de 12 anys. 

Per aquest mes de novembre s’han 
programat diverses activitats com 
una sortida al Pumptrack de Cassà, 
un taller de cocktails sense alcohol, 
un cinefòrum, un campionat de panna 
futbol freestyle, etc.

Per més informació de les activitats 
o per qualsevol dubte, pots contactar 
amb l’Àrea de Joventut a través del telèfon 669166000 o del correu electrònic 
info@cassajove.cat

Si ets jove i tens 12 anys complerts, no t’ho pensis dues vegades i vine a 
l’Escorxador!

Aquest mes a l'escola de Música 
Pere Mercader, continuem l'activi-
tat a ple rendiment, amb les clas-
ses de llenguatge musical, d'instru-
ments, de cant coral i dels diferents 
conjunts instrumentals de l'escola, 
així com les classes d’informàtica 
musical. 

A les classes a part del contin-
gut metodològic habitual, també 
comencem a preparar les activi-
tats del curs. Enguany una de les 
novetats que podrem gaudir ben 
aviat és la participació dels grups 
de cant coral de l’escola al Càntut 
2022. 

Tot i recuperar ja la matriculació 
a nivells pre-pandèmics, les inscrip-
cions a l’escola de música estan 
obertes. Us podeu informar al Punt 
d’Informació de Sala Galà. 

Recomanacions
Tu cuerpo mola / 
La regla mola / El 
semen mola
Tres llibres interes-
sants, ideals per 
compartir amb els 
fills que comencen 
a fer preguntes 
sobre sexualitat i 
sobre els canvis 
que es produeixen 
en el seu cos quan 
s’apropa l’adoles-
cència. Educar els 
nens en sexualitat 
quan encara no 
tenen prejudicis 
de cap mena és 
imprescindible i 
aquestes tres lectu-
res poden ser una bona eina per fer-ho.

Formen part de la col·lecció Menstruita de l’editorial 
Montena. Marta Torrón i Anna Sàlvia donen resposta a 
tota mena de preguntes, trenquen tabús i ensenyen als 
infants a relacionar-se d’una manera sana i natural amb 
el seu cos i la seva sexualitat. La informació que donen 
és rigorosa i molt rica i aquestes lectures eviten que els 
adolescents encuriosits recorrin a Internet, cosa que els 
condueix moltes vegades a la pornografia i a una informa-
ció que no està ni molt menys pensada per educar.

“Tu cuerpo mola” se centra en els canvis hormonals del 
cos, en l’autoconeixement dels òrgans sexuals, el plaer i 
sobre com tenir cura de les parts més íntimes del nostre 
cos.

“La regla mola” parla de manera concisa sobre la mens-
truació, el cicle menstrual, la fertilitat, la concepció, els 
canvis del cos, etc.

“El semen mola”, una lectura ideal perquè els nois com-
prenguin els canvis del seu cos quan s’inicia l’adolescència. 
Anna Salvia respon preguntes com “Què són les ejacula-

cions nocturnes?”, “Per 
què tenim ereccions?” “On 
es produeix el semen?” o 
“Quins canvis físics anunci-
en la primera ejaculació?”, 
entre moltes altres.

Les il·lustracions de Cris-
tina Torrón, creadora del 
projecte Menstruita són 
excel·lents i acompanyen 
de manera divertida i molt 
atractiva tots els textos. 
Transforma en un llenguat-
ge més visual tot allò que 
expliquen les autores.

Haru de Flavia Company, 
editat per Catedral.

La Haru és una noia ori-
ental que, després de la 

mort de la seva mare, és enviada a un dojo (lloc de me-
ditació i pràctica de les arts tradicionals del Japó). Viurà 
aquí 5 anys i malgrat el seu caràcter rebel, aprendrà l’art 
de l’escriptura clàssica, el tir amb arc, el taitxí i també 
a meditar i tota una filosofia de vida. Quan surt del dojo 
topa amb la crua realitat i passa moments molt difícils de 
confusió i misèria, fins que arriba a tocar fons. Però els 
coneixements adquirits en el dojo l’ajudaran a remuntar i 
a prendre decisions molt importants que donaran un gir a 
la seva vida.

És una novel·la pausada, de lectura calmada, amb frases 
curtes i plenes de missatges sobre l’aprenentatge continu 
al llarg de la vida i la necessitat del propi coneixement. Una 
lectura reflexiva, que si us agrada la filosofia oriental i la 
cultura japonesa us recomanem especialment.

També podeu trobar la història de la Haru en format de 
llibre il·lustrat, editat per Fragmenta editorial. Conté nou 
episodis que transcorren al llarg de cinc anys al dojo i co-
mença allà on acaba la novel·la: amb el retorn de la Haru 
al dojo, convertida ara en mestra.

Escola de Música 
Pere Mercader
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Ha començat el nou curs a l’Escola d’art i, enguany arren-
quem amb un total de 74 alumnes en actiu més els alum-
nes dels cursos i tallers que començaran més endavant. 
En total ens aproparem al centenar d’alumnes i això serà 
gràcies al professorat i la resta de persones involucrades 
en donar i compartir el millor del seu saber als alumnes, 
atorgant a l’Escola un alt nivell. Tot l’agraïment a tots i ca-
dascú de totes i tots els qui ho feu possible.

Des de l’Escola creiem en la potencialitat de l’art per a 
brindar a tots els nostres alumnes, -sense fer distincions 
en la disciplina, l’edat o el sexe-, la possibilitat d’aprendre 
molt més enllà de la tècnica o els suports. Ens agrada 
pensar que els espais de l’aula de l’Escola d’Art, són un 
racó on cadascú pot reconnectar-se amb aquell jo més 
profund. On poder expandir la seva creativitat. On deixar 
anar i recollir tota aquella energia renovada i aprendre, 
també, a través dels altres.

Escola d'Art Municipal Josep Lloveras

Inici de curs

Els matins dels divendres a partir d’aquest mes d’octu-
bre, a més, comencem el curs d’ART & LLENGUA dins 
el marc de Diver(SOS), un projecte de l’Ajuntament de 
Cassà, que en col·laboració amb la ciutadania i algunes 
entitats, que té com a objectiu donar valor a la diversitat 

cultural i lingüística, i a l’ús social 
de la llengua catalana.

Aquest, és un curs per a l'allibe-
rament de l'expressió i la comunica-
ció a tots nivells fent ús de l'art i la 
creativitat com a vehicle. A través 
d'aquesta expansió creativa, dona-
rem veu i visibilitat a les diversitats 
existents, a una educació intercul-
tural i al foment de la convivència.

I per tancar les activitats pre-
vistes per aquest mes, el dia 29 
farem un taller molt engrescador 
d’STOP MOTION on donarem vida 
a tot d’elements i objectes tardo-
rencs a través de l’animació digital.

Així doncs, emprenem aquest 
nou curs amb ganes i il·lusió i de-
sitgem a tots els professors i alum-
nes un curs profitós i engrescador.

Gràcies per formar part de la 
nostra escola i fer-la créixer!

Marta Carreté / Coordinadora de 
l’Escola d’Art Josep Lloveras
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A l’Escola d’art, a partir d’ara, hi haurà un buit gran i dolo-
rós, el teu buit, Neus.

No estem mai prou preparats perquè la vida ens prengui 
aquells qui tenim a la vora i de tu Neus, ho sabíem, la mort 
feia temps que et sotjava però tots desitjàvem que no arri-
bés mai a atrapar-te. 

Sovint, quan venia a deshora a l’Escola, et trobava allà, 
concentrada, amb els ulls clavats a la feina i m’explicaves 
allò que estaves ordint o el que tenies previst fer i, a mi, 
m’omplia de goig escoltar-te parlar amb aquella passió. 
Allò donava sentit a la meva feina. El meu pas per l’escola 
m’ha donat moltes satisfaccions, però no oblidaré mai la 
teva felicitat al muntar els telers que l’escola Massana ens 
va regalar. Des de llavors, a les teves mans, aquells telers 
van recuperar la vida que feia temps que havien perdut. 

L'últim cop que et vaig veure va ser a començaments 
d’estiu, jo acomiadava l’Escola després de tots aquests 
anys i tu, amb les poques forces que et quedaven vas abra-
çar-me fort. Va ser un adéu en silenci. 

Et durem sempre al cor. Gràcies, Neus. 

Mariona Puigbaldoyra

En conèixer la mort de la Neus, tot i que sabíem que era 
propera i inevitable, m’envaí un abatiment alhora que em 
venien a la memòria moltes converses i estones viscudes.

La Neus era reflexiva, tot havia de tenir el raonament 
clar, si no, no calia perdre-hi el temps. 

Era inconformista, lluitant sempre perquè les coses es 
desenvolupessin correctament. 

Era exigent amb ella mateixa, sempre buscava anar més 
enllà, saber més i esbrinar totes les possibilitats abans de 
fer res. (i esbrinar totes les possibilitats per fer allò que 
havia pensat)

Però la Neus també era solidària, disposada a donar un 
cop de mà a qui el necessités i implicada amb els amics, la 
seva opinió sempre era honesta i sincera.

A la classe de tapís, era organitzada,... hauríeu d'haver 
vist la seva caixa de les eines i el material per teixir, era 

una obra d'enginyeria! i era organitzadora, tant si calia 
planejar un sopar com menar una sortida quan hi havia 
l'ocasió d'anar a veure una exposició.

La Neus, una dona forta, valenta, que gaudia de les 
petites coses i que cuidava els amics.

La Neus, que estimava la família i que estimava la vida.
No saps pas com et trobarem a faltar! 
Moltes gràcies per tant com ens has donat.
Que la terra et sigui lleu!

Mercè Ibarz / Professora de tapís

In memoriam
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Meteorològiques

SETEMBRE 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 20,8º C La 

mitjana de setembre de Cassà 
és de 20,07º (+ 0,73º)

Màxima absoluta: 33,8 ºC dia 
13 a ¼ i 5 minuts de les 3 de 
la tarda.

Mínima absoluta: 9,2ºC el dia 
27 a ¼ i deu minuts de les 10 
del matí. 

Mitjana de les màximes: 
27,35 ºC

Mitjana de les mínimes: 
14,21º C

Pluges:
Set dies amb precipitació:
Dia 2    10 l
Dia 14  7,1 l
Dia 15  0,4 l
Dia 16 41,2 l
Dia 23  5 l
Dia 24  8,4 l
Dia 29  21,7 l 
Precipitació total: 107,3 litres (la mit-

jana global de tots els mesos de setem-
bre és de 73,49 litres)

Vents dominants: Xaloc (ESE) durant 
13 dies. Ràfega més forta de vent: 
35,3 Km/h d’OSO (Garbí) el dia 13 a 
les 5 i 12 minuts de la tarda

(Dates tretes del Meteocat)

PER FI HAN ARRIBAT LES PLU-
GES!
Els mesos passats parlàvem de l’escas-
setat de la precipitació, sense pluges. 
Aquest setembre la cosa s’ha espavilat 
i han caigut més de 100 litres. Més 
del 30 per cent de la mitjana. Tot i que 
encara hi ha molta sequedat potser la 
tendència va millorant i ens posarem 
una mica a to. 

Pel que fa a la temperatura, ha estat 
un mes normal. 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE SETEMBRE DE 2022

Accidentes amb danys materials:

Dia 03: Rbla Onze Setembre – Vehicles implicats: Chevrolet cruze i Re-
nault Megane.

Dia 04: Rbla Onze Setembre –Vehicles implicats: Renault Clio.
Dia 13: C/ Bonavista. Vehicles implicats: Alfa Romeo i Peugeot Part.
Dia 18: Rbla Onze Setembre. Vehicles implicats: BMW 120 i Mazda 2.
Dia 26: C/ Catalunya. Vehicles implicats: Volkswagen Lupo i Skoda Fabia.
Dia 28: C/ Susvalls. Vehicles implicats: Nissan Xtrail i Patinet elèctric.
Dia 28: C/ Via. Vehicles implicats: Audi A4 i Opel Mokka .
Dia 30: C/Bisbal amb C/Llevant. Vehicles implicats: Ford Escort i Piaggio 

NRG
Dia 30: C/ Bonavista –Vehicles implicats: Iveco MH .

Accidentes amb ferits:

Dia 17: C/ Migdia. Vehicles implicats: Opel Corsa. 1 ferit lleu.
Dia 24: Plça Coma. Vehicles implicats: Kia Karens. 1 ferit lleu.

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 

l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/
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Defuncions

SETEMBRE 2022

Doro Fontané Darna 
Va morir el 14 de setembre de 2022, 
a l’edat de 92 anys. Era casat amb Llu-
ïsa Arbossà Lloveras i deixa una filla, 
Cati. La cerimònia exequial es va cele-
brar el 16 de setembre a la Sala de 
cerimònies del tanatori de Cassà de la 
Selva.

Ramona Frigolé Sitjà
Va morir el 17 de setembre de 2022, 
a l’edat de 95 anys. Era vídua de Joa-
quim Roqueta Gubau i deixa dos fills, 
Josep i Joaquim (+). La cerimònia exe-
quial es va celebrar el 8 de setembre 
a la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Maria Lluïsa
Bausis 
Xiberta

Va morir el 26 de setembre de 2022, 
a l’edat de 97 anys. Era vídua de Pierre 
Bonnet i deixa una filla, Anna. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 27 de 
setembre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

LA MEVA ESTIMADA JENNY
Jenniffer Herrmann, de 36 anys, 
esposa de Jesús Puig i Coll, va mo-
rir a Lloret de Mar. 
Sempre et recordarem! 

  

Neus, això d’escriure ja saps que no és el nostre fort, 
però intentarem fer-te el nostre reconeixement el màxim 
de bé possible.

Encara recordem el dia que ens vam retrobar dins una 
aula del I.E.S de Cassà en una reunió d’Ampa. Ja ens 
coneixíem, però va fer que la nostra amistat creixés i es 
consolidés.

Formaves part del Consell escolar on hi vas dedicar 
moltes hores, també vas ser secretària i més endavant 
tresorera de l’Ampa, quan la Dolors va deixar el càrrec. 

Durant tot el temps que vam compartir a l’aula de l’ins-
titut amb les companyes i companys, i algun membre de 
direcció fins altes hores de la nit, vam tenir moments molt 
feixucs i d’altres de molt divertits. Compartint algun àpat 
que portàvem preparat de casa i a tu tant t’agradaven. 
Entre tots ens en vam sortir! Tot era pel benestar dels 
nostres fills i filles. Sempre portarem aquests records a 
la nostra memòria i als nostres cors.

Després d’uns quants anys els nostres fill/es van dei-
xar l’institut i van anar a la universitat. Això no va deixar 
enrere la nostra amistat. Recordem un dia que ens vas 
portar a la biblioteca i un cop a dalt ens vas ensenyar com 
t’agradava fer tapís i les coses boniques que feies. Quanta 
paciència per fer aquelles meravelles! Vam passar una 
bona estona.

Amb la pandèmia la Maria et portava alguna mascareta 
que feia perquè anessis d’allò més “fashion”. Quan vam poder 
sortir ens vam retrobar totes tres per anar a fer un cafetó, 
no importava el lloc, sinó estar una estona juntes i parlar dels 
nostres fills i tu de la teva Xènia, que tant t’estimaves i paties 
per ella. 

T’agradava la música i anar a veure tocar la teva filla a la 
Jove Orquestra de Cassà, anar a Colomers amb el teu marit 
Pere, que sempre ha estat al teu costat, a casa teva, gaudir 
de la vida i de la família.

L’últim cop que volíem estar juntes era a finals de juliol, la 
Dolors per qüestions de feina no va poder venir, li va saber 
molt i molt de greu i a la Maria també .

Tu sempre que has estat molt positiva, lluitadora, has tocat 
de peus a terra i has lluitat fins al final, ara ens toca dir-te: 

Neus, siguis on siguis, descansa en pau. 
No t’oblidarem mai!

Maria Bosch i Dolors Diaz.

Adeu a una amiga
Ens ha deixat la Neus, una companya i amiga. Van 

ser uns quants anys de reunions de Junta i Consell 
Escolar, en aquella aula de l’institut, a on vas treba-
llar i lluitar per millorar l’ensenyament dels nostres fills 
i filles. Vas dedicar hores i hores, primer de vocal, 
després de secretària i finalment de tresorera, i amb 
una constància i dedicació que tots nosaltres agraïm i 
recordarem per sempre. I en aquest camí junts vas fer 
amistats amb molts de nosaltres, que estarem tristos 
fins que ens adonem que aleshores érem feliços amb 
tu, i aquest record serà més punyent.

Companys i companyes de la Junta de l’AMPA de 
l’Institut

En la mort de Neus Alsina Lloveras, esdevinguda el 7 
d'octubre passat

Va per tu, Neus
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Entitats Mou-te en Bici

Hi ha molta confusió en la denominació 
i en el disseny de les vies aptes per a 
circular-hi amb bici, perquè fins i tot els 
mateixos ens responsables posen al 
mateix sac i sota la denominació genè-
rica de “vies verdes” un conjunt de vies 
ciclables que s’haurien de diferenciar 
en 2 grans grups: les VIES VERDES i 
els CARRILS BICI. D’aquesta manera, 
inverteixen grans quantitats de diners 
públics en una xarxa ciclable que, pel 
fet de la seva indefinició, no acaba 
de tenir una finalitat clara, cosa que 
fa que sigui molt infrautilitzada. I per 
a nosaltres, precisament és aquest el 
punt clau que caldria reenfocar: quin 
ús es pretén que els usuaris facin de 
les vies ciclables i a quins usuaris va 
destinat cada tipus de via.

VIES VERDES
Una Via Verda és un recorregut ciclable 
que posa en valor el paisatge i la des-
coberta del territori i que també es pot 

utilitzar per anar a peu. Les Vies Verdes 
solen utilitzar antics traçats de trens 
desmantellats, i per això els desnivells 
són suaus. Tenen un ferm sense asfalt 
integrat amb l'entorn (terres compac-
tades, sauló, sauló sòlid o algun tipus 
de ciment pigmentat en indrets espe-
cialment costeruts) i solen estar delimi-
tats per tanques de fusta. El seu ús és 
eminentment lúdic, turístic o esportiu, i 
diríem que el més important no és ON 
VAN, sinó PER ON PASSEN.

A les comarques gironines en tenim 
unes quantes de vies verdes que són 
referents a nivell de Catalunya i que 
cal posar en valor per la qualitat que 
presenten en la major part del seu 
recorregut: el Carrilet d'Olot-Girona-
Sant Feliu, la ruta del Ferro i el Carbó 
del Ripollès i la ruta del Tren Petit de 
Palamós a Palafrugell són de les més 
antigues i importants. Però també en 
tenim d'altres de més recents: la ruta 
Termal de Caldes de Malavella, la de la 

Vall d'en Bas o la via verda Onyar-Ver-
neda que s’estrenarà aviat i que passa 
per Cassà.

A nivell local, també els municipis 
han desenvolupat trams de vies verdes 
precioses, tot i que no estan publicita-
des ni les han incorporat a cap catà-
leg amb aquesta denominació. Trams 
com la ruta de la riera Freixeneda-Sos-
valls a Campllong o la ruta de l'Onyar 
de Riudellots encaixen bé en aquesta 
categoria.

CARRILS BICI 
Els Carrils Bici són un tipus de via que 
té a veure, sobretot, amb la mobilitat 
sostenible. Neixen en els entorns ur-
bans com a manera de desplaçar-se 
amb bicicleta de forma segura a dins 
de les ciutats, perquè les bicicletes hi 
circulen segregades dels cotxes. I, re-
centment, hi circulen tot tipus de vehi-
cles de mobilitat personal (VMP), com 
ara els patinets elèctrics.

Vies verdes i carrils bici: noms 
per concretar i ordenar

La Via Verda del Carrilet, una via d’èxit. Vista de prop de can Gurí. A la dreta, ús escàs del Carril Bici Monells-Madremanya

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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A la majoria dels països europeus, els 
carrils bici s'han estès per tot el terri-
tori en forma de traçats asfaltats que 
ressegueixen les carreteres dels cotxes, 
cosa que evita que les bicis hagin d'anar 
pels vorals i redueix els atropellaments. 
Només cal llegir a la història d'Holanda 
els nombrosos accidents que hi havia als 
anys 60 i 70, i que es van solucionar de-
senvolupant la xarxa actual de carrils bici 
holandesos. Els carrils bici interurbans 
que s'estan desenvolupant en aquests 
països són de diferents formats, però 
tenen dues característiques comunes:

- són segregats però paral·lels a la car-
retera, aprofitant la mateixa traça i els 
desnivells suavitzats propis d’una carre-
tera.

- són asfaltats, i preferentment amb una ratlla discontínua 
al mig per facilitar el doble sentit.

I quan parlem dels països europeus no ens referim només 
a Holanda, Bèlgica o Dinamarca, que són els grans referents, 
sinó a tota la resta de països que de mica en mica s'han anat 
incorporant a la mobilitat sostenible; des dels països nòrdics 
(on fins i tot hi circulen esquís amb rodes), fins als països 
de l'est (tant els bàltics com els balcànics) o Portugal, que 
recentment en Vicenç ha tingut l'oportunitat de recórrer i 
on hi ha trobat carrils bici que arriben a fer fins a 60 km de 
llargada. I val dir que a Portugal tenen molt clara la diferència 
que hi ha entre les vies verdes (que ells anomenen “ecovias”), 
precioses, com la del Miño o la de l'Atlàntic Nord, i els car-
rils bici (que anomenen “ciclovias”), que van esquitxant tot el 
territori i estan fets amb els criteris que acabem d’exposar.

XARXA DE VIES VERDES O CARRILS BICI A GIRO-
NA?
Fins ara el Consorci de les Vies Verdes, integrat per la Dipu-
tació de Girona i per diversos municipis i Consells Comarcals, 
ha gestionat molt bé les vies verdes inicials i, com que el 
model ha funcionat, ara vol expandir la xarxa ciclable amb 
vies de nova construcció paral·leles a les carreteres que són 
de la competència de la Diputació i a les quals està dedicant 
molts recursos. I en aquesta línia, també molts ajuntaments 
gasten molts diners en la mobilitat sostenible. I és aquí on es 
fa l'error que nosaltres volem posar de manifest: al costat de 
les carreteres no s’hi construeixen, com es fa a tot Europa, 
carrils bici ràpids que afavoreixen la mobilitat sostenible, sinó 
vies verdes “postisses”, amb ferm de sauló, que tenen molts 
inconvenients per a la comunicació eficaç entre 2 punts de-
terminats i que, en transitar pel costat d'una carretera, no 
tenen gens d'encant per als vianants ni per als turistes.

Al nostre parer, això fa que aquestes noves vies tinguin una 
utilització escassa, i, fins i tot, algunes de les més antigues 
ja mostrin símptomes d'abandonament i degradació, com 
la de l'Espai Gironès al polígon d'Aiguaviva, que s'ha conver-
tit en un caminet entre herbes. Altres exemples d'aquesta 
mena de vies de nova construcció són la de Campllong a 
Fornells, la d’Aiguaviva a l'Aeroport (que anomenen “ruta de 
les Masies” tot i que es podria anomenar “ruta del Dragon 
Khan”), la ruta Monells-Madremanya (un altre exemple de 
muntanya russa) o el tram de Campllong en la carretera 
que va a Sant Andreu i que s'ha integrat en la via verda 
Onyar-Verneda.

MOBILITAT SOSTENIBLE?
Ja portem un temps convivint amb aquestes noves vies 
ciclables adjacents a les carreteres, i de l'observació que 

Carril bici de 60 km al nord de Portugal

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

n'hem fet podem començar a afirmar que l’ús principal que 
se'n fa és la caminada com a mode de fer salut i algun ús 
ciclístic esporàdic de cap de setmana... però també podem 
afirmar que la majoria de bicis continuen passant per la 
carretera, perquè la mobilitat sostenible busca anar d’un 
punt a un altre de la manera més directa possible i amb el 
màxim de celeritat. Els inconvenients que tenen aquestes 
vies, tal i com estan dissenyades, per afavorir la mobilitat 
sostenible són:

- En no estar asfaltades, quan plou es converteixen en un 
fangueig difícilment practicable, i si plou molt fort, el sauló 
s'erosiona, hi afloren pedres i hi surten reguerots. També 
s'acaben acumulant sorrals en determinats punts que po-
den fer caure les bicicletes.
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Amb la col·laboració de:

- Quan fa molt que no plou, s’aixeca molta pols, que em-
brut la bici, la roba, els cabells i la pell, cosa que és poc 
desitjable en arribar a destí.

- El ferm utilitzat no permet circular amb bicis de carre-
tera, i les bicis de ciutat ho tenen difícil en molts sectors.

- Sense asfalt, tampoc permeten l'ús per als patinets elèc-
trics i d’altres ginys similars de mobilitat personal; encara 
que en algunes circumstàncies ens semblin conduïts per 
brètols a tota bufa, en un futur aquests ginys seran proba-
blement una part important de la mobilitat.

- El fregament de les rodes és molt superior que en una 
via asfaltada, i per tant l'esforç que s’ha de fer per pedalar 
és molt més gran.

- Si la via té poc ús i poc manteniment, la vegetació la va 
envaint, i al final es converteix en un caminet de pas estret.

- Hi ha alguns trams d'aquestes vies que es fan amb per-
centatges de desnivell excessius, de fins al 10%, que són 
molt inconvenients per al desplaçament ràpid. I això passa 
fins i tot si els desnivells de la carretera que ressegueixen 

no superen el 3 o el 4 %, que és el desnivell ideal màxim. Un 
exemple ja mencionat d’això és la ruta d'Aiguaviva a l'aero-
port. Aquest fet desmotiva els adolescents i els joves per al 
desplaçament interurbà amb bici, i aigualeix els arguments 
dels pares a l’hora de promoure la mobilitat sostenible en 
els fills... un dia intenteu de fer en família la via Monells-
Madremanya: segur que a la tercera pujada ja sentireu les 
queixes del jovent, que voldrà agafar la carretera!

- Enlloc es dóna prioritat a la via ciclable. Qualsevol en-
creuament, fins i tot amb carrers sense trànsit, es fa fent 
parar les bicis. No es resolen bé les rodones ni els encreua-
ments amb vies importants, i sempre es fa fer molta volta, 
innecessàriament, a les bicicletes.

- Es posen molts pals i barreres innecessaris, perquè en 
cap país civilitzat a un cotxe se li acut circular per un carril 
bici.

- I, finalment, tenen un excés de tanques fetes amb pals 
de fusta que tenen un elevat cost d’instal·lació i manteni-
ment i una utilitat molt dubtosa, perquè, sovint, en llocs que 
no són perillosos, la tanca fa més nosa que servei.

Ens costa trobar exemples de carrils bici amb criteris 
de mobilitat sostenible a la província de Girona. N’és un de 
ben fet el de Tordera a Blanes, i podríem considerar que 
el que va de Riudellots a Campllong també els acompleix, 
però amb molts defectes: hi ha massa entrebancs i corbes 
innecessàries i, paradoxalment, l'asfalt s'acaba a mig camí 
sense més ni més; però el principal defecte és que no va 
enlloc, no arriba a Cassà (que és on hauria d'arribar si es 
vol fomentar la mobilitat sostenible entre el nostre poble i 
el polígon de Riudellots on treballa molta gent de Cassà), i 
acaba sobtadament abans d’arribar a la rodona de la N-II. 

El resultat de tot plegat (no sabem si és primer l'ou o 
la gallina) és que en mobilitat interurbana sostenible per 
carretera estem pràcticament a zero, tot i la gran quan-
titat de diners que es dediquen a les vies ciclables de les 
vores de les carreteres. I això que amb la pandèmia s'han 
venut milers de bicis, amb mili-
ons d'euros gastats... però molt 
poques d'aquestes bicis acaben 
dedicades a la mobilitat sostenible 
interurbana. Entre altres coses, 
perquè no hi ha pràcticament cap 
infraestructura adequada per a 
aquest tipus de mobilitat. El cas 
és que, malgrat l'ampliació del 
nombre d'aquestes «pseudo vies 
verdes», les carreteres cada cop 
són més plenes de bicis i els acci-
dents mortals hi van en augment.

    
  Vicenç Borrell i 

Xavier Viñas

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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L’arribada de la tardor amb les fulles dels arbres que van 
prenent diferents tonalitats, i que van caient, ens ajuda a 
comprendre fàcilment el que significa el final de la vida. 

Precisament el mes de novembre és quan l’Església té 
un record especial per als difunts. Concretament el dia 
2 de novembre l’Església prega d’una mane-ra especial i 
commemora tots els fidels difunts.

La tardor té la seva part de tristesa, però no li falta el 
seu encant, potser per-què és el temps en que ja s’acaba 
la recol·lecció dels fruits del camp. També la mort, sempre 
trista, és com el temps de la collita.

El culte als morts és tan antic com la persona humana. 
I sempre ha estat un element fonamental en totes les re-
ligions. La persona, amant de la vida, es resisteix a morir 
per sempre.

En els temps actuals, tot i l’enorme increença, és el fet 
inevitable i constant de la mort el que fa que la persona no 
prescindeixi absolutament de la religió. 

Tots els dies els mitjans de comunicació ens parlen de 
morts. Potser en refe-rir-se a persones llunyanes o des-
conegudes, ens podem acostumar a aques-ta mena de 
notícies sense que ens impressionin massa. Però, de tant 
en tant, la visita de la mort arriba al nostre món concret 
i proper de familiars, amics, veïns… Llavors és més fàcil 
que ens faci reflexionar sobre què és la vida.

Si bé, el comiat a una persona difunta es pot veure com 
una obra de miseri-còrdia, cal valorar la dimensió cristiana 
d’una celebració de la mort, on s’ofereix la possibilitat de 
pregar i d’escoltar la Paraula de Déu.

Ara bé, convé remarcar també algunes ombres exis-
tents en aquest terreny del culte als morts:

-El nostre Déu és un Déu de vius i la pràctica religiosa no 
s’ha de limitar no-més al culte als morts.

-El culte als morts no pot reduir-se a un simple acte de 
societat. Anar als enter-raments només per compromís, 
per ser vist pels familiars del difunt, no deixa de ser una 
manera més de guardar les aparences.

-Les celebracions pels difunts són sovint l’ocasió que al-
guns tenen per entrar en contacte amb la dimensió íntima 

-espiritual- de la persona.
M’ha semblat, però, que l’escrit d’aquest mes no pot 

quedar-se només en una reflexió sobre la mort; cal una 
mirada, si pot ser profunda, de la vida que tenim a les 
mans i que hem de gaudir juntament amb altres. Per això, 
l’escrit de Francesc Torralba, “El tren de la vida”, que poso 
tot seguit, pot ajudar-hi:

“La nostra cursa, en aquest món, és limitada 
per dos misteris que ens transcendeixen: 

el naixement i la mort. 
Hem vingut al món sense demanar-ho.

Hem pujat al tren de la vida 
compartint el seient amb altres passatgers.
La descoberta i coneixença d’altres persones 

durant el trajecte de la vida, 
ens enriqueix, ens madura 

i ens fa sensibles a la realitat del nostre món.
Anem gaudint de paisatges variats; 

també travessem túnels.
Potser alguns moments enyorem el trajecte 

que hem deixat enrere.
Som humans, tan se val!

No sabem quants companys de viatge 
coneixerem i acomiadarem.

No sabem, tampoc, quant de temps viuran 
les persones que estimem. 

No sabem en quina estació pararem. 
No sabem quan haurem de baixar del tren. 

No sabem res de tot això… 
Però creiem que, si hem buscat i compartit, 

en el trajecte de la vida, 
la bellesa, la bondat, la veritat i l’amor, 
i si hem viscut posant un xic de llum 
entre els nostres i al nostre entorn,
l’esforç no haurà estat endebades. 

O, si més no, així ho esperem.”

Enric Plantés i Badosa

Llums i ombres del culte als morts
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Entitats Casal de Jubilats

La crida que estem fent des de la Junta del Casal està donant 
fruits. Aquest setembre ja hem començat a fer el taller de 
memòria, els jocs a la tarda, el ioga amb cadira, el ioga nor-
mal, el ball en línia i un assessorament de mòbil. 

La normalitat mica en mica va arribant i estem contents 
de tenir obert de 9 a 13 hores i de 16 a 20 hores. Encara 
és gràcies a la voluntat del membres de la junta però estem 
esperant una bona solució per a la gestió del Bar. 

Tenir el servei de Cafeteria-Bar obert ens tornarà a donar 
l’oportunitat de tenir obert al migdia i que les activitats pro-

Molta activitat 
al Casal 

52    Llumiguia · núm. 836 · octubre 2022 



Casal de jubilats Entitats

ACTIVITATS DEL CASAL
Tots els dilluns, gimnàs, ioga, tertulià de 
cuina i jocs de taula i escacs.
Tots els dimarts, angles, escolteu-nos, me-
mòria, jocs de taula i escacs, ball en línia i 
defensa personal.
Tots els dimecres, noves tecnologies ( mò-
bil i ordinador) mitja, patchwork i jocs de 
taula i escacs.
Tots els dijous, gimnàs i ball berenar.
Tots els divendres, anglès, defensa perso-
nal, bio dansa i jocs de taula i escacs.
Tots els diumenges, piscolabis i ball.

gramades puguin començar o acabar amb una tertúlia a les 
taules de la sala gran mentre es pren allò que ens reconforti. 

Fa poc hem mantingut una reunió amb l’ajuntament i amb 
ECOSOL (Càritas) que pot oferir el servei de Cafeteria-Bar 
al Casal al mateix temps que dóna oportunitat de formació 
i d’inclusió laboral a persones amb risc socioeconòmic. A 
Sarrià de Ter i a Llagostera ja ho gestiona ECOSOL i sembla 
que la experiència és molt bona. Esperem que les gestions 
prosperin i es facin amb la màxima celeritat possible.

ELS AIRES DE TARDOR HAN ARRIBAT AL CASAL 
DE JUBILATS I HA DEIXAT UNA EMPREMTA DE BO-
LETS, GLANS I FULLES 
Aquest ambient convida a començar a pensar a fer vedella 
en bolets o peus de porc en cargols, sense oblidar de tenir a 
ratlla el colesterol i el sucre. Som grans!

L’ambient tardoral també ens ha dut l’inici de gairebé totes 
les activitats que teníem programades.

Tenim tres grups d’anglès, dos d’inicials i un de una xic més 
avançat. En Josep Ferrer és el nostre professor. Ho fem 
dimarts i divendres. 

El dimarts de memòria està esdevenint una activitat molt 
ben acceptada i ja rondem la trentena de persones. Després 
ball en línia. 

Els balls de dijous i divendres continuen sent un èxit i s’està 
arribant a unes 160 persones els dijous i entre 70 i 100 els 
diumenges. 

L’activitat física amb la Marta Cla està engegada, tant la 
gimnàstica com les dues modalitats de ioga, amb i sense 
cadira. 

Cada tarda tenim obert a partir de les 4 de la tarda i no hi 
falta la botifarra dels de sempre, el Pitu, l’Anita, la Carmen i 
la Carme, i cada dia treuen el nas més persones,

La Janina Aixarch ofereix assessorament de mòbil, tablet i 
ordinador a demanda. També està posant al dia la biblioteca. 

Els dimecres mitja i pachwork a la tarda . 
Aquest dimecres 5 d’octubre he començat una activitat 

pionera a Catalunya avalada per l’ICE de la Universitat de 
Barcelona. El taller d’emocions ESCOLTEM-NOS. La primera 
sessió ha estat conduïda per la Carme Madrià i ha sigut molt 
satisfactòria. 

Des del casal agraïm l’acceptació de totes les activitats i 
continuem esforçant-nos en mantenir el Casal obert el mà-
xim d’hores possibles a l’espera de que ens portin el BAR. A 
hores d’ara és la VOLUNTAT dels membres de la junta que 
fan que el casal sigui obert cada dia. 

Casal de jubilats i pensionistes 
de Cassà de la Selva i comarca

AGENDA DEL MES NOVEMBRE 2022

Dijous, 3: Berenar ball amb els Músic 
DAVID MAGEM a les 17:00 h.

Dissabte, 5: castanyada al Pavelló Po-
livalent, amb dinar i ball amb JORDI BO-
FILL. (programes a part al Casal) 

Diumenge, 6: Ball de tarda amb pisco-
labis i ball amb QUIM COLL a les 17:00h

Dijous, 10: Berenar ball amb els Músics 
JORDI TRAMUNTANA a les 17:00 h.

Diumenge, 13: Ball de tarda amb pisco-
labis i el músic ANDREU a les 17:00 h. 

Dijous, 17: Berenar Ball amb el músic 
ALEX a les 17:00 h

Diumenge, 20: Ball de tarda amb pisco-
labis i el músic JORDI BRUCH a les 17:00 
h. 

Dijous, 24: Berenar i Ball amb el músic 
TONI PUIGVERD a les 17:00h. 

Diumenge, 27: Ball de tarda amb Pis-
colabis i el músic XAVIER VIÑAS a les 
17:00h.
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El dissabte de la Fira de Santa Tecla, 
24 de setembre, hi va haver una fes-
tassa amb motiu de la presentació del 
CD del 125è aniversari de la cobla La 
Principal de Cassà.

Va començar amb un concert al te-
atre del Centre Recreatiu presentat 
per en Jaume Nonell, seguit d’una 
ballada de sardanes al Pati de Can 
Trinxeria, en aquests actes es varen 
interpretar una part de les sardanes 
del CD. Hi ha haver diversos actes de 

reconeixement a alguns autors de les 
peces i a exmúsics de la cobla. 

39A DIADA TARDORAL -DOBLE 
BALLADA I BOTIFARRES
La Diada tardoral es va celebrar el 8 
d’octubre al Pavelló Municipal, altra 
vegada per culpa de la inseguretat del 
temps. Va haver-hi la Doble ballada de 
sardanes amb les cobles Baix Empor-
dà i Flama de Farners i es va repartir 
la tradicional botifarrada popular. 

CONCURSOS DE COLLES SAR-
DANISTES
Concurs de Barcelona Catedral: 
Les Colles Mans Amigues i Amics 
Dansaires van anar el diumenge 25 
de setembre fins a Barcelona, per 
disputar un dels concursos més deci-
sius de la temporada. La colla Mans 
Amigues va guanyar els tres enfron-
taments, contra les colles Tarragona 
Dansa, Maig i Mirant al Cel. Amics 
Dansaires en van guanyar un dels 

Disc per commemorar els 125 
anys de la Principal de Cassà

Imatges del concert de presentació del disc dels 125 anys de la Principal de Cassà: els músics amb alguns autors i personalitats; El Cd commemoratiu; i to-
cant les sardanes. A les imatges inferiors: Els components de les colles de Cassà amb els familiars d’en Joan Lleal i la colla Taps recollint el trofeu al concurs 
de Cassà. Al peu de la pàgina següent, la sardana de germanor.
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Amics de la Sardana Entitats

dos, que els va servir per haver de fer una sardana de 
desempat pel primer lloc del grup B. 

Al final, no es va poder aconseguir, i van quedar en una 
merescuda segona posició, darrere la colla Ressò. 

Concurs del Vendrell: El diumenge següent, la colla ve-
terana va ballar, al Vendrell, contra la colla Sabadell, però 
no hi va haver sort i es van perdre els dos enfrontaments. 

EL 38È CONCURS DE CASSÀ RECORDA EN JOAN 
LLEAL
El dissabte 8 d’octubre, Cassà va ser la seu del campionat 
comarcal de les comarques gironines, però enguany tam-
bé del campionat bàsic veterà. Van sortir les tres colles 
cassanenques: Taps, Mans Amigues i Amics Dansaires. Hi 
van participar, a més, un total de catorze colles vingudes 
d’arreu de Catalunya. 

La colla infantil, Taps, va quedar en primera posició; 
Mans Amigues va quedar segona, igual que Amics Dan-
saires. 

Abans de la sardana de germanor hi va haver un minut 
de silenci en memòria del ballador de la colles locals Aires 
cassanencs i Estel de les Gavarres Joan Lleal que ens va 
deixar a principis d’any. Després es va tocar la sardana. 
Et recordarem sempre d’en Manel Saderra Puigferrer. Hi 
eren presents els seus excompanys i familiars. Malgrat 
haver-se de fer al Polivalent a causa de la pluja, va ser un 
concurs molt lluït! 

PROPERES ACTIVITATS DE LES COLLES
El mes de novembre:

Dia 1: Concurs de Fires de Girona : Bàsic grans i vete-
rans i comarcal de Girona de totes les colles. 

Dia 13: Bàsic gran i veterà a Balaguer.
Dia 27: Final de punts lliures a Balaguer. 
A més, cada dissabte, al matí, de 10 a 2/4 de 12, 

curset de sardanes a la Coma i a 2/4 de 5 de la tarda, al 
gimnàs de l’escola Puig d’Arques, assajos de l’esbart i de 
les tres colles de Cassà. 

PARTICIPACIONS DE LA GROSSA DE CAP D’ANY
Amics de la Sardana ha posat a la venda participacions 
de la grossa de Cap d’any. A veure si hi ha sort.

Dos moments de la Nit del Cremat

DARRERA ACTIVITAT DE L’ANY 
El dia 11 de desembre, al migdia: al Centre Recreatiu, 
concert de Sardanes amb la Ciutat de Girona.

.- A 2/4 de 5 de la tarda, al Pavelló Polivalent Municipal, 
doble ballada amb les cobles Osona i Ciutat de Girona. 

Mai no s’ha dit la patria amb música més clara
ni s’ha sentit tan fonda, sen-

zillament dansant,
que el so de la sardana és 

una veu de mare,
i un moviment, la dansa, que 

ens parla com un cant. 
  

Fragment de la poesia “La 
dansa que se’ns mor” de 

Sebastià Sans
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46A NIT DEL CREMAT
Aquest any no hi ha sort amb el temps i el Cremat es 
va haver de traslladar al Polivalent. Va ser la Principal de 
Cassà la qui va posar música a la festa amb unes boniques 
sardanes entre les quals hi havia les tradicionals del dia: 
Els tres cafeters de Cassà d’en Miquel Tudela i El foc de 
Castelló de l’Antoni Agramunt.

També es va tenir un record per la cantant Núria Feliu 
traspassada fa poc, amb la peça La Núria Feliu és sardana 
d’en Jordi Paulí, que, per cert, es va estrenar a Cassà l’any 
2009 en un homenatge que se li va fer. 

El Cremat va anar a càrrec d’en Joan Mias.

APLEC DEL REMEI
L’Aplec del Remei es va fer al Pavelló Polivalent. El motiu 
potser és la forta pluja que va caure el divendres abans i 
que deixà en mal estat els camps del voltant. Va haver-hi 
missa cantada i quatre sardanes a cura de la cobla La 
Principal de Cassà. Va comptar amb una bona presència 
de gent.

ACTUACIÓ DE L’ESBART DANSAIRE
Es va fer a la Coma vuit dies més tard del previst a 
la Fira de Santa Tecla (el dia 1 d’octubre), també pel 
mal temps. Els nostres joves balladors varen fer una 
demostració del seu art en la dansa. 
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Després d’aquestes primeres set-
manes de familiarització, ja estem 
començant a enfortir els nostres lli-
gams, a sentir-nos més segurs i a 
gaudir dels moments que passem a 
la Llar, jugant!

El JOC quina paraula més màgica. 
En el nostre dia a dia a la Llar, el joc, 
és un protagonista imprescindible! A 
vegades, encara sentim a algú dient: 
“Només juguen? Es passen el dia ju-
gant, sense fer res més?”. Què vol 
dir amb aquests interrogants, que si 
els infants juguen, no aprenen, que 
si juguen, deixen de fer altres coses 

més importants?... Han de poder JU-
GAR en majúscules, perquè a través 
d’aquest plaer que és jugar esdevé 
l’aprenentatge, el coneixement. Ju-
gant lliurement els infants s’expres-
sen, se senten segurs, es relacionen, 
descobreixen, manipulen, proven, imi-
ten, riuen, escolten... són feliços. El 
joc és vida! Com diu Francesco Tonuc-
ci “Tots els aprenentatges més impor-
tants de la vida es fan jugant”. 

Però, darrere d’aquest joc, l’adult té 
un paper importantíssim. Ha d’acom-
panyar, ha d’observar, ha de planificar, 
ha de reflexionar, ha de modificar, ha 

de documentar, ha d’avaluar... L’adult 
hi ha de ser! D’aquesta manera, amb 
la nostra presència respectuosa po-
drem donar als nostres infants tot allò 
necessari perquè vagin creixent. Us 
convidem a JUGAR, SOM-HI!

El joc també ajuda a aprendre
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Activitats extraescolars, la gestió del 
menjador, la castanyada, la visita dels 
patges reials al teatre, administració 
de les subvencions, xarxes socials, la 
colla d’en Darquet, donacions al cen-
tre per equipament nou, la festa de 
final de curs, distribució de material 
escolar, etc.

L’escola no seria el mateix sense 

tots aquests aspectes. També som 
l’enllaç entre les famílies i l’escola. Tota 
aquesta feina i més, és la que hi ha al 
darrera de l’AFA i ens falten mans!

L’AFA es divideix en comissions i cada 
grup s’encarrega d’un tema. Comptem 
amb la comissió de festes, d’extraes-
colars, de patis, de xarxes socials, de 
subvencions, menjador, etc.

Necessitem membres actius i amb 
ganes de contribuir amb la comunitat 
educativa. Busquem pares i/o famili-
ars que vulguin implicar-se en la ges-
tió d’aquests temes.

Si tens ganes de donar suport a 
l’AFA amb aquest tipus de tasques 
només has de contactar-nos o parlar 
amb algun membre.

L'AFA, el suport a l'escola

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com

58    Llumiguia · núm. 836 · octubre 2022 



Escola Puig d'Arques Entitats

Correu electrònic: afapuigdar-
ques@gmail.com; Telèfon/What-
sapp: 699621191; Instagram: 
@afapuigdarques

EDUCACIÓ INFANTIL
Als més petits de l’escola ens encanten les estones de 
joc amb els nostres companys i companyes. Ens agrada 
jugar al pati amb la sorra, les pales, les galledes, els se-
dassos, els carretons, … L’espai exterior ens apropa a la 
descoberta de l’entorn, a l’estima de la natura i afavoreix 
la socialització dels infants. També ens agrada fer racons 
de joc a l’aula com ara el joc simbòlic, art, construccions, 
amb els animalets, etc. 

Que bé que ens ho passem i que bonic compartir el joc 
tots plegats! 
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BIBLIOPATI
Aquest curs 2022-2023 l’Escola Puig 
d’Arques de Cassà de la Selva conti-
nua utilitzant el pati de bicicletes com 
a Bibliopati i espai de jocs de taula. 

Els alumnes poden fer ús d’aquest 
espai els dimarts i dijous. La comissió 
de Biblioteca ha dissenyat activitats mo-
tivadores per fomentar l’ús de la lectura 
i gaudir d’activitats cooperatives.

L’espai de bibliopati s’ha adequat 
perquè els i les alumnes estiguin més 
còmodes amb la instal·lació d’una 
gespa artificial que fa que el lloc sigui 
més acollidor.

CICLE SUPERIOR: PRIMER DIA DE L’HORT
Els i les alumnes de cicle superior, en particular els de sisè 
de primària, han començat a donar vida a l’hort. Han co-
mençat cavant la terra i traient les males herbes que hi ha-
via a l’hort. Pensem que havia passat tot l’estiu sense treba-
llar-lo i estava ple d’herbes. Posteriorment han tirat adobs 

a la terra i han tornat a cavar la terra per preparar- la bé.
Un cop la terra estava a punt han plantat carxofes i 

menta. Els i les alumnes han estat molt entusiasmats re-
menant l’hort i amb ganes de tornar-hi. Pròximament di-
ferents cursos aniran passant per l’hort i aniran plantant 
diferents tipus de verdures segons l’època de l’any.
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FESTA DE BENVINGUDA A CICLE INICIAL
Els nens i nenes de primer de Primària hem ini-
ciat el nou curs molt engrescats.

Mica en mica ens anem adaptant al nou cicle 
i cada dia ens enriquim plegats del que anem 
aprenent.

El dia 30 de setembre vam celebrar la Festa 
de Benvinguda a Cicle Inicial.

Els alumnes de segon van rebre als de primer 
tot entregant-los uns punts de llibre fantàstics 
elaborats per ells mateixos, i els nens i nenes 
de primer els hi van donar les gràcies amb una 
cançó. Per acabar vam ballar unes danses i vam 
jugar plegats.

Benvinguts nenes i nens de primer a la nova 
etapa de primària que acabeu d’iniciar!
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PLANS DE TREBALL DE LLENGÜES
Els alumnes de 4rt hem començat a treballar l’àrea de llen-
gües de català i castellà mitjançant els “plans de treball”. 
Aquest nou sistema ens permet treballar d’una manera més 
autònoma, en la qual podem decidir el nostre ritme, escollir 

l’activitat que volem fer a cada moment i si volem treballar de 
manera individual, en parelles, o en petit grup. És una mane-
ra de treballar molt dinàmica, ja que podem treballar mitjan-
çant diferents fitxes, la llibreta, el llibre, o la tablet. Segur que 
aprendrem moltes coses interessants al llarg de tot el curs. 

Entitats Escola Puig d'Arques

REUNIÓ DE FAMÍLIES
Durant aquest mes de setembre s’han iniciat les reuni-
ons de famílies. Enguany hem pogut tornar a la normali-
tat realitzant-les de manera presencial.

CICLE MITJÀ: SORTIDES D’ENTORN
I GEOCACHING
Els alumnes de 3r realitzarem per primer cop sortides 
d’entorn en bicicleta per conèixer diferents veïnats de Cas-
sà de la Selva, la primera sortida la realitzarem al segon 
trimestre. Per descobrir la ruta seguirem les indicacions 
de l’aplicació Geocaching que consisteix en trobar tresors 
amagats en algun punt del camí. Estem treballant els punts 
cardinals i l’orientació a l’aula per poder posar en pràctica 
després aquests coneixements a l’aire lliure. Ens fa molta 
il·lusió realitzar aquestes sortides en bicicleta, ja que de 
ben segur ens aportaran experiències noves i segur que 
resultaran molt emocionants.
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ANEM A LA PISCINA!
Els nens i nenes de 2n i 4t, ara a l’octubre, hem començat a anar a la pis-
cina municipal de Cassà per fer natació, una activitat que durarà fins al mes 
d’abril. Va ser molt divertit! 

Estem desitjant que arribi la propera setmana per tornar-hi!

Benvinguda al cicle superior
El dimecres dia 7 de setembre els 
i les alumnes de 5è i 6è de l’escola 
Aldric vam fer jocs cooperatius. Ens 
vam dividir en 5 grups i ens vam re-

partir en 5 estacions diferents per a 
fer jocs diversos i, així, conèixer tots 
i totes els/les companys/es del cicle 
superior.

Va ser una bonica experiència per 
a començar a l’escola Aldric amb 
alegria i fer nous amics i amigues de 
cara al curs que encetem.
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ACTIVITAT A I3
A Infantil de 3 anys ja hem començat 
a treballar amb diferents materials: gui-
xos, espuma d'afaitar, pintura,...com 
ens agrada provar i experimentar les 
diferents sensacions que ens provoquen 
tots els materials.Aquí en teniu un petit 
tastet.

TALLER DE FRUTA A I5
Els nens i nenes de I5 vam fer un taller de fruites (federació 
junts contra el càncer), vam veure els avantatges de men-

jar fruita i verdura per fer una dieta saludable i equilibrada. 
Ens van portar material pedagògic i ens van deixar fruita 
pelada per fer una brotxeta a l’aula.

ACTIVITAT A 2N
El dia 23 de setembre, en motiu de la Setmana de la Mobi-
litat Sostenible i Segura, els alumnes de segon de primària 
van realitzar un taller de mobilitat segura i hàbits saluda-
bles amb la presència de la policia municipal de Cassà. 

Van poder fer un circuit amb els seus patinets i van fer 
diferents activitats per a prendre consciència de bons hà-
bits tant de mobilitat com d'alimentació saludable. 
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ESPAIS A I4 I I5
Els nens i nenes de I4 i I5 hem 
començat els espais, tornem a re-
cuperar la dinàmica de la lliure cir-
culació! De moment podem anar 
als espais de teatre, construcci-
ons, científic, arte i psicomotrici-
tat, més endavant quan els nens i 
nenes de P3 comencin els espais 
afegirem els de la caseta, mans 
fines i foscor!
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Dues noves aules per a ESO
Aquest curs és especial per la nos-
tra escola. Les antigues aules d’infor-
màtica i suport s’han transformat en 
dues grans aules per a 1r d’ESO. Els 
treballs, que s’han allargat durant tot 
l’estiu, han consistit en convertir les 
tres antigues aules en dues. Gràcies 

a aquestes reformes hem obtingut 
dos espais grans i lluminosos que per-
meten desenvolupar el treball a l’au-
la, especialment el treball cooperatiu, 
amb molta més comoditat. Les anti-
gues aules de 1r d’ESO s’han conver-
tit en aules alternatives i polivalents 

on es treballa en grups reduïts, com 
per exemple a les hores de suport, 
o quan es treballa per franges a 4t 
d’ESO Els alumnes han respost molt 
positivament al canvi!!
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COMENCEN ELS PROJECTES A 
INFANTIL

Els més petits de l’escola ja treballen 
en els projectes!! A La Salle treballem 
en diversos projectes que ha estan 

en marxa. De moment hem comen-
çat el projecte Maó a Maó...podran 
els nens i nenes ajudar a l’arquitecte 
encarregat de l’obra a trobar el seu 
casc? Tots tres cursos d’Infantil se-
guiran el mateix projecte, però amb 

continguts diferents. Aquí els teniu 
realitzant diverses tasques, com per 
exemple fotografiant espais de l’esco-
la, treballant la tardor o fent enfilalls 
de fruita per l’Oncolliga!! Que bé que 
s’ho passen...i com aprenen!
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UN PATI AMB ESTRELLA
Durant aquest mes de setembre els 
alumnes de 2n de primària han gaudit 
d’una iniciativa fantàstica. Es tracta 
del Projecte “Un pati amb estrella”. 
Segur que de ben petits tots somià-
vem amb poder dissenyar i millorar 

el pati de la nostra escola. Doncs bé, 
això és el que han pogut fer els nens i 
les nenes de 2n. 

Organitzats per equips, l’alumnat ha 
pensat, debatut i dissenyat com volen 
que sigui el pati de l’escola. Les idees 
que han sortit son genials, com sol 

passar amb els nens i nenes, i les han 
presentat al director. 

De fet li han agradat tant que fins i 
tot algunes es podran portar a terme. 
Ha sigut una experiència genial 

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Entitats Col·legi La Salle Cassà
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Polígon Industrial c- Pla de l’Estany 82

17244  Cassà de La Selva (Girona)

Tl. 972 33 80 47 / Fax. 972 33 80 45

www.latevaweb.com
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Entitats Institut de Cassà

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com

A l’inici del curs escolar, com ja és habitual, des de l’Institut 
s’organitzen activitats per fomentar la convivència i la co-
hesió de grup. Hi ha alumnes que arriben nous al centre, 
d’altres que han canviat de grup classe i, per això, són ne-
cessàries aquestes dinàmiques que potencien la pertinença 
i el bon ambient d’aula.

Durants els mesos de setembre i octubre s’han orga-
nitzat diverses activitats en aquesta línia que seguidament 
explicarem. En primer lloc, els alumnes de primer i segon 
d’ESO, en dos divendres consecutius, han fet una excursió 
a Can Vilallonga caminant com a activitat d’inici de curs de 
tutoria. Els alumnes han compartit l’esmorzar amb la resta 
de companys del seu grup i, per tant, tots plegats han tas-
tat aliments procedents de diversos llocs del món, i, a més 
a més, han aprofitat per fer jocs, dinàmiques de coneixença 
i diverses activitats de descoberta de l’entorn.

També l’alumnat de l’aula d’acollida ha participat en unes 
dinàmiques conduïdes per la Lluïsa Vera, professora res-
ponsable del Departament de diversitat del centre, amb la 
voluntat de conèixer-se a si mateixos i també donar-se a 
conèixer als altres, a partir de jocs i activitats diverses. 
Aquest curs a l’aula d’acollida tenim alumnes procedents 
de l’Índia, d’Ucraïna, del Marroc, de Gàmbia i d’Hondures. 

DUES ACTIVITATS DE L'ERASMUS +
També durant aquests mesos d’inici de curs, un dels pro-
jectes que més s’ha sentit al centre ha estat el programa 
Erasmus amb dues activitats. La primera va ser durant el 
mes de setembre en què a l’Institut vam rebre professors 
i estudiants de quatre països europeus: Letònia, Portugal, 
Itàlia i Macedònia. Després de l’acte de benvinguda i la vi-

A l'esquerra dues imatges de l'intercanvi d'Erasmus amb Finlàndia; a la dreta, dues imatges d'alumnes de Letònia, Portugal, Itàlia i Macedònia que han 
particpat en una activitat amb l'Institut de Cassà.

Dinàmiques de convivència i 
activitats de l'Erasmus+
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Dimarts, tancat per 
descans setmanal

sita a l’Institut, conduïda per alumnes 
i professors del centre coordinats pel 
professor responsable del projecte Al-
bert Viñets, durant quatre dies van dur 
a terme activitats relacionades amb la 
fauna salvatge i autòctona. Les activi-
tats es van dur a terme a Cassà de 
la Selva i als pobles del voltant i van 
ser presentacions orals sobre animals 
en perill d’extinció de cada país, una 
visita a Parramon Exportap, una ruta 
per Girona, una gimcana sobre espè-
cies invasores, una visita a la Fundació 
MONA, una excursió als Aiguamolls de 
l’Empordà i unes activitats als estanys 
de Sils, entre d’altres. Finalment, van 
visitar Girona i, de tornada als seus pa-
ïsos, van aprofitar per fer una mica de 
turisme a Barcelona.

La segona activitat, la va realitzar un 
grup de deu estudiants de 4t d’ESO de 
l’Institut a principis d’octubre quan van 

viatjar a la ciutat de Grankulla, a Finlàn-
dia, acompanyats de dues professores 
del centre, l’Ana Afonso i l’Ariadna Oller. 
Aquest viatge forma part del projecte 
‘High Five for the Planet - Breathe in & 
Work out’, finançat per l’agència espa-
nyola del Programa Erasmus+ (SEPIE).

Els alumnes van a estar-se a Finlàn-
dia del 3 al 8 d’octubre i, durant l’es-
tada, van conviure amb famílies d’estu-
diants finlandesos i es van relacionar 
amb joves de Grankulla, així com amb 
estudiants visitants de Suècia i Itàlia. 
Pel que fa a les activitats, van conèixer 
diverses zones del país nòrdic, amb 
propostes emmarcades en l’àmbit del 
projecte: la sostenibilitat mediambien-
tal, econòmica i social.

Com a apunt final d’aquesta crònica, 
aquest mes d’octubre també ha estat 
important per als alumnes de Batxille-
rat que van lliurar el Treball de Recer-

ca (TdR), i en van fer la presentació 
oral davant els respectius tribunals el 
dilluns 3 d’octubre. Felicitats a tots i a 
totes per la gran feina feta!

I la crònica del mes d’octubre arri-
ba amb una novetat! A partir d’aquest 
mes alguns alumnes de tercer d’ESO 
de l’Institut, dins del projecte del Servei 
Comunitari, col·laboraran en aquest 
espai amb la redacció d’una secció que 
hem titulat “Les cares de l’INS Cassà”, 
un espai d’entrevistes que podeu leguir 
a les pàgines següents, en què desco-
brirem persones amb qui convivim dià-
riament al centre.

A sobre aquestes línies, l'aula d'acollida de l'INS Cassà; a la dreta, dos mo-
ments de la sortida a can Vilallonga.
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Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

La Tommy Sánchez és la conserge de 
l’Institut de Cassà de la Selva des de 
fa 13 anys. Va néixer a Torroella de 
Montgrí, té dos fills i, des que es va 
casar (ja fa 30 anys), és cassanenca. 

Bon dia, Tommy. T’agrada la teva 
feina?

Hola! M’agrada molt; és molt en-
riquidora! Això de treballar amb jo-
vent… a vegades no et fan gaire cas 
[riu], però m’encanta la meva feina.

Estàs còmode en el teu ambient 
de treball? 

Molt! Vaig compartir la tasca de 
conserge amb la Maria Àngels durant 
onze anys, fins que es va jubilar, i ara 
també estic molt a gust amb la San-
dra i amb la resta de professors.

Alguna vegada has pensat a can-
viar de feina? 

No, des que soc conserge, no. So-
bretot perquè hi ha més moments 
bons que dolents.

De què t’agradaria treballar si no 
fossis conserge?

Potser d’administrativa. Els meus 
estudis són d’administrativa i he fet 
molts cursets de comptabilitat perquè 
m’encanten els números. 

Vas estudiar en aquest institut?
No, jo soc de Torroella de Montgrí 

i vaig estudiar la Primària a Torroella 
i el cicle formatiu d’auxiliar d’adminis-
tratiu a Palafrugell.

Eres bona estudiant? 
Sí, no era mala estudiant. A veure, 

no era d’excel·lents, però sí de nota-
bles.

Què fas durant el teu temps lliu-
re? 

Les cares de l’INS Cassà

Entrevista a Tommy Sánchez, 
conserge de l’Institut

M’agrada molt anar amb bicicleta, 
i cuidar una miqueta les plantes i el 
jardí de casa.

Quines són les teves habilitats? 
M’agrada molt la informàtica i, com 

que soc molt pacient i constant, al fi-
nal si hi ha un problema sempre l’aca-
bo solucionant jo mateixa. A casa, 
tot i que tinc un fill informàtic, a mi 
m’agrada molt. També m’encanten els 
idiomes i tinc l’habilitat d’aprendre’ls 
de seguida.

On et veus d'aquí a 5 anys? 
Em veig aquí mateix, a l’Institut de 

Cassà. 
Que és el millor que has aconse-

guit a la vida? 
Jo crec que tot, perquè per sort 

he tingut una vida molt fàcil. Tot m’ha 
anat molt bé amb la gent que m’envol-
ta i la família que tinc. Espero que tot 
continuï així.

Ens podries explicar alguna anèc-
dota que t’hagi passat fent de con-
serge? 

Me n’han passat moltes. Amb la 
Maria Àngels, la meva companya amb 
qui vaig treballar 11 anys sempre dè-
iem que havíem d’escriure un llibre 
amb totes les anècdotes que ens pas-
sen aquí a l'Institut. 

Una que podria explicar és un dia, ja 
uns quants anys, que va venir un tèc-
nic de la calefacció per arreglar una 
avaria i va haver de baixar a la part 
de sota del centre, una zona on hi ha 
tots els conductes, que és com un la-
berint, i has d’anar ajupit i amb una 
llanterna perquè és molt fosc. Doncs 
la Maria Àngels i jo li vam obrir la por-
ta per baixar i vam tornar a la nostra 
feina. Al cap d’una bona estona, que 
ja ni ens recordàvem del tècnic, ens 
van trucar des de l’empresa d’avaries 
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per dir-nos que el tècnic 
encara era a baix i que 
feia estona que intentava 
contactar amb algú, però 
no tenia cobertura. Vam 
baixar corrents a obrir-li 
la porta i, amb una llan-
terna perquè era molt 
fosc, el vam trobar i vam 
pujar tots tres cap a dalt. 
Pobre, estava molt pàl-
lid. Nosaltres ens en re-
cordem molt i segur que 
ell encara se’n recorda! 

I, per anar acabant, un 
qüestionari ràpid:

- Un color? El verd.
- Un número? El nou.
- Un animal? El gos.
- Una sèrie? ‘Cheers’, una sèrie 

molt divertida de ja fa uns anys.
- Una pel·lícula? M’agrada molt 

‘Avatar’ i ara he vist que sortirà la 2. 
- Una cançó? ‘I Will Always Love 

You’ de la Whitney Houston.

- Un llibre? ‘Els pilars de la Terra’ 
de Ken Follett i tota la saga.

- Un lloc? Els Estats units. Hi vaig 
anar quan tenia 18 anys a veure la 
meva germana que viu allà i va ser el 
primer viatge que vaig fer sola. Vaig 
estar a punt de quedar-m’hi, però al 
final vaig tornar.

- Tens mascotes? Ara no. De fet, 
aquest últim any ha sigut una mica 
dur perquè al desembre es va morir 

el meu gosset, que feia 
nou anys que el tenia, i 
al juny vaig perdre l’altre 
gos, que feia tretze anys 
que el tenia. Però en tin-
dré més perquè no puc 
imaginar-me ara la vida 
sense un gos, els trobo 
molt a faltar.

- Els teus fills viuen 
aquí? El meu fill sí, viu 
amb nosaltres a casa, 
però la meva filla no, viu 
a Reus.

- Tens nets? No, i em 
sembla que els meus fills 

no en tenen gaire intenció de tenir 
fills, ni l’un ni l’altra. La meva filla té 
dos gossos i podem dir que tinc nets 
canins.

Moltes gràcies, Tommy!
A vosaltres!

Larissa Mihaela Necula i Ànnia Martí 
Miquel / Alumnes de 3r d’ESO

SORTIDES CULTURALS D'ALUMNES D'HISTÒRIA 
DE L'ART
Els alumnes d’Història de l’Art de segon de Batxillerat han 
fet dues sortides culturals relacionades amb aquesta matè-
ria. D’una banda, van visitar el Parc Art de Cassà de la Sel-
va, i van fer un recorregut per conèixer i gaudir de primera 
mà de les escultures que s'hi exposen. Van poder observar 

les escultures des dels diversos angles i perspectives; per 
reconèixer els materials i les tècniques amb què estan fe-
tes; la tipologia i composició; el tema i significat, etc. 
I, d’altra banda, van visitar la parròquia de Sant Martí de 
Cassà. A l’interior del temple van poder admirar el retaule 
i reconèixer els diversos elements arquitectònics estudiats 
a classe.
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Sara Blanquera, auxiliar de taula de 
bàsquet internacional i de lliga ACB, 
presidenta del Club Tennis Cassà i 
exjugadora de bàsquet i de petanca 
fou guardonada el 16 de setembre 
amb el Tap d'Honor a la gala Cassà 
destapa l'esport que celebrada a la 
sala Centre Recreatiu. En la tercera 
edició de la festa, Sara Blanquera 
succeïa a Narcís Anguila i Enric Gener 
(guardonats el 2018) i Josep Antoni 

Pérez i Xevi Carrera (Taps d’Honor del 
2019) en obtenir aquesta distinció 
per la seva llarga trajectòria en favor 
de l’esport a Cassà de la Selva. El pre-
mi atorgat per l'Ajuntament de Cassà 
a una persona que s'hagués distingit 
pels serveis als valors de l'esport al 
nostre poble es va en el decurs de 
la gala que enguany es va recuperar 
després de dos anys d'absència per 
culpa de la pandèmia.

A més del premi d'honor es va lliurar 
el tap Cassà poble educador al Centre 
Hípic Can Comas per la seva múltiple 
tasca esportiva i de col·laboració en 
les activitats del poble. En la prime-
ra edició, el 2019, es va guardonar 
l’Escola de Ciclisme Gerunda. Du-
rant la festa Cassà Destapa l’esport 
d’enguany es van atorgar reconeixe-
ments a tots els equips i esportistes 
del municipi que havien assolit resul-

Sara Blanquera, Tap d'honor 
2022 de l'esport cassanenc

El Centre Hípic Can Comas rep el guardó 'Cassà poble educador'

Foto de grup dels guardonats i reconeguts en la festa Cassà destapa l'esport; a sota, Josep Alonso recull el guardó per l'Hípica Can Comas, i Sara Blanquera, 
tap d'honor de l'any.
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tats rellevants, com ara ascensos, 
campionats, o bé a qui s'hagués de 
reconèixer altres mèrits com l'actitud 
vers els seus companys, implicació, 
etc. Enguany es va distingir la feina de 
l'equip juvenil masculí "A" de la U.D. 
Cassà integrat per: Oriol Gallardo, 
Robert Garcia, Noha Drammeh, Llu-
ís Bou, Aitor Fernández, Souley Bah, 
Joan Curquejo, Joan Nierga, Pol Bra-
vo, Víctor Yankovy, Usuman Touray, 
Pau Jiménez, Jordi Bosch, Marc Car-
reras, Edgar Esteve, Pol Saubí, Adrià 
Bosch, Cristian Paradeda, I com a 
entrenadors: Joaquim Boadas i Edgar 

García. Aquest equip va lluitar pel títol 
i l'ascens a primera divisió gironina. 
També es va donar reconeixement als 
tres tècnics de la secció d'hoquei del 
Foment, Xevi Martí, Marc Roigé i Xa-
vier Casabó per la seva tasca esporti-
va i formativa com a entrenadors.

Igualment es van distingir quatre 
taekwondistes: Damià Rivas, Nàdia 
Navarro, Nicolas Riccitelli i Nicole Vilà 
pels seus resultats la darrera tem-
porada. En la secció de patinatge es 
van distingir tres patinadores, Elsa 
Muñoz, Karla Fontanillas i Noa Pérez 
pels seus resultats a diferents com-

peticions com la Copa Catalunya. El 
veterà Josep Carreras, que va inici-
ar-se en el tennis l'any 1983 també 
va rebre el reconeixement per la seva 
tasca col·laborant amb el Club Tennis 
Cassà. Finalment, es va reconèixer la 
tasca de l'equip cadet masculí A de la 
U. D. Cassà, lluitant per la lliga fins 
al final de temporada. L’equip estava 
integrat per: Pau Piovan, Arnau Prat, 
Martí Figueras, Jaume Carrera, Eu-
dald Malagon, Aniol Bou, Jordi Valen-
tí, Mikiyas Coris, Robert Gamell, Lluís 
Paradeda, Eric Tejada, Adrian Manjon, 
Eduard Pacheco, Ferran González, 

A dalt, millors esportista i equip masculí, guardons per a esportistes del Tennis Taula Cassà; a sota els guardons per a esportistes femenins: l'equip de bàs-
quet del Foment i l'esportista d'hípica Maria Luz Konovalova.
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Souleymane Djimera, Antonio López, 
Pedro Lijarcio, Pol Garcia; com a en-
trenadors: Biel Gasca i Yaya Susso., 

 Després dels reconeixements es va 
fer lliurament dels premis Cassà Des-
tapa l'Esport, que inclouen els guar-
dons següents:

- Tap al Millor Esportista Masculí: 
els finalistes van ser: Andreas Lepa-
pe, Campió de Catalunya i subcampió 
d'Espanya de taekwondo; David Ca-
nyet, 1r de Girona, 2n de Catalunya 
i 3r a Espanya de la modalitat "Solo 
dance de patinatge. I Ladimir Mayo-
rov, campió d'Espanya prebenjamí de 

tennis taula entre altres; aquest dar-
rer va obtenir el Tap al Millor Esportis-
ta Masculí.

- El Tap a la Millor Esportista Femeni-
na, el va guanyar Mireia Luz Konovalo-
va, pels seus resultats als campionats 
de Catalunya d'hípica, entre d'altres, 
en la modalitat de doma clàssica. Les 
finalistes foren les patinadores Laura 
Navarrete i Nicole Orti, per les seves 
posicions destacades al rànking i els 
seus resultats a diferents competici-
ons.

- Tap al Millor Equip Masculí; el guar-
dó va ser per a l'equip sub-23 del Ten-

nis Taula Cassà integrat per Andreu 
Puigmolè i Martí Pèlachs els finalistes 
van ser: Equip benjamí d'hoquei del 
Foment Deportiu Cassanenc, integrat 
per:, Pau Vilalta., Arnau Beltrán., Nil 
Fernández, Ian Gallego, Oriol Godó, Nil 
Mateu, Narcís Prat, Eloi Roca, Jofre 
Serra, Marc Tibau. Entrenador: Marc 
Roigé. I l'equip de Rallies de l'escude-
ria ACMotorsport format per Narcís 
Alcalà, pilot i en Xavier Company (co-
pilot).,

-El Tap al Millor Equip Femení fou 
per a l'equip de bàsquet sènior del 
Foment Deportiu Cassanenc integrat 

Alguns dels grups i esportistes que van rebre reconeixement a la gala Cassà destapa l'esport.

Esports Poliesportiu
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per Clara Busquets, Cristina Porsell, Paula Teixidor, Irene 
Vila, Eulàlia Josa, Laura Saubí, Andrea Albacete, Clàudia 
Torres, Berta Besses, Clàudia García, Elena Pagès. Com a 
entrenadors: Gerard Nuell i Irene Mayoral. Com a finalista, 
es va distingir l’equip de futbol cadet-juvenil de la UD Cassà 
integrat per: Núria Foxà, Clàudia Serra, Clàudia Curque-
jo, Anna Solano, Júlia Fornells, Sheila Jaquelin Hernández, 
Carla Duran, Paula Arjona, Xènia Juanola, Miryam Sahel, 
Carla Cabarrocas, Eulalie Chalaux, Paula Esteva, Noa Bra-
vo, Carina Orellana, Duna Manjon, Paula Hidalgo, Paula 
Rabell, Nour Boudad, Iria Cabrillana. Entrenadors: David 
Bravo i Dani Font.

- El Tap d'Honor que es concedeix a títol individual, a la 
persona, per la seva vinculació i treball, al llarg d'anys, 
amb l'esport del municipi fou entregat a Sara Blanquera, 
per la seva vinculació amb diferents esports i entitats es-
portives de Cassà i que actualment està al capdavant del 
Club Tennis Cassà. Maria Massegur, jugadora de bàsquet 
del Foment Deportiu i Jordi Badosa, vinculat al tennis taula 
i col·laborador del torneig 24 Hores de Tennis Taula de 
Cassà van ser els finalistes en aquesta categoria.

 Finalment, l’alcalde de Cassà va liurar el Tap "Cassà 
Poble Educador", únic guardó que concedeix, directament, 
l'Ajuntament, a aquella entitat en les que les seves acci-
ons, comportaments o les actituds de l'entitat i dels seus 
esportistes, fomentin els valors de l'esport com el joc net; 
la integració, etc. El guanyador fou el centre Eqüestre Can 
Comas, per la seva història i estreta col·laboració amb 
esdeveniments al municipi.

En total es van entregar catorze reconeixements, onze 
a títol individual i tres a títol col·lectiu, a més dels cinc pre-
mis, a 113 esportistes. La gala fou presentada per Joan 
Carles Codolà, amb la participació de l'alcalde de Cassà, 

Robert Mundet, i la regidora d'esports, Lourdes Martín, 
acompanyats de l'hereu i la pubilla de Cassà 2022, Íker 
Cuéllar i Anna Besalú.

En els parlaments d'agraïment, Sara Blanquera va des-
tacar el fet que s'havia tingut en compte una tasca sovint 
poc reconeguda en el món de l'esport que és la dels àrbi-
tres, tot i ser figures imprescindibles per a la pràctica de 
gairebé qualsevol modalitat esportiva. Per la seva banda 
Josep Alonso, en nom del centre Can Comas va mostrar 
la seva sorpresa pel guardó, '"ja que som una instal·lació 
modesta" i va refermar el seu compromís de "continuar 
donant suport a les activitats cassanenques sempre que 
necessitin un cop de mà de Can Comas".

Fotos: Dolors Duch, Eduard Duran i Brauli Gener

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/ Remei, 163 – Nau 2 / 17244 – Cassà de la Selva
Telf. 972.46.44.50 – 697.678.231
email: administracio@itcassa.com

Horari: Dilluns a divendres: 7h – 15h

A dalt, alguns reconeixements a esportistes de Cassà; a sota, el tap d'honor per a Sara Blanquera. i el de poble educador. al centre Can Comas.

Poliesportiu Esports
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El primer equip de la UD Cassà ha 
començat amb molt mal peu la lliga 
i en els cinc primers partits només 
ha aconseguit dos punts fruit de dos 
empats amb derrotes en la resta de 
partits. L’equip de Javi Salamero, que 
ha començat el campionat una mica 
just d’efectius, no ha estat gaire fi en 
aquests partits inicials de la primera 
fase i si no hi posa remei ben aviat 
sembla condemnat a haver de jugar 
la fase de permanència per assegu-
rar-se la continuïtat a la segona ca-
talana.

Després de tres partits inicials amb 
derrotes, els Cassà semblava que ha-
via trobat el bon camí amb un empat 
al camp del líder, el Quart, però una 
setmana després a casa va tornar a 
ensopegar contra el Gironès Sàbat en 
un partit que després d’un bon inici es 
va posar molt complicat per als cas-
sanencs.

Una irregular actuació arbitral i 
dues errades defensives els va impe-
dir assolir el triomf davant l’Escola Gi-
ronès Sàbat, un dels equips de la part 
baixa de la classificació.

Els homes de Javi Salamero van 
sortir molts conscienciats de la ne-
cessitat del primer triomf i van do-
minar amb força claredat durant tot 
el primer temps, en el que una gran 
rematada de cap de Pol Masgrau, a 

passi de Santamaria, va obrir el mar-
cador; al segon temps els visitants 
van empatar en una indecisió de la 
defensa, però gairebé de seguida el 
capità cassanenc Sergi Massegur es 
va inventar una genialitat i amb un xut 
des del mig del camp va superar el 
porter visitant i va tornar a posar el 
Cassà per davant que en poc després 
va tenir l’ocasió de marcar el tercer. 
Però Jordi Gumbau va veure dues tar-
getes molt estrictes en un quart d’ho-
ra i això va deixar el Cassà tocat; deu 
minuts després Santamaria va veure 
la vermella directa per intentar evitar 
un llançament de banda visitant i la 
situació es va fer més complicada. 
Els gironins van empatar quan falta-
ven deu minuts aprofitant una pilota 
morta a l’àrea local; el Cassà es va 
quedar amb vuit jugadors per la lesió 
d’Eduard Gauchia, sense possibilitats 
de canvi, però es va saber defensar 
prou bé per mantenir el resultat em-
patat. El Cassà ocupa el penúltim lloc 
del seu grup.

EL SÈNIOR FEMENÍ, EXCEL·LENT
Pel que fa al Cassà B després de co-
mençar el campionat amb una con-
tundent victòria a Fogars, no va poder 
ratificar aquest bon joc als següents 
partits i es manté a la part mitjana 
de la taula amb cinc punts. Els homes 

de Marc Teixidor tot i fer bons partits 
no saben culminar el seu domini amb 
més gols.

En canvi, el sènior femení ha co-
mençat amb molt bon peu aquest 
campionat amb quatre victòries en 
cinc partits i ocupa el tercer lloc del 
grup II de la primera divisió femenina.

RESULTATS
Repassem els resultats de les dife-
rents categories (en les categories 
inferiors no s'esmenten els gols de 
cada equip):

Futbol masculí
Segona catalana
UD Cassà, 1 – Malgrat, 4
UD Cassà, 0 – Ca l’Aguidó, 3
UE Quart, 0 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 2 – E.F. Gironès Sàbat, 2

4a Catalana
Fogars, 2 – UD Cassà, 5
UD Cassà, 1 - At Club Riells, 1
Lloretenc 2016 CF, 3 - UD Cassà, 0

Juvenil A:
Bescanó CD, 3 - UD Cassà, 4
UD Cassà, - CF Sarrià (suspès amb 

3-0 al marcador)
Juvenil B:
UD Cassà, 3 - Cellera CF, 0
Caldes M. UE, 3 - UD Cassà, 2

Cop de cap de Pol Masgrau - i celebració del gol- per encetar el marcador contra el Gironès Sàbat. al final, l'empat en el matx diluiria l'alegria cassanenca.

El primer equip del Cassà 
comença la lliga amb mal peu

Encara no ha guanyat cap dels cinc partits jugats

78    Llumiguia · núm. 836 · octubre 2022 



UD Cassà / Futbol Esports

Cadet A:
Perelada CF, 0 - UD Cassà, 6
UD Cassà, 4 - Aro CE, 1
Cadet B:
UD Cassà, 3 - EMF Calonge-Santan-

toni, 0
UD Cassà, 2 - Llagostera CF, 6

Infantil A:
UD Cassà, 8 - Malgrat CD, 0
Unió Remences AE 1 - UD Cassà, 0
Infantil B
Vilablareix FC 4 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 2 - F. Girona Est, 4
Infantil C
UD Cassà, 5 - Unió Girona ACE, 1
UD Cassà, Descansa

Aleví A:
UD Cassà, - Girona FC, 2
Sant Feliu de Guíxols CF, - UD Cas-

sà, 1
Aleví B:
UD Cassà, - Celrà UCE, 1
Comacros UE, - UD Cassà, 2
Aleví C:

Bell Lloc CP, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Fornells UE, 2
Aleví D:
Bell Lloc CP, - UD Cassà,
UD Cassà, - Sils CF, 2

Benjamí A
UD Cassà, - Quart UE, 2
E F Bosc de Tosca, - UD Cassà, 1
Benjamí B:
UD Cassà, - Vilablareix FC, 2
GEiEG, - UD Cassà, 1
Benjamí C:
Vilablareix FC, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Sarrià FC, 2

Prebenjamí A
Racing Blanenc, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Lloret CF 2
Prebenjamí B:
UD Cassà, - Vilablareix FC, 2
Lloret CF, - UD Cassà, 1
Prebenjamí C:
UD Cassà, - Vilablareix FC, 2

Escoleta

E Vedruna, - UD Cassà, 1

Futbol femení:
Sènior:
Berga, 3 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 3 - Solsona, 1
UD Cassà, 8 - F. Terrassa 1906, 0
UE Figueres, 0 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - Cornellà, 0

Juvenil:
UD Cassà, 0 - Cal Aguidó, 6
Aro CE, 1 - UD Cassà, 0

Infantil A:
UD Cassà, 14 - Breda UE, 1
Santa Susanna AE, 1 - UD Cassà, 9
Infantil B:
Celrà UCE 0 - UD Cassà, 4
Aro CE 2 - UD Cassà, 2

Aleví:
Monells AE - UD Cassà, Suspès

Fotos: J.C.C, UD Cassà i Eduard 
Duran

A dalt, Uri Pla en el partit contra el Gironès i Lluís Santamaria contra el Ca l'Aguidó. A sota Dani Pajón, del filial, i l'equip de quarta catalana en el matx 
contra el Racing Blanenc.
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Infantil femení:
1r: RCDE Espanyol
2n: Girona FC
3r: UD Cassà A
4t: Torelló
5è: Cabanes
6è: Vic Riuprimer
7è: CF La Vall
8è: Ca l’Aguidó
9è: Womans
10è: UD Cassà BV
11è: CF Porqueres

12è: Tordera
Aleví femení:
1. GIRONA FC
2. VIC RIUPRIMER A
3. RCD ESPANYOL
4. UE CABANES
5. VILABLAREIX
6. CF LA VALL
7. UE PORQUERES
8. VIC RIUPRIMER B
9. CA LA GUIDÓ
10. UD CASSÀ

TORNEIG EUROFIRMS FEMENÍ
Els dies 24 i 25 de setembre es va disputar el Torneig 
Eurofirms 2022 en la categoria femenina per a equips in-
fantils i alevins. Durant tots dos dies el camp municipal va 
viure una sessió contínua amb bon futbol; les classificaci-
ons finals van quedar així:
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Han començat les lligues de bàsquet 
per als diferents equips del Foment De-
portiu Cassanenc; pel que fa als sèni-
ors, han tingut un millor inici les noies 
que no els nois. Repassem els resultats 
en les diferents categories:

2A CAT. SÈNIOR MASCULÍ 
Automatismes Cassà FDC 63 - CB 
Vall d'en Bas 71
Cassanenc: Ciurana, Rodriguez (2), 
Miquel (2), Nuell, Jimenez (11), Artero 
(7), Milan (9), Boadella, Fusté, Biri juni-
or (15), Busquets (3). 19 faltes pers.; 
cap eliminat; 9 de 13 tirs lliures; 12 
triples: 5 Biri junior, 3 Jimenez, 2 Duch, 
Artero, Busquets. Parcial cada 5 mi-
nuts: 14-15, 25-38, 42-53, 63-71. 
Primer partit de lliga amb un visitant 
que ha demostrat tenir un gran equip 
amb jugadors d'alt nivell. Els cassa-
nencs a còpia de fer una bona defensa 
individual i un gran encert en els triples 
ho han pogut contrarestar en part; 
però, no s'ha pogut lluitar amb la gran 
envergadura del CB Vall d'en Bas. 

2A CATALANA SÈNIOR FEMENÍ 
FD Cassanenc 53 - CB Vall Bas 47
Cassanenc: Busquets, Porsell (7), Tei-
xidor, Barnés (10), Pagés (14), Vila, Al-
bacete (1), Garcia, Josa (2), Ramírez 
(20). 16 faltes pers.; cap eliminada;11 
de 28 tirs lliures; 4 triples: 2 Ramirez, 
Pagés, Porsell. Parcial cada 5 mi-
nuts: 13-5, 27-18, 39-30, 53-47. 
Primer partit de lliga davant del CB Vall 
d'en Bas equip que ha pujat de cate-
goria; la temporada passada va quedar 
campió i el Cassanenc, subcampió. El 
partit ha estat molt igualat amb avan-
tatges en el marcador per a les locals, 
amb igualtat fins al minut 34 (39-39). 
Al final l'equip cassanenc ha estat més 
inspirat a cistella i ha assolit la victòria. 
FD Cassanenc 39 - CB Parets 48
Cassanenc: Busquets (2), Porsell (4), 
Teixidor, Barnés (7), Torres, Pagés (5), 

A dalt, l'equip de 2ª catalana Sènior femení: dretes: Besa, Saubi, Porsell, Teixidor, Busquets, Pagés, Josa, Vila, Nuell 
(entrenador); assegudes: Albacete, Torres, Barnés, Garcia, Ramirez. A sota, el conjunt de 2a sènior masculina: 
Drets: Xifra (entrenador), Albacete, Teixidor, Ciurana, Carré, Boadella, Mundet. Ajupits: Martinez, Ortega, Tor-
rent, Abulí, Mejias i Garcia.

Competicions en tots els fronts
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Vila (2), Albacete (7), Garcia (5), Josa, 
Ramírez (7). 20 faltes pers.; cap elimi-
nada; 6 de 14 tirs lliures; 3 triples: Ra-
mirez, Barnés, Garcia. Parcial cada 5 
minuts: 15-6, 23-20, 29-33, 39-48. 
La falta d'encert en els tirs lliures i els 
llançaments de triples, han estat clau 
per perdre el partit (l'equip visitant ha 
estat molt encertat en els tirs lliures 
(21 de 25). Les cassanenques han 
anat de millor a pitjor, amb molts de 
nervis i sense tenir un control del seu 
joc. 

3A SÈNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc B 61 - CB Guixols 76
Cassanenc: Abulí (11), Martínez (4), 
Ortega (6), M. Torrent (16), Carré (2), 
Garcia (2), Boadella (4), Teixidor, Ciura-
na (2), Mundet (5), Mejias. 23 faltes 
pers.; cap eliminat; 13 de 24 tirs lliu-
res; 6 triples: 3 Torrent, 2 Abulí, Mar-
tinez. Parcial cada 5 minuts: 22-28, 
32-47, 45-58, 61-76. 
Primer partit de lliga a casa davant el 
CB Guíxols, equip que aspira a pujar 
de categoria, que ha demostrat al llarg 
dels 40 minuts estar molt més encer-
tat que el nostre equip de cara a cis-
tella. El Foment té un equip molt jove 
i esperem que al llarg del campionat 
demostrarà el bon nivell que hi ha entre 
tots els jugadors. 

SOTS-21 MASCULÍ 
FD Cassanenc 59 - CB Farners 54

Cassanenc: Avilés, Fabregas (10), J. 
Torrent, Freixa (2), Comalada (8), Car-
ré (6), Piñatares (4), Rabionet (8), Vila 
(13), Fernandez, Cuéllar (8). 
18 faltes pers.; Eliminat: Vila;9 de 14 
tirs lliures; 2 triples de Cuéllar . Parcial 
cada 5 minuts: 11-13, 15-26, 39-43, 
59-54. 
Dues parts completament diferents, 
amb uns primers 20 minuts favorables 
als visitants. A la segona part el Foment 
ha començat a funcionar en estar més 
encertat en el tir i al minut 24 (21-36), 
han fet un parcial de 18-7 (39-43). A 
l'últim quart ha demostrat tenir caràc-
ter guanyador i el Foment s'ha imposat 
al CB Farners. 
Campdevànol 65 - FD Cassanenc 28
Cassanenc: Borrego, Avilés, Fabregas, 
Freixa (8), Carré, Piñatares (9), Fer-
nandez (2), Cuéllar (7). 13 faltes pers.; 
eliminat: Borrego; 2 de 3 tirs lliures; 
4 triples: 2 Freixa, Cuéllar, Piñatares. 
Parcial cada 5 minuts: 21-8, 33-15, 
50-20, 65-28. 
Victòria clara i contundent dels locals 
que no han tingut cap problema per as-
solir la victòria. 

JÚNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc 73 - CB Guíxols 58
CB Roses 75 - FD Cassanenc 63

JÚNIOR FEMENÍ 
CB Vilafant 80 - FD Cassanenc 28
FD Cassanenc 41 - Santjoanenc 67

CADET MASCULÍ 
CB Guixols 61 - FD Cassanenc 47
FD Cassanenc 87 - CB Farners B 51

CADET FEMENÍ 
FD Cassanenc 38 - CB Farners 54
FD Cassanenc 74 - CB Caldes 46 

INFANTIL MASCULÍ 
FD Cassanenc 23 - CB Fontajau 77

INFANTIL FEMENÍ 
CB Salt verd 54 - FD Cassanenc 80

PRE-INFANTIL MASCULÍ 
FD Cassanenc 41 - B. C. Fontajau 
51

MINI MASCULÍ 
FD Cassanenc 80 - CB Sant Narcís 
30

MINI FEMENÍ 
FD Cassanenc A 67 - B. Girona 17
Bescanó 60 - FD Cassanenc B 10

PRE MINI MASCULÍ 
FD Cassanenc A (guanyador) - CB 
Guíxols
CB Sarrià de Ter - FD Cassanenc B 
(guanyador) 
At. Silenc - FD Cassanenc -Salle Cas-
sà (perdedor) 

DEFICIÈNCIES AL PV3 DE CASSÀ DE LA SELVA.
A finals del mes d´agost amb les 24 HORES DE TENNIS 
TAULA es varen obrir les claraboies del sostre del PV3, 
perquè feia massa calor; a resulta d’això el 16 de setem-
bre (divendres) en ple entrenament (tres equips) de la sec-
ció de bàsquet va ploure i va començar a caure aigua so-
bre el parket. Els entrenaments es van haver de suspendre 
i els entrenadors varen posar galledes per protegir la pista 
i evitar que es fes mal bé el parquet.

El passat dia 1 d´octubre (dissabte) es jugava un partit 
de júnior femení (F.D. Cassannec – C.B. Santjoanenc), i es 
va haver d'aturar el joc, ja que una jugadora es va tòrcer 
el turmell en trepitjar el forat que serveix per col·locar un 
dels pals per jugar al voleibol.

Esperem que algunes d'aquestes deficiències del PV3 es 
puguin arreglar com abans millor pel bé dels esportistes 
i també perquè - no ho oblidem - són instal·lacions muni-
cipals.

Xavier Carrera Bosch
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L'ESCOLA DE BÀSQUET LA SA-
LLE CASSÀ.
He anat a veure la Nashira al seu 
despatx a les oficines d'Assegurances 
MAPFRE de Cassà de la Selva per 
parlar del bàsquet de la Salle Cassà. 
La Nashira Sanz Alsina (a la foto) és 
la portaveu de l'Escola de Bàsquet de 
la Salle Cassà que coordina l'A.F.A (as-
sociació de famílies d'alumnes) i ens 
ha passat la següent informació.

Tenen uns 40 nens i nenes que di-
lluns, dimecres i divendres de les 5 
fins a 2/4 de 7 de la tarda practiquen 
l'esport del bàsquet al pati del col·legi.

Els monitors dels nens de P3 a P5 
és l'Anna Besalú.

L'entrenador dels nens de 1r i 2n de 
primària (ESCOLETA) és Robert Piña-
tares, jugador del F.D.C.(sots 21).

Els entrenadors de 4t (premini) són 
Maria Ferreiro (primera entrenadora) 
i Marc Busquets Rodríguez (segon).

L'equip de Premini juga al campio-
nat provincial i té com a rivals: C.B. 
Anglés, EEM Caldes, CEEB Tordera, 
Bàsquet Palafolls, C.B. Vilobí negre, 
At.Silenc, Vedruna de Girona, CBU 
Lloret, U.E la Cellera-Amer i Bàsquet 

Arbùcies.
L'equip de Premini masculí està 

integrat per: Alba Busquets Sanz, 
Arnau Cañigueral Molas, Jan Renau 
Entrena, Laura Pol Lloveras, Mònica 
Parra Ribé, Ariadna Molina Cortés, 
Cosme Dalmau Zalatukhin, Clàudia 

Moyano Canella, Isona Mundet Costa 
i Marc Dausá Casals.

L'ESCOLETA està integrada per: 
Jordi Pararols Boet, Cesc Nolla Gal-
ban, Biel Cañet Salvi, Elma Parapar 
Romero, Miquel Farreras Martín, Pau 
Dausà Casals, Pau Serra Escarpan-
ter, Alba Corominas Campeny, Clàudia 
Cobos Selrà, Lluc Font Llandrich, Mi-
quel Bagué Mayorgas, Zoe Naknoussi 
Pellier i Jon Luque Llinás.

A més hi ha una sèrie de jugadors 
que no participen al campionat provin-
cial de moment: David Valls, Miquel 
Roqueta Portils, Joel Morales Grabu-
losa, Aina Mitjavila Pascual, Martina 
Sala Hernández, Camila Rojas Fujii, 
Xavier Garcia Ruiz de Castilla, Fiodar 
Fedarenka, Oriol Coronado Font, Jan 
Pena Salvà, Maria Serra Escarpanter, 
Genís Recasens Fernández, Iria Rodri-
guez Henarejos, Queralt Pozo Maymí, 
Giol Gispert Planas i Unai Solà Ndao.

Un bon planter de jugadors i juga-
dores que estimen l'esport, en aquest 
cas, el bàsquet.

Xavier Carrera Bosch

NIL BOADELLA GONZÁLEZ 
Va néixer el 19 de març del 2004.
Altura: 1m 95cm.
Historial esportiu:
Temporada 2011-2012, comença 

a jugar a bàsquet al F.D.Cassanenc 
en Premini C

2012-2013: Premini
2013-2014: Premini mixt. 
2014-2015: Mini masculí. 
2015-2016: Mini masculí C.E.B. 

Girona 
2016-2017: Infantil Preferent.
2017-2018: infantil Preferent.
2018 - 19: Cadet Preferent 1r any.
2019-2020: Cadet Interterritorial.
2020-2021: Júnior Preferent 
2021-2022: Júnior Interterritorial 

C.B. Quart.
2022-2023: fitxa pel Foment De-

portiu Cassanenc a 3a categoria Sè-
nior masculí.

ORIOL CIURANA
Va néixer el 10 de març del 1998
Altura: 1m 80 cm.
Juga d'aler.
Historial Esportiu:
2004 al 2010: Escola de bàsquet 

de Caldes de Malavella
2011-2012: Pre-Infantil masculí.
2012-2013: Infantil masculí.
2013-2014: Cadet masculí.
2014-2015: Júnior masculí.
2015-2016: Júnior masculí Inter-

territorial.
2016-2017: 3a Sènior masculí 

C.B. Caldes.
2017-2018 Sots 25 masculí i fitxa 

pel F.D.Cassanenc.
20 - 20: Sots 25 masculí F.D. Cas-

sanenc.
2020 - 22 Sots 25 masculí Caldes.
2022 - 23: 3a categoria Sènior 

masculí F.D.Cassanenc.

ROGER MUNDET COSTA 
 Data de naixement: 7 d'agost del 

2004.
Altura: 1m 80 cm.
Juga d'ler.
Historial esportiu:
2011-2012 Comença a jugar a 

bàsquet al F.D.Cassanenc en Pre-Mini 
C.

2012-2013: Premini mixte.
2013-2014: Premini masculí.
2014-2015: Mini masculí.
2015-2016: Mini masculí.
2016-2017: Preinfantil masculí.
2017-2018:Infantil masculí.
2018-2019: Cadet masculí de 1r 

any i fitxa pel C.B. Quart.
2019-2020: Cadet masculí.
2020 - 21: Júnior Interterritorial 

C.B. Quart.
2022 - 23. 3a Sènior masculí B fit-

xa pel F.D.Cassanenc.

Noves incorporacions al bàsquet del Foment
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BERNAT CARRÉ SIMON 
Va néixer el 11 de juny del 2003.
Altura: 1m 90 cm.
Historial Esportiu:
2009 - 10: Premini mixte F.D.C.
2010-2011: PremIni mixte B. 
2011-2012: Pre mini B masculí.
2012-2013: Premini masculí.
2013-2014: Mini masculí
2014-2015: Preinfantil.
2015-2016: infantil masculí.
2016-2017: Cadet masculí.
2017-2018: Cadet masculí.
2018-2019: júnior masculí.
2019 - 21: Júnior masculí a Quart
2021-2022: Sots 25 (C.B.Quart)
2022-2023 3ª Sènior masculí B fit-

xa pel F.D.Cassanenc.

LLUC MARTÍNEZ COMPTE
Data de naixement: 18 de setem-

bre 2003
Altura: 1m 76 cm
Juga de base.

ADRIÁ ALBACETE MIRALLES 
Va néixer el 10 de desembre del 

1998
Altura: 1m 77 cm.
Juga de base.
Historial Esportiu.
Format el C.E. Caldes de Malavella 

juga en totes les categories fins ar-
ribar la temporada 2016-2017 a la 
categoria de 3a sènior masculí.

2017-2018: Fitxa pel C.B. Sant Fe-
liu a 2a catalana.

2019 - 20: C.B.Sant Narcís a 3ª 
catalana.

2020 - 21: C.B.Salt a 2a catalana.
2022 - 23. Fitxa pel F.D.Cassanenc 

a 3a catalana.

ARNAU GARCIA CIURANA 
Data de naixement: 17-8-99
Altura: 1m83 cm
Juga d'aler.
Historial Esportiu: La seva trajec-

tòria comença amb la base al CEB Gi-
rona des de l'Escoleta fins a Sots 21.

Després va estar dos temporades a 
3a catalana al C.B.Sant Narcís.

Finalment aquesta temporada 
2022-2023 comença una nova etapa 
a 3aª catalana i també amb el primer 
equip de l'F.D. Cassanenc.

Historial esportiu:
Em vaig iniciar a l'esport del bàsquet 

en l'etapa d'escoleta l'any 2008-2009 
en els barracons del col-legi l'Aldric 
com a extra escolars. Els entrena-
dors eren en Xevi Carrera i en Jordi 
Busquets.

El 2009 vaig passar a formar part 
del F.D.Cassanenc fins a la temporada 
2014-2015. Les temporades 2013-
2014 i 2014-2015 vaig estar en el 
programa de tecnificació PDP.

Del 2015 al 2021 vaig jugar al CEB 
Girona passant per les categories 
infantil,cadet i júnior. En la temporada 
2016-2017 en cadet preferent A2 
vam quedar sub-campions de Catalu-
nya després de 3 prórrogues contra 
el Barça (97-102).

En la temporada 2021-2022 vaig 
fitxar pel C.E. Sta. Eugènia jugant a 
3a catalana.

Aquesta temporada he tornat on 
vaig començar, al F.D.Cassanenc.

Noves incorporacions al bàsquet del Foment
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31. Esplugabous
Arriba la tardor i amb ella, les pluges i els bolets. I tot plegat, 
per als ocells és l’anunci de fred i d’escassetat d’aliment. Les 
hores de llum cada vegada més reduïdes i les temperatures 
que conviden els invertebrats a romandre inactius, fa que 
pràcticament tots els nostres ocells estivals ja hagin marxat 
fa dies. Però ara és l’època d’arribada d’ocells hivernants.

Un dels ocells que ens arriba en grans estols procedent de 
països del nord i de les seves zones de cria als aiguamolls, 
és l’esplugabous.

L’ESPLUGABOUS, Bubulcus ibis, és un ocell de la família 
dels ardeids (del llatí Ardea = garza en castellà). El seu plo-
matge és de color blanc i d'alçada pot arribar als 52 cm. La 
seva aparença és de cos compacte, potes grises, bec llarg 
de color groc i coll bastant curt (comparat amb els seus 
parents, martinets, bernats i agrons), que sovint du recollit. 
Les potes també són llargues i de color fosc, però quan cria 
es tornen vermelloses.

ALIMENTACIÓ. A les zones humides menja insectes, pei-
xos, granotes, invertebrats aquàtics i terrestres, sarganta-
nes, serps i petits micromamífers, com ratolins. A les pastu-
res i conreus els coleòpters, ortòpters i altres invertebrats 
formen part de la seva dieta. També menja paràsits, com 
ara paparres o puces de les vaques i/o animals als quals 
segueix a la recerca d'aliments, menjant a la vegada insectes 
que els animals espanten mentre van caminant i pasturant. 
D’aquí el seu nom “esplugabous” que vol dir que esporga, 
treu les puces, dels bous i vaques. En llatí, el nom Bubulcus 
vol dir pastor, ramader, vaquer. És una relació de beneficiosa 
dependència en la qual resulta difícil determinar qui necessita 
més a qui.

REPRODUCCIÓ. Fa el niu dalt dels arbres o entre els ma-
tolls propers a l'aigua. La femella pon entre 3 i 5 ous blavosos 
i els incuba uns 22-23 dies. Els pollets són capaços de mar-
xar del niu al cap d'unes 7 setmanes. A Catalunya cria a les 
zones d’aiguamolls de L’Empordà i al delta de l’Ebre.

HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Viu prop de rius, basses i pantans 
on segueix els ramats de bous, cavalls i altres animals do-
mèstics. A Cassà se'l veu en grups nombrosos anant darrera 
dels tractors que llauren i deixen al descobert petits animals 
que estaven sota terra. La població catalana es va disparar 
fa un parell de dècades i ara el podem veure a molts llocs.

CANT En vol emet gralls que sonen com “cre” i “ehg” 
monosíl·labs i suaus. El reclam més usual és un “ricc-recc” 
ronc. En el món dels ocells és comú que els petits i amagadis-
sos tinguin sons melodiosos i musicals, i que en canvi els més 
vistosos emetin sons menys elaborats, semblant a roncs i 
crits. Escolteu-lo a https://xeno-canto.org/ 246912

I en la part de cultura popular que tant m’agrada he trobat 
un poema d’en Celdoni Fonoll que l’encerta de ple:

Espluga’ns dels bous manaires,
esplugador esplugabous.

Neteja’ns de tants paràsits
que malmenen el país,

aquell país que alguns feien
i ara molts van desfent

mentre el ramat diu amén.
 Celdoni Fonoll. “Aucells”

Xon Vilahur
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (octubre 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

El retard habitual a Cassà. Hi ha 
un vici que tenim els cassanencs que 
sembla que som incorregibles amb el 
pas del temps, ja que perdura amb in-
dependència de qui ho organitzi. I es-
tic parlant evidentment de la falta de 
puntualitat en els actes locals. “Espe-
rem cinc minuts més a veure si arriba 
més gent” acostumen a dir els orga-
nitzadors mentre malgasten la vida als 
qui acostumen a ser puntuals. Doncs 
bé, per la Fira de Santa Tecla de l’any 
1947 va succeir quelcom similar. Hi 
havia un concert previst per les onze 
de la nit i tot i que els músics estaven 
preparats aquest no va iniciar-se fins 
passada la mitja hora de l'horari pre-
vist. I això, als qui es trobaven espe-
rant l’inici de l'actuació no va agradar. 
D’aquesta manera es queixava l’autor 
de l’article “Empezar con puntualidad 
es muestra de buena organización; 
significa comodidad para el público; 
aprovechar el tiempo (..) Sinceramen-
te, creemos que ningún motivo pode-
roso obliga a empezar los partidos de 
fútbol a «les quatre quarts de sis», ni 
el concierto-vermut cuando muchos 
han comido ya el postre, ni las es-
casas funciones de teatro cuando ya 
todo el mundo ha quedado contagia-
do de los bostezos de aburrimiento. 
Y no vamos a pedir puntualidad en los 
ferrocarriles porque esto sería el col-

mo del optimismo.” Això sí, ho acaba 
amb un acte de sinceritat: “Pero..¡qué 
estamos predicando nosotros, si las 
más puntuales reuniones de nuestra 
Junta empiezan con media hora de 
retraso!” .

Grip Aviar: Aquest virus va arribar 
a la nostra vila i tot i que amb menys 
afectació que altres comarques de 
l’entorn, afectaria d’allò més els ga-
lliners cassanencs. Des de la revista 
es demanava que de forma preven-
tiva s’evités que les aus beguessin 
d’aigües brutes i s’extremés la neteja 

dels locals.
A Catalunya l’epidèmia ja s’hi havia 

instal·lat des del mes de març d’aquell 
1947 i durant l’estiu es va propagar 
per tot l’estat espanyol. Balanços de 
l’època mencionen que van morir fins 
a 10 milions de gallines en el conjunt 
de l’Estat quan el cens era d’aproxi-
madament de 29 milions. Òbviament, 
això repercutiria notablement el sec-
tor que van acumular pèrdues de més 
de 500 milions de pessetes. Per sort 
a finals de gener de 1948 i després 
de mesos de treball experimental 

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA) TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Consells de Salut Viure bé
s’anunciaria l’obtenció d’una vacuna 
que havia de ser eficaç per aturar la 
malaltia.

Atropellaments: En pocs dies es 
registrarien dos atropellaments de bi-
cicleta a vianants on aquests patirien 
lesions d’importància. L’autor en pre-
veia més “si persisten la velocidad y 
despreocupación con que corren por 
las calles muchos ciclistas”.

Donacions religioses: En ple 1947 
la nostra Església continuava en el 
procés de recuperació després de 
les destrosses provocades el 1936 
per uns personatges indescriptibles. 
A poc a poc es va anar refent a tra-
vés de les col·lectes mensuals que 
s’organitzaven i, en aquest sentit, la 
revista es feia ressò de l’anunci de la 
construcció de la taula de l’Altar del 
Santíssim i la taula i cambril de l’altar 
de les Sogues. Recordem que en els 
primers anys de postguerra els es-
forços dels feligresos s’havia centrat 
en la reconstrucció del propi altar. Un 
treball que concloïa per la Festa Major 
del 1946 on es pogué fer l'oportuna 
benedicció (foto de la pàgina anterior). 

Una altra mostra de la generositat 
cassanenca foren les 1.500 pessetes 
donades pels fidels durant el “Domin-
go Mundial de la Propagación de la 
Fe”, és a dir, el Domund, celebrat el 
19 d’octubre d’aquell any.

Fira de Santa Tecla: La Fira havia 

perdut força respecte als últims anys, 
però tot i això durant el matí es va 
fer alguna transacció de bestiar. A la 
Coma s’hi van establir els paradistes i 
a les fondes van preparar plats espe-
cials. A la tarda hi havia programats 
alguns espectacles més enfocats a la 
jovenalla que reeixiren més que els de 
primera hora i es clouria la jornada 
amb una audició de sardanes molt 
animada tocada per l’orquestra “Ca-
ravana”.

Últimes Festes Majors: Si el mes 
passat comentàvem com el jovent i 
no tan jovent de Cassà voltaven per 
les Festes Majors dels pobles veïns, 
en aquesta ocasió hem de dir que, 
com ara, el final d’estiu era sinònim 
d’apurar les últimes festes populars 
del voltant, trobar-te amb els amics i 
fer la gresca corresponent i protocol-
lària d’aquests dies tan assenyalats. 
Per tant calia anar a la festa petita 
de Campllong, la de Llebrers i com a 
cloenda la de Riudellots de la Selva.

Futbol: L’estiu a la U.D. Cassà 
va ser profitós a nivell de resultats i 
instal·lacions. En el primer cas perquè 
els tres amistosos dels quals tenim 
constància van acabar amb victòria, 
una de les quals contra el Gerona C.F 
(4-2). També s’aprofità per celebrar 
un partit d’homenatge al jugador cas-
sanenc Juan Cateura entre una se-
lecció de jugadors veterans reforçada 

per Camps i Burcet i el primer equip 
del Cassà. A nivell d’instal·lacions, 
com he dit, es van construir vestidors 
amb separació entre jugadors locals i 
visitants, que no està de més, i finalit-
zava també la col·locació de la tanca 
que envoltava tot el camp.

Amb tot a punt començava el nou 
campionat on el Cassà competiria en 
la Segona Regional amb nou equips 
més. I amb el nou campionat tornaven 
les valoracions del nostre estimat cro-
nista amb segell propi i prepareu-vos 
que començava exigent, com sempre. 
El primer partit enfrontava el Cassà 
amb el Farners i la victòria cassanen-
ca fou contundent: 7-1. Però ni així. 
Que l’equip no jugava bé i “no nos sa-
tisfizo ni mucho menos” sobretot a la 
primera part que va acabar amb 1-1. 
A la segona “fueron subiendo al mar-
cador los tantos con suma facilidad” 
destacant els de Joan Salgas (modelo 
de valentia y colocación) i de Duch (de 
imponente tiro cruzado e imparable). 
El segon partit el van jugar contra 
l’Educación y Descanso de Gerona 
al camp del G.E.I.E.G. Un dia on el 
més destacat fou l’afluència de cassa-
nencs al camp que veurien com el seu 
equip s’enduia els dos punts “aunque 
el partido fue bastanto malo”.

Xavier Casabó Rabassedas
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Viure bé El Vi de la PIlar

Taps de Finca és un projecte 
impulsat per l’Institut Català 
del Suro i la DO Empordà. La 
iniciativa té com a objectiu im-
pulsar l’ús de taps de proximi-
tat elaborats amb suro autòc-
ton i de qualitat, extrets de les 
alzines sureres ubicades a les 
mateixes finques dels cellers 
o explotacions properes. A 
l’Empordà hi conviuen sureda 
i vinya. D’aquestes terres i co-
marques properes en nasqué 
una indústria artesanal pione-
ra i molt pròspera: la fabrica-
ció dels taps de suro. Avui som 
hereus d’aquesta tradició amb 
la fabricació de més taps que 
mai i amb una qualitat excel-
lent. Malgrat tot, el nombre 
d’elaboradors d’aquesta indús-
tria a casa nostra ha minvat 
en quantitat, cosa que des de 
la nostra perspectiva hauríem 
de lamentar i en tot cas po-
sar els mitjans necessaris per 
revertir. La indústria portugue-
sa, amb més facilitat per ob-
tenir matèria primera i ajudes 
públiques, engoleix la fèrtil in-
dústria surera gironina, que resisteix 
a base de qualitat i seriositat en la 
fabricació dels taps de suro.

Les condicions climatològiques de 
les Gavarres i les Alberes provoquen 
un creixement més lent a l’alzina su-
rera. Això confereix unes propietats 
físiques molt millors al tap de suro, 
ideal per tapar vins vermells de qua-
litat i blancs de guarda. Actualment, 
una desena de cellers empordane-
sos usen els taps de finca per ta-
par una trentena de vins de la DO 
Empordà. El logotip de Taps de Finca 
està marcat tant a l’etiqueta del vi 
com al mateix tap

En el Llumiguia del mes passat es 
feia esment de l’anada d’un grup de 
cassanencs a la població portugue-
sa d’Azaruja (un servidor entre ells), 
tot recordant el passat dels tapers 
cassanencs emigrats a Portugal. 
Allà, vam poder constatar el potenci-
al de matèria primera que tenen a la 
zona. Les immenses suredes al llarg de 
quilòmetres permeten veure el poten-
cial d’obtenció d’aquest producte. Una 
extracció molt més fàcil, més efectiva i 
amb uns suros molt més imponents als 
que tenim a la nostra zona. 

En una de les xerrades del Festival 
Suro d’aquesta població vam explicar 
com era Cassà de la Selva i el nostre 
enclavament, les nostres tradicions, la 

fira del Tap i del Suro i la nostra indús-
tria surera actual. En acabar la xerra-
da, mitjançant un petit tast de vins de la 
DO Empordà, vam fer esment als taps 
de finca i als seus valors de proximitat, 
sostenibilitat i qualitat, una explicació 
que van escoltar de bon grat.

Azaruja, és una petita pedania que 
pertany al nucli d’Évora a la zona de 
l’Alentejo, al mig de Portugal, entre la 
capital Lisboa i la ciutat de Badajoz. Els 

vins de la zona són molt in-
teressants, definits com a 
rodons i suaus. Són vins que 
conviden a beure i repetir. 
Podem dir que tenen influèn-
cia atlàntica, però de clima 
mediterrani. Els blancs po-
den ser lleugerament àcids i 
amb aromes de fruites tropi-
cals i els vins vermells tenen 
cos i olors a fruits vermells i 
silvestres, rics en tanins.

M’agrada especialment la 
quantitat de varietats que 
pots trobar. Tinta Roriz, Tou-
riga Nacional, Touriga Fran-
ca, Tinta Cào, Trincadeira o 
Foral en són només algunes. 
Es tracta de vins que no et 
deixen indiferent i que pots 
combinar molt bé en la vari-
ada i rica gastronomia por-
tuguesa. 

A la població d’Arraiolos, 
típica per la confecció de 
catifes i brodats de llana, 
hi trobem el restaurant O 
Alpendre. Aquí vam tastar 
el vi HEREDADE DE SÀO MI-
GUEL, de la varietat Touriga 

Franca. Aquesta varietat la trobem 
a la zona de Porto, però comença a 
tenir un pes important a la resta de 
les DO portugueses. Ens dona vins 
un xic lleugers, però amb tanins mar-
cats i amb una base aromàtica am-
plia que aporta molta finura als vins.

La Touriga Franca és una varietat 
que s’adapta bé en terrenys secs i no 
molt enlairats. És resistent a certes 
malures i de maduració tardana. De 
color robí intens, amb notes aromà-
tiques florals i de fruita, sobretot de 
fruits del bosc. Aquest vi en particu-
lar ha fet la fermentació en dipòsits 
d’acer inoxidable a temperatura con-
trolada i una criança de nou mesos 
en botes de roure francès. Combina 
perfectament amb els plats de la cui-
na portuguesa, tant amb els plats de 
carn típics de la zona com els plats 
de bacallà.

En el nostre viatge ens va faltar 
tastar el bacallà amb allioli, llonganis-

ses i les botifarres de carn crua o de 
perol que els descendents dels avant-
passats que allí s'instal·laren encara 
conserven com a tradició familiar. Això 
sí, vam quedar sorpresos per l’obsequi 
d’uns panellets casolans.

Preu aproximat: 15 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

Heredade de Sao Miguel
 (Touriga Franca) - Alentejo (Portugal)
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

implants bifàsics convencionals solen 
ser de 3,5 mm, el gruix de l'os ha de 
ser de 5 mm com a mínim. Els implants 
monofàsics es poden col·locar encara 
en els casos més extrems de pèrdua 
de pinyol, amb mínimes quantitats en 
longitud i gruix.

És a dir, que gràcies a la tecnologia 
podem oferir als pacients un tracta-
ment rehabilitador oral fix, amb míni-
ma cirurgia i sense temps d'espera, 
per gaudir com més aviat millor d'una 
dentició estètica i funcional, que us 
permetrà mastegar i somriure sense 
complexos. Consulteu-nos el vostre 
problema, us donarem una cita de valo-
ració i informativa per explicar-vos deta-

lladament com us podeu beneficiar d'un 
tractament rehabilitador oral mitjançant 
implants monofàsics de càrrega immedi-
ata per a pròtesis FIXA.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

S'ha realitzat a Madrid el primer Con-
grés Internacional d'Implantologia Mo-
nofàsica al qual hem assistit els princi-
pals professionals de l'àmbit d'implants 
dentals. Intentant capacitar-me cada 
cop més, per i per als meus pacients.

Actualment, podem dividir els im-
plants dentals en dos grups:

Implants bifàsics (dues peces): són 
aquells que per col·locar-los cal realit-
zar un tall a la geniva, separar-la de l'os, 
perforar-ho amb diverses maduixes fins 
a assolir el diàmetre necessari, col-
locar l'implant i tancar la geniva amb 
punts de sutura. Esperar de tres a qua-
tre mesos segons el cas, tornar a obrir 
la geniva per enroscar sobre l'implant 
una peça, anomenada aditament, que ajudarà a suportar la 
pròtesi triada

 Esperar 15 dies i prendre impressions i registres de mos-
segada per enviar-los al laboratori, que després de diverses 
proves, enviés la pròtesi acabada per a la seva col·locació. En 
resum, en un cas estàndard, des que es comença fins que 
s'acaba el tractament, el temps necessari és de quatre a sis 
mesos. Tot això, sempre que no calgui fer cirurgies comple-
mentàries com: empelts d'os o geniva, farcits de sinus maxil-
lar, extraccions dentals, etc., cosa que faria que el temps 
de col·locació de la pròtesi pugui arribar a un any. Aquesta 
tècnica s'anomena Càrrega Diferida.

Implants monofàsics (una sola peça): són aquells que per 
col·locar-los, en la majoria dels casos, no cal tallar amb bistu-
rí ni separa la geniva de l'os, es treballa amb una sola madui-
xa o com a màxim dos, i la perforació que es fa a l'os és més 
petit que el diàmetre de l'implant monofàsic que col·locarem, 
en col·locar l'implant s'autocargola a l'os i queda estable des 
del moment de la col·locació, sumat al fet que ja queda a 
la boca la part de l'implant que suportarà la pròtesi, fa que 
puguem carregar la pròtesi definitiva sobre els implants en el 
termini que va de zero a deu dies, aquesta tècnica s'anome-
na Càrrega Immediata. La cirurgia és mínimament invasiva, 
no s'han de col·locar punts de sutura, el postoperatori és 
pràcticament indolor i no hi ha temps d'espera.

A més, en els implants bifàsics, es necessita com a mínim 
1,5 mm al voltant de l'implant, si tenim en compte que els 

Implantologia monofàsica 
per a càrrega immediata

Higiene dental Viure bé

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

He tingut la gran sort de viatjar algu-
nes vegades per terres gallegues i 
he omplert els meus ulls amb la gran 
bellesa d’aquella regió. Els meus fa-
miliars i guies, residents temporals 
a la província de Lugo, sempre em 
tenen preparat un circuit pels llocs 
més emblemàtics de la seva província 
i entorns.

El nostre primer destí fou la visita 
al “Pazo de Arxeriz” , actualment una 
fundació, on es pot visitar el seu inte-
ressant ecomuseu.

La gran i inesperada sorpresa te 
l’emportes quan arribes al penya-
segat del límit de la finca. Allà s’ha 
descobert i s’està excavant un castre 
cèltic probablement dels segles 1/5 
a.C. i, des d’allà, s’obre a la teva vista 
una visió d’una bellesa difícil d’expli-
car: el gran promontori conegut com 
Cabo do mundo envoltat pel riu Miño 
en el seu camí cap a l’Atlàntic on el 
riu marcarà la frontera amb Portugal. 
Us remeto a la fotografia perquè és 
impossible d’explicar. 

El riu Miño és l’orgull de Galícia per-
què en banya les tres províncies, però 
deu molta de la seva fama al riu Sil 
i per això ha merescut, de part dels 
gallecs, una dita molt simpàtica: “Del 
Sil el agua i del Miño la fama”. Per 
què? Perquè la gran riquesa d’aigua 
amb què compta el Miño la deu a la 
gran quantitat d’aigua que li aporta el 
Sil quan hi aflueix.

El Miño neix a 700 m d’altura a la 
Sierra de Meira i circula de forma sub-
terrània fins a la Lagoa de Fonmiñá. 
El Sil, per la seva part, neix a Cantà-
bria a 1.980 m d’altura i, quan porta 
recorreguts 235 km, aflueix dins el 
Miño que porta 135 km de recorre-
gut. Es troben en el lloc anomenat Los 
Peares però cal tenir en compte que 
el Sil, en el seu recorregut fins allà rep 
l’aigua de 10 altres rius que hi afluei-
xen. D’aquí la dita de l’aigua i la fama.

Tornant a Arxeriz, la troballa de 
les restes del seu castre fan tor-
nar a la memòria les polèmiques 
que hi haguera sobre el possible 
origen celta de la cultura gallega, 
teoria recolzada en fonts literàri-
es, especialment durant l’etapa 
del Romanticisme literari; però 
la visió actual recolza més la idea 
d’una cultura autòctona amb influ-
ències mediterrànies i centreeu-
ropees.

Deixant de banda aquestes 
polèmiques si que resulta curiós 
constatar com certes festivitats 
celtes formen, actualment, part 
de la cultura gallega.

Els celtes celebraven el Samahain, 
festivitat en honor dels morts, la nit 
del 31 d’octubre, últim dia del calen-
dari celta.

En les darreres dècades a Galícia 
s’ha recuperat aquesta festa, que el 
catolicisme va transformar en el dia 
de Tots Sants, conservant el seu ca-
ràcter de retrobament entre els vius 
i els morts.

També es celebra a Galícia, el mes 
d’agost, la festa de Lugnasad en Bre-
toña , dedicada al déu celta Lugh, déu 
de la llum i el sol, com a agraïment 
per la riquesa que el sol els hi raporta.

Quan va arribar la invasió romana 
a la península Ibèrica, la romanització 
de Galícia es feu molt lentament. Els 
romans hi anaren a cercar (i trobar) 
or i ens varen deixar, a canvi, quelcom 
de molt valor que ha donat fama al 
lloc: la plantació de vinyes en aquells 
cims regats pel Miño, un regal que 
caracteritza la zona i exporta arreu 
del món els seus vins blancs rosats 
i negres.

Aquests vins, que han donat tanta 
fama a Galícia i que ara ocupen 2.500 
hectàrees, diuen els historiadors que 
foren molt apreciats pels Cèsars.

Quan arribà l’època de l’art romà-

nic, en aquelles riberes s’hi aixecaren 
85 esglésies, de les quals 18 són en-
cara visitables, veritables joies d’art 
i també alguns monestirs molt ben 
conservats. Per això aquella part de 
Galícia s’ha guanyat el nom ben me-
rescut de Ribeira Sacra.

I cal no deixar de banda com de 
boniques són les festes de Galícia, 
acompanyades amb el só inconfusible 
de les gaites!

I aquí podrien polemitzar de nou: la 
gaita és un instrument gallec, o és 
celta o escocès...? Podria ser certa 
la teoria de què els gallecs la introdu-
ïren a Gran Bretanya i d’allà passà a 
Escòcia...?

El que sembla cert és que aquest 
instrument va ser utilitzat, al llarg de 
tota la història, per molts diferents 
pobles i diferents cultures, comen-
çant pels babilonis, els hebreus, feni-
cis, romans, celtes.... La referència 
més antiga que se’n té ve de Grècia 
on l’anomenaven askaulos.

Bé, no es tractava d’escriure una 
guia de viatge, ni donar una lliçó de 
geografia sinó de compartir amb 
vosaltres els records d’uns dies fan-
tàstics passats a l’altre extrem de la 
península.

M. Dolors Godoy Rotllens

Bellesa, història i bons vins
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Mots encreuats 
Núm. 436
HORITZONTALS
1.- Instruments dissenyats per executar una tasca determi-
nada o per cridar com un energumen al pas de cossos po-
licials. La teva (i no és TV3). 2.- Persona molt traçuda, que 
utilitza guants de la talla XXS. Que es manté dret i tibant. 
3.- Que no compensa l’esforç que s’hi posa. Mossèn, ras i 
curt, però més aviat curt. Una consonant de pes. 4.- Glace-
ra. Temps que permet un repòs físic com a excepció enmig 
del desordre. 5.- La vall del Ridaura. Erra contínuament per 
fer la punyeta a en Xavier Trias. 6.- Declaració facultativa que 
eximeix de comparèixer al lloc de treball. Línia de vol. 7.- Ro-
mana que delata el conductor novell. Títol de cortesia. Que 
porta una gran desgràcia. 8.- Suportant amb gran paciència 
els estirabots d’Unió d’en Josep Antoni. Àtom que té una càr-
rega elèctrica positiva o negativa segons la pèrdua o captura 
d’electrons. 9.- Revolta a cop de talonari. Podria ser vers o 
revés, però caldria posar-hi una mica d’ordre. 10.- Procés de 
formació de les idees. Cinquanta romans. Lletra de pal. 11.- 
Tractament. Elevació del terreny amb una superfície més o 
menys plana.

VERTICALS
1.- Que obra per via de conciliació, inspirant-se en Clark Ga-
ble. Quatre romans. 2.- Recipient per servir pa. Infant o ani-
mal nat de poc. 3.- Dones de nacionalitat britànica nascudes 
o instal·lades a l’Índia durant la dominació de la Gran Breta-
nya. 4.- Darrere. País imaginari invocat ja fa uns quant anys 
per la Trinca. 5.- Pertanyent a un extingit grup terrorista. Li 
sap greu la no inversió en producte siderúrgic. 6.- Mamífer 
de la família dels mustèlids penjat per la cua. Dit de la perso-
na que no oposa resistència a les sol·licitacions amoroses. 
7.- Cua d’esquirols. Fer nusos en alguna cosa, de baix a dalt. 
Nom de bruixot. 8.- Un ganxo de carnisser. Moribunds per un 
excés d’exposició al sol. Un romà palplantat. 9.- Sense encer-
tar-ne ni una i anant d’una banda a l’altra sense direcció fixa 
per fer escalada. Reunió general d’una corporació de baix a 
dalt. 10.- Una infusió al peu de la lletra. Funcionaris executius 
d’alguns països islàmics cap per avall. Final del final. 11.- Re-
lativa a l’aspiració del viticultor.

 Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 8

Per passar l’estona Entreteniments
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Festival de Cançons de tradició oral

Cassà de la Selva, del 18 al 20 

de novembre de 2022

www.cantut.cat 

Artur Blasco i Arnau Obiols / Pep Gimeno Botifarra
Anna Ferrer / Alba Careta / El Pony Pisador / Joana Dark
Jaume Arnella i Biel Majoral / Cor Jove Amics de la Unió

La Ludwig Band / Carmina Rabassedas / Vermut cantat amb 
Grana i Moscatell, Clara Colom i Alba Magriñà / Bufant Fort
Última vèrtebra / Escola de Música Municipal Pere Caner

Exposicions 100 anys de l’Obra del Cançoner Popular de Catalunya i Càntut al bressol, 
dinar de cantadors i cantadores, taller Les Eines, presentacions...


